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OČITKI NA RAČUN 
AKORDANTOV

Ali delavci, ki delajo po učinku, zares vpliva jo na prejemke ostalih — Škodljiva tolmačenja 
' bi lahko ogrozila proizvodnjo in storilnost

V razpravah o zaključnih ra
čunih gosipodairskiih organizacij 
delovni kolektivi kajpak ne mo
rejo mirna skrbne presoje dose
žene produktivnosti, storilnosti, 
norm itd. Zaradi tega že v mno
gih kolektivih posvečajo tem 
zadevam vse več ii| vse bolj te
meljito pozornost. Vzporedno s 
polletnimi zaključnimi računi 
pripravljajo v nekaterih podjet
jih na pobudo tovarniškega ko
miteja komunistov, izvršnega 
odbora podružnice, delavskega 
sveta itd. posamezne podrobne 
analize norm, organizacije dela, 
dosežene storilnosti in podob
no. Na ta način skušajo teme
ljito proučiti posamezne činite- 
Ije, ki ugodno ali neugodno 
vplivajo na doseženo storilnost 
in produktivnost v podjetju. 
Na temelju takih ugotovitev pa 
se bodp potem dogovorili za 
potrebne ukrepe, ki naj jim po
magajo k nadaljnjemu izbolj
ševanju produktivnosti dela.

To je povsem razumljivo. 
Delovni kolektivi vse bolj po
znavajo, da je dohodek gospo
darske organizacije, t. j. celot
nega delovnega . kolektiva in 
vsakega posameznika v njem 
dejansko vse bolj odvisen od 
plodnega in uspešnega proiz- 
v-odnega dela.

Na to spoznanje istočasno 
ugodno vplivata dva objektivna 
činitelja. Naše tržišče se vse 
bolj stabilizira in delavski 
sveti spoznavajo, da so »komer
cialne akrobacije«, ki se za nje 
še vedno zavzemajo nekateri 
posamezniki, zelo negotov vir 
dohodkov. Danes so, jutri jih ni 
več. Na to ne kaže graditi. Po
leg tega pa delovni kolektivi, 
vse bolj doumevajo, da s svo
jim deležem pni dohodku razpo
lagajo res samostojno. Zaradi 
tega vse bolj razumejo, da je v 
takih pogojih prikrojevanje 
norm i'n drugih meril, ki vpli
vajo na osebne dohodke delav
cev — prikrojevanje, s katerim 
žele povečati »plačni sklad« ne
smiselno. Nesmiselno, ker tega 
sklada ni več 'im zato, ker ga 
ne odrejajo organi izven kolek
tiva. Delež delovnega kolektiva

tolek- 
n žsmi-

pri celotnem dohodku gospodar
ske organizacije je torej odvi
sen predvsem od količin celot
nega dohodka. Na dohodek go
spodarske organizacije pa more 
delovni kolektiv gospodarsko 
najuspešneje vplivati tako, da 
i notranjo delitvijo svojih sred
stev čim ugodnejše vpliva na 
storilnost in produktivnost.

UDAREC PRIZADEVANJEM 
ZA VEČJO PROIZVODNOST

Zaradi tega je ob letošnjih 
razpravah že ob polletnih za
ključnih rač|r >ih čutiti v 
tivih dokaj več pobud in 
manja za merila deli, za no
tranjo delitev osebnih dohod
kov za doseženo storilnost, 
produktivnost, za dosego plana, 
ki je gospodarska norma za 
celoten kolektiv itd., kakor je 
bilo to opaziti v neposredni 
preteklosti.

Omenjena koristna prizadeva
nja in pobude, ki se pojavljajo 
v že dokaj širokem krogu de
lavnih, kolektivov pa spremlja
jo v nekaterih primerih še ve
čino ne povsem preživela urav- 
nvlovska pojmovanja o nagraje- 
varju po delu, o normah itd.

V nekaterih kolektivih je t 
določenem krogu delavcev ču
titi neko nerazpoloženje proti 
tistmi, ki delajo po učinku. Tu 
in tam posamezniki očitajo de
lavcem, ki delajo po učinku, da 
»majo večje (zaslužke na račun 
ostalih delavcev v kolektivu. 
Preprosto tako: mi dobimo
manjši delež od dohodka pod
jetja, od tako imenovanega 
»dobička«, ker gre preveč sred
stev za izplačilo norem. V ne
kaj primerih so na pritisk ta
kih delavcev razpravljali celo 
organi samoupravljanja, ali ne 
kaže Izplačati ob polletnih za
ključnih računih delavcem, ki 
so delali po normi nižji odsto
tek dodatnega zaslužka kot 
ostalim delavcem. Tako bj se 
namreč zaslužki tistih, ki delajo 
oo normi In tistih, ki imajo za- 

. služke, odmerjene po času, iz
ravnali.

Tak način razdeljevanja oseb
nih dohodkov bi kajpak pome-

n.l neposredni udarec celotnim 
ptNadevanjem za nagrajevanje 
pj učinku. Bil bi najbolj zaosta
la rešitev, ki si jo je mogoče v 
sedanjih prilikah izmisliti. V 
tej smeri torej ni iskati izho
da. Rešitev je v tem, da se iz
popolni način nagrajevanja po 
učinku. Pri 'izpopolnjevanju 
nagrajevanja po učinku pa ima
mo opravka z dvema osnovnima 
problemoma. Prvega predstav
ljajo norme game, to je, v kakš
ni mer; so norme realne. Dru
gi problem pa je v tem, da je 
v veliki večini primerov raz- 
rreroma nizek odstotek del, ki 
ss opravijo po normah oziroma, 
da je odstotek delavcev, ki de
la po učinku in ki je po učinku 
plačan, sorazmerno nizek.

Naravno bi bilo, da bi bili 
delovni kolektivi zadovoljni, če 
dela čim več delavcev po učin
ku in če so njihovi osebni za

služki čim ugodnejši. Tako tu
di na splošno je: delavci so ve
st li, če je čim več dela oprav
ljenega tako, dia ga merijo po 
učinku. Ce pa v posameznih 
kolektivih ni tako, potem je to 
že dokaz, da tam nekaj nd v 
redu.

KAJ NI V REDU?
Bodisi, da puščajo na površje 

enostavno nevoščljivost bolj za
ostalih delavcev, ki hi radi, da 
bi vsi imeli enake plače, no 
glede na to, koliko kdo napravi. 
Obračun s takimi nesocialistič
nimi težnjami j« sorazmerno 
enostaven. Politični delavci v 
kolektivu so poklicani, da opo- 
zore delavce na omenjene tež- 
rje. Danes bi namreč že težko 
našli delavca, ki bi se strinjal 
• tem, da zaslužek ne bi bil od
visen od vloženega truda, zna
nja, prizadevanja itd. posarne- 

(Nadaijevanje na 2. strani.)

Prišel je najlepši čas izletov v visoke gore. Medtem ko nas 
v dolini kuha včasih skoraj neznosna vročma, veje visoko 
v gorah prijeten hlad. Tja bežimo pred mestnim truščem, 
se umaknemo ropotu tovarn in zatohlim pisarnam, da se 
naužijemo miru in zadihamo vsaj en dan v tednu s polnimi

pljuči.

O
in

ZASEDANJE DELAVSKEGA SVETI ŽELEZARNE JESENICE

Tvišji proizvodnost 
izpolnitvi plana

Polletni plan brutoprodukta presežen za 1.5%, plan dohodka pa za 13.3%
na delavca višji skoraj za 20£ milijonov dinarjev

Narodni dohodek

Na ponedeljkovi seji je cen
tralni delavski svet Železarne z 
Jesenic odpravil nekaj po
membnih točk: najprej poroči
lo upravnega odbora o sklepih 
zadnjih sej, zatem je sprejel 
poročilo o zaključnem računu 
za leto 1057, popravek finanč
nega plana za leto 1058, poro
čilo o polletnem obračunu za 
prvo polletje 1958, nadalje je 
sklepal o uvedbi nadurnega de
la v skladu z dopolnitvijo Za
kona o delovnih razmerjih, 
sprejel nekatere sklepe v zvezi 
s štipendijami itd.

ZAKAJ SE JE ZMANJŠALA 
PRODUKTIVNOST DELA?
Razprava se je začela že pri 

poročilu o delu upravnega od
bora, 'ki je ugotovil, da se j® v 
drugem tromesečju proizvod
nost dela nekoliko znižala. Po 
mnenju uprave bi bil delen pa
dec proizvodnosti siger razum
ljiv zaradi sezone dopustov, za
radi tega, ker v drugem kvar
talu v martmarni niso redno 
delali s šestimi pečmi kot v 
prvem kvartalu, nadalje zaradi 
tega, ker sp nedeljsko delo zni
žali na minimum, da pa je mi-

KNJIGOVODSTVO
JAVNA SLUŽBA»Podatkov ni«, je najbolj po

gosten odgovor, kadar želi do
biti katerikoli samoupravni ali 
družbeno politični organ vsaj 
nekaj številk, iz katerih bi se 
dalo razbrati, kakšen je gospo
darski položaj v podjetju. K 
temu pristavljajo tisti, ki naj 
bi podatke oskrbeli: »Počakajte 
na bilanco.« Bilance pa so pri
pravljene največ štirikrat na 
leto, so pa tudi taka podjetja, 
kjer zberejo ustrezne podatke 
le enkrat samkrat. Marsikatero 
podjetje zdrkne v težave, ker 
samo ne ve vse do bilance, 
kakšen je njegov finančni po
ložaj, koliko je osnovnih in 
koliko obratnih sredstev, kako 
stoje s krediti, da o dolžnikih 
in upnikih ne govorimo itd. To
rej ne le družba, tudi delavski 
svet sam si mnogokrat o teh 
stvareh ni na jasnem. Slabosti 
se pokažejo po navadi prepoz
no ali skoraj prepozno. Potreb
ni so sanacijski krediti za po
krivanje izgub ali pa celo pri
silna uprava. Res, to so naj
hujše posledice, v resnici pa 
je slabo že to, da naša knjigo
vodska služba ne zmore nuditi 
Podatkov o gospodarjenju vsak 
mesec ali vsak teden, da ne 
govorimo, kako koristno bi bi
lo, če bi bile te prepotrebne 
številke na razpolago tako re
koč vsak dan. Taka organizaci
ja knjigovodske službe bi bila 
izredno pomembna, saj bi 
samoupravnim organom občine 
in delavskim svetom vsak čas 
na stežaj odprla knjigo gospo- 
darjenja v vsakem podjetju. 
Menimo celo, da je hitro zbi
ranje podatkov, ki opozarjajo 
na gospodarske neuspehe, va- 
žen pogoj delavske in družbe
ne samouprave. Ali je sploh 
nujno tako idealno organizirano 
knjgovodstvo?

Zavod za organizacijo in teh
niko poslovanja »Organizator« 
•t Ljubljani si je zadal nalogo,

Uspeh gospodarjenja je odvisen tudi od dnevnega pregleda nad sred
stvi, zalogami itd. — Podatki c delu gospodarske organizacije morajo 
biti vsak čas dostopni zborom proizvajalcev in delavskim svetom — 

Stroji lahko nadomeščajo na stotine uslužbencev
da izpopolni to vrzel v našem 
gospodarjenju. Prvi dosežki so 
potrdili, da bi lahko z mehani
zacijo, z najmodernejšimi ra
čunskimi stroji neverjetno iz
boljšali pa tudi pocenili knji
govodsko službo.

Zavod je že pred časom skle
nil pogodbo s podjetjem »Les
nina«. Zanj izračunavajo na

strojih saldakonte. Podjetje 
lahko v dveh dneh dobi pre
gled vseh dolžnikov in upnir 
kov. Še več. Stroji napišejo 
tudi izterjevalne opomine z na
slovi na zalepkah. Samo še 
znamko je treba prilepiti in za
mudno delo je opravljeno. Ka
ko pomembno je za podjetje, 
da ima v redu plačane terjatve,

vedno najbolj v tistih podjet
jih, katerim je banka omejila 
kredite (povsem upravičeno) v 
višini neizterjanih računov. To 
ponekod resno otežkoča gospo
darjenje, računovodstva pa v 
večjih podjetjih nimajo včasih 
niti mesečnega pregleda, kdo 
jim je dolžan in komu še niso 

(Nadaljevanje na 7. strani)

mo objektivnih vzrokov
opaaigi padec proizvodnosti. V 
razpfevi so našteli več činite- 
Ijev, od katerih sta dva prav 
gotovo v tesni zvezi z zmanjša
njem proizvodnosti, in sicer 
precejšen porast staleža bolni
kov prav v poletnih mesecih 
daje slutiti, da v vseh prime
rih ne gre za resnične bolnike, 
ampak da mnogim delavcem 
služi bolniški dopust za delo, 
bodi na domači kmetiji ali pa 
pri sosedu- To misel že bolj po
trjujejo primeri, ko delavec že 
prej izjavi, da bo šel na bolni
ško. S tem v zvezi gre tudi za 
delavce, ki jim zdravnik pred
piše »lažje« delo, vendar takš
ni delavci doma opravljajo vsa 
dela. Delavski svet je naročil 
upravi, da pripravi za delavski 
svet an.aiizo staleža bolnikov 
in pregled delavcev, ki delajo 
na »lažjih« deliih. Drugi sklep 
delavskega sveta se nanaša na 
delavce, ki stanujejo pri raznih 
kmetih in j im pomagaj o na 
kmetiji za stanovanje in hrano. 
Zaradi privatnega dela ti de
lavci dosegajo v železarni do
kaj manjšo produktivnost. De
lavski svet je zadolžil upravo, 
da tudi o tem problemu pri
pravi analizo za eno prihodnjih 
zasedanj. Končno so poudarili, 
da spada v ta sklop problemov 
tudi ureditev patronažne služ
be, ker se dogodi, da starša, ki 
imajo doma otroke brez prave
ga nadzorstva, izostajajo z de
la po teden dni zaradi bolezni 
svojih otrok.

PREMIJA, KI NAJ NEPO
SREDNO VPLIVA NA IZVR

ŠITEV PLANA
Na današnjem zasedanju so 

tudi popravili finančni plan od 
prejšnjih 25 milijard 874 mili
jonov na 27 milijard 180 mili
jonov- Realizacija se bo pove
čala za slabo poldrugo milijar
do, ker so povečali plan proiz
vodnje surovega jekla od
260.000 ton na 275.000 ton. Če
prav se bo proizvodnja surove
ga železa istočasno zmanjšala 
za približno 5.000 ton in imajo 
od združenja odobren plan su
rovega jekla le 270.000 ton, ra
čunajo, da bodo plan 275.000 ton 
jekla vendar ustvarili. V ta na
men bodo mobilizirali vse no
tranje rezerve starega železa. 
Za zbiranje železa bodo uvedli 
tudi premije. Tako bodo zbrali 
potrebnih 5.000 ton starega že
leza. s čimer bodo pokrili raz
liko med odobrenimi 270.000 to
nami jekla in lastnim planom
275.000 ton. Ta primer konkret
nega premiranja za Izpopolni
tev plana je brez dvoma eden 
takih, ki si ga lahko vzamemo 
zg vvzo.r povsod tam, kjer iščejo 
vse mogoče premijske upravi

čence samo zato, da bi jim lah
ko povečali osebnj dohodek.
ZA DOKONČNO DELITEV JE

TREBA PRIPRAVITI 
DOKUMENTACIJO

Pregled polletne izvršitve fi
nančnega plana kaže. da so v 
Železarni v prvem polletju do
segli 14 milijard brUttoproduk- 
ta ali 51,5% letnega plana. Do
hodka so ustvarili 4 milijarde 
276 milijonov dinarjev ali 63.3% 
letnega plana, medtem ko so 
v prvem polletju povečali ob
seg prodaje, razen tega pa so v 
prvih mesecih leta uporabljali 
še koks boljše kakovosti, ki 
zahteva manj stroškov kot pa 
koks iz Lukovca. Dohodek je v 
precejšnji meri povečan na ra
čun zmanjšam j a materialnih 
stroškov-in pa zato ker so pro
dali skoraj vse zaloge (ca 22(1 
milijonov din)-

Za delitev je ostalo 4 mili
jarde 160 milijonov dinarjev, 
od česar dobi skupnost 2 mili
jardi 339 milijonov, podjetju pa 
ostane za osebne dohodke in 
sklede 1 milijarda 820 milijo
nov.

Pri razpravi, kam naj razpo
redijo sredstva, ki ostanejo 
podjetju po izplačilu osebnih 
dohodkov so sprejeli sklep, da 
zaenkrat vseh sredstev ne bodo 
razporedili na sklade. Za izpla
čilo nad plačami po tarifnem 
pravilniku, bodo porabili samo 
70% sredstev po tarifnem pra
vilniku, ostalo bodo pa razpo
redili ob zaključnem računu, 
ko se bodo dokončno zadinili za 
lasten družben standard, koliko 
Pa za komunalne potrebe obči
ne.

Primerjavo osebnih dohod
kov z lanskim prvim polletjem 
kaže, da so osebni dohodki le
tošnjih 6 mesecev višji za 12% 
od lanskih, medtem ko je rea
lizacija le za 7% višja od lan
ske. Delavski svet bo torej mo
ral pred zborom proizvajalcev 
opravičiti toliko višje Izplačilo 
osebnih dohodkov. Na seji so 
pokazali članom delavskega 
sveta analizo povečanih poslov
nih stroškov, ki so za 6% višji 
od lanskih in ki nanje kolektiv 
ne more vplivati, posebno ne, 
ker ima plafonirane cene. Po
večana prodaja za 7% In višji 
stroški brez krivde kolektiva 
za 6%, torej opravičujejo za 
12% večje izplačilo osebnih do
hodkov kot lani v prvem pol
letju. Razen tega pa je v istem 
razdobju podjetje povečalo na
rodni dohodek na enega zapo
slenega od 1,485.000 dinarjev v 
lanskem letu, na 1,675,000 di
narjev letos, torej nekaj manj 
kot za 200 tisoč, kar predstavlja 
približno 13%- Ivan Kristan

Zo varnost 
ni bilo
poskrbljeno...
Tako je le prepogosto zapi

sano v porotiiAh o nesrečah 
pri deltt. Potem izide v časo
pisu kratka vest, če se je po
nesrečil en sam, velik članek, 
če se jih je ponesrečilo ved.

Se je svež spomin na veliko 
nesrečo na gradbišču hidro- 
centrale Kokin-Brod, kjer je 
izgubilo življenje 33 delavcev. 
To je bilo resno opozorilo 
vsem vodstvom podjetij, pa 
tudi delavskim svetom, ki so 
odgovorni za varnost prt or
lu, naj se jkn zbudi vest ter 
naj nikdar ne prezro predpi
sov in navodil za higjenska- 
tehnično zaščito pri delu. 
Vendar vedno znova beremo 
poročila o nesrečah.

Ni še dolgo tega, ko sta se 
na gradbišču podjetja »Teh
nika« v Kersnikovi ulici v 
Ljubljani smrtno ponesrečila 
dua delavca — zasule so ju 
ruševine opornega zidu. Koso 
zid že prej nekoč pregledo
vali, so ugotovili, da je v re
du. Komisija pa je po nesreči 
ugotovila skrajno brezbriž
nost do varnosti delavcev.

Podobnih primerov ne 
manjka.

Mar mora res nekdo z živ
ljenjem plačati brezbrižnost 
organizatorjev proizvodnje, da 
se zganejo? Ne kaže tak od
nos do delovne varnosti, da 
se v marsikaterem podjetju 
pehajo zgolj za tonami,, člo
vek pa jim predstavlja le — 
delovno silo- Le malokdo se 
zamisli, kolikšne tragedije na
stajajo, ko zgubi družina oče
ta in se mora potem mati do
stikrat s kopico otrok prebi
jati skozi življenje in otroci 
prezgodaj spoznajo, kako gre
nak je tak kruh. Pa saj niti 
ni treba, da se zgodi najhuj
še. Dosti velika nesreča je že, 
če se nekdo tako ponesreči, 
da postane invalid. Res je da
nes družbena skrb že taka, da 
lahko postane vsak invalid 
tudi po telesni sposobnosti 
enakovreden član skupnosti. 
Toda roke in noge, očesa, 
zdravja mu ne more nihče 
več vrniti.

Največkrat potem ugotav
ljajo: sam je bil kriv, ni bil 
dovolj previden itd. Toda vse 
premalo se v podjetjih zav
zamejo za to, da bi delavce 
seznanili z varnostnimi pred
pisi ter jim povedali, kaj jih 
lahko doleti, če ne bodo pre
vidni. Poleg tega pa so v pod
jetjih še dosti preveč popust
ljivi, ko vidijo, da delavci 
greše proti delovni varnosti 
in ne uporabljajo zaščitnih 
sredstev. Šele nesreča jih mo
ra zmodriti. Niso mar tudi to 
dolžnosti sindikata, da se zav
zame za dosledno uresničeva
nje predpisov o varnosti pri 
delu in da je vsak delavec po
drobno seznanjen z njimi?

Tako pa se tudi sindikat 
zgane šele ob nesreči. Takrat 
zahteva, da se pokličejo kriv
ci na zagovor. Poškodovance 
gmotno podpre itd. Če je ne
sreča manjša, če izgubi dela
vec roko ali nogo, mu dajo 
podporo, nekateri ga obiščejo 
še v bolnišnici — in ne dosti 
več, medtem ko se z dosti 
večjo prizadevnostjo zavza
mejo, če se komu zgodi kri
vica v podjetju. To je seveda 
prav, vendar glede tega ne bi 
smelo biti dvojnih meril.

In navada je, da ob veliki 
nesreči dvignemo velik prah. 
O manjših zvemo mimogrede. 
Toda veliko manjših nesreč 
je sila huda nesreča. Samo 
lani se je pri delu smrtno po
nesrečilo v naši republiki 106 
delavcev. Ni mar to dovolj 
velika nesreča, ob kateri bi se 
morali zamisliti vsi tisti, ki 
so odgovorni za delovno var
nost?

Skupnost je doslej izdala že 
vrsto predpisov o higiensko- 
tehnični zaščiti. Po zakonu o 
delovnih razmerjih morajo 
vsa. podjetja določiti varstve
ne ukrepe ali predpisati po
seben pravilnik. Mimo tega 
imajo gospodarske organizaci
je tudi možnost, da si preskr
be sredstva in denar za za
ščito dela- V te namene so v 
industriji naše republike po
rabili povprečne po 10.736 di
narjev na za.poslenega, kar je 
vsekakor pomembna vsota. 
Ponekod so izdali še precej 
več. To pomeni, da se v veli
ki večini podjetij zavedajo, 
kolikšnega pomena je delov
na varnost, in da je delavec 
predvsem člov.ek — n.ajdraijf^ 
kar imame V. J, :



Zakaj sredi sezone? osumljena...
Z odredbo so bili spremenjeni pogoji za regresiranje dopustov — lili s tem ni prizadeto načelo, 

da so delovni kolektivi pri delitvi ustvarjenih sredstev samostojni?
Dne 30. julija je bila v 30. 

Številki Uradnega lista FLRJ 
objavljena Odredba o višini re
gresa, ki ga lahko da podjetje 
počitniškemu domu za znižanje 
cen dnevnega penziona. Zvezni 
okrožni sekretariat za finance 
je s to odredbo, ki je zanjo 
imel pooblastilo v Zakonu o 
ustanavljanju in poslovanju po
čitniških domov, določil, da sme 
gospodarska organizacija regre
sirati počitniškemu domu do 
30»/o penzionske cene ali največ 
250 din na dnevni penzion. De
lavec, ki gre na dopust v po
čitniški dom podjetja, torej ne 
more dobiti od podjetja več 
dotacije kot 250 dinarjev na 
dan. In kar je najvažnejše: 
odredba velja od 1. januar
ja 1958! Komaj se je po pod
jetjih razvedelo za odredbo, je 
že zapel telefon. Sindikalne 
podružnice sprašujejo, kaj naj 
store. Mnogo podjetij je namreč 
dalo delavcem več dotacije kot 
pa 250 dinarjev na dan, zato 
vprašujejo; ali naj od tistih, ki 
so že bili na dopustu, zahtevajo 
povsačilo regresa preko 250 din, 
ali naj tistim, ki so prav sedaj 
na dopustu, sporeče, da obljub
ljeni regres ne velja, in končno 
ali naj tisto polovico delavcev, 
kt doslej ni mogla na dopust, 
prikrajšajo za to, kar je prva 
polovica delavcev dobila?

V tej zvezi se postavljata dve 
načelni vprašanji. Prvo; ali je v 
sedanjem sproščenem sistemu 
delitve dohodka umestno uva
jati administrativrii način za 
notranjo delitev sredstev v de
lovnih kolektivih, in drugo: 
kakšno korist ima skupnost od 
tega, da sredi sezone spremi
njajo pogoje za dopust de
lavcev?

ZAKAJ IZJEME?
Ze leto dni govorimo o no

vem sistemu delitve dohodka 
gospodarskih organizacij. Kot 
bistveni element nove delitve 
dohodka poudarjamo popolno 
samostojnost delovnih kolekti
vov pri razporejanju tistega 
dela čistega dohodka, ki ostane 
podjetju po odbitku družbenih 
obveznosti, na osebne dohodke 
in sklade podjetja. Sedaj, ko 
smo osebni dohodek (plačo) iz
ločili iz materialnih stroškov in 
ga postavili v odvisnost od 
celotnega dohodka podjetja, je 
delovni kolektiv zainteresiran 
za večanje produktivnosti, ker 
tako ustvari več dohodka, ki 
ga nato lahko deli na osebne 
dohodke ali pa v sklade podje
tja. Osnovni pogoj za pravilno 
funkcioniranje tega mehanizma 
je torej samostojnost delovnih 
kolektivov. Ce kolektivom torej 
puščamo možnost, da poljubno 
delijo čisti dohodek bodi za 
razširitev tovarne, za obratna 
sredstva, za gradnjo stanovanj, 
za nabavo avtobusov, za izobra
ževanje delavcev, za komunal-

&elefonski 
poziv

LJUDJE SG NA DOPUSTIH
Pretekli teden smo po telefonu 

poJtlicaii pet občinskih sindikalnih 
svetov. Vprašali smo jih, kako se 
sindikalne organizacije pripravlja
jo na polletne obračune gospo
darskih organizacij. Zvedeti smo 
namreč hoteli, ali bodo v delovnih 
kolektivih priredili razgovore o go
spodarskem stanju in gospodarje
nju podjetja Zvedeli pa smo tole: 

Na občinskem sindikalnem 
svetu v Ljubljani v Šiški je pred
sednik na dopustu, ostali tovariši 
pa ne vedo. ali bodo v delovnih 
kolektivih kaj razpravljali o pol
letnih obračunih.
• Na občinskem sindikalnem 

svetu v Mostah so nam povedali, 
da so ljudje v tem mesecu na do
pustih in d'a bodo najbrž priredili 
sestanke šele septembra.
• Občinski sindikalni svet Ljub- 

ijana-center nam bo postregel s 
podatki čez kakšen teden dni.
• Na občinskem sindikalnem 

svetu Ljubljana-Vič smo zvedeli 
le to, kje naj po telefonu iščemo 
predsednika; le-ta pa je. še pre
den smo S® dobili, odšel na do
pust.

@ V Tržiču bodo čez nekaj dni 
sklicali sejo predsedstva sindikal
nega sveta in se pogovorili o pri
pravah sindikalnih organizacij na 
polletne obračune.

Iz vseh teh razgovorov bi lahko 
razbrali, da so nekateri sindikalni 
sveti doslej le malo pomagali sin
dikalnim organizacijam pri pri
pravah na polletne obračune. Ča
kati na september pa je nemogo
če.

Gospodarske organizacije bodo 
obračune pripravile do 25. avgusta. 
Do takrat naj bi se sindikalne 
organizacije seznanile z nekateri
mi vprašanji gospodarjenja svoje- 
ga podjetja in pripravile razgovo 
re v kolektivu. Podružnice bi mo 
rale pregledati, kako Je z izpol 
njevanjem proizvodnih nalog De 
lavci naj bi na polletnih konfe
rencah razpravljali o gospodarskih 
potrebah kolektiva in sicer od 
manjših gospodarskih Investicij pa 
vse do kupne potrošnje komunal
nih ureditev do zasebnih potreb 
delavcev. Vplivali nai bi na to. 
da bi sredstva v gospodarski orga
nizaciji pametno razdelili.

V delovnih kolektivih naj bi to
rej razpravljali o vseh teh vpra
šanjih že pred sprejemanjem pol
letnih obračunov, sicer se bodo v 
gospodarskih organizacijah ponav
ljale napake iz prejšnjih let. Zato 
bi pričakovali, da bodo občinski 
sindikalni sveti postali resni po
budniki teh akcij Toda v nekate
rih občinah se je žal zgodilo prav 
nasprotno: Občinski sindikalni sve 
ti se izgovarjajo, da so ljudje na 
dopustih in da taki sestanki zavo
ljo dopustniškega razpoloženia ne 
bi uspeli. N R.

ne potrebe občine itd., zakaj 
jim tedaj predpisati, da smejo 
dati za letni oddih svojih de
lavcev le do 250 dinarjev? Po
tem bi še z večjo upravičeno
stjo zahtevali, da smejo vsi 
izplačati največ dve plači nad 
tarifnim pravilnikom, pa naj 
bodo to kolektivi, kjer so za
služili štiri plače, ali pa tisti, 
kjer niso zaslužili nobene. Prav 
tako bi po tej logiki morali do
ločiti, koliko smejo v podjetju 
največ porabiti za izobraževa
nje vsakega posameznega de
lavca, koliko za njegov druž
beni standard itd. Vse to se zdi 
s stališča absolutne pravično
sti in enakosti pravilno, toda s 
tem bi prišli na star admini
strativni sistem in bi uničili 
novi sistem, ki smo ga šele po
stavili na noge in pri katerem 
je osnova večanja produktivno
sti prav samostojnost delovnih 
kolektivov pri notranji delitvi 
čistega dohodka. Ce se kje do- 
gajajo primeri, da se del kolek
tiva, na primer vodilni usluž
benci, osebno okorišča na ra
čun letnega oddiha, je tam po
trebno pogledati, kaj delajo or
gani delavskega upravljanja in 
politične organizacije v podje
tju, ne pa tega urejevati z ad
ministrativnim predpisom.

LETNI ODDIH DELAVCEV
UREJAJO RAZLIČNO

Mnogo podjetij je letos dajalo 
večji regres kot pa 250 din, pre
cej je pa tudi takih, ki so da
jali manj ali nič, odvisno pač 
od tega, koliko so kje imeli sred
stev in pa tudi, koliko sredstev 
so namenili v ta namen. V vseh 
kolektivih še niso doumeli, ko
likšen pomen ima pravilno iz
koriščen letni oddih za obnovo 
delavčeve'delovne sfle, za nje
govo duševno razvedrilo, za 
razširitev kulturnega obzorja 
itd., kar vse se potem pozna na 
storilnosti. Zato so primeri, da 
ima pet let staro podjetje svoj 
počitniški dom, desetkrat sta
rejše podjetje pa ga nima. Ne
kemu podjetju se na primer 
izplača, da bolehnega delavca 
pošlje na brezplačen dopust, 
ker ve, da si bo nabral novih 
sil in potem vse leto ne bo bo
lan. Drugje dajejo na primer 
400 dinarjev regresa z name
nom, da bi mogli na dopust v 
počitniški dom prav nekvalifi
ciran; delavci, ker imajo majh
ne zaslužke in ki bi sicer v 
času dopusta delali na kmetih, 
namesto da bi se ta čas odpočili. 
Ponekod imajo opravka tudi s 
konservativno miselnostjo, ker 
delavci še nikdar niso bili na 
oddihu; takšne je potreba pri
dobiti, da bodo mogoče že sami 
želeli iti in bodo pripravljeni 
tudi več žrtvovati za oddih. 
Nobenega dvoma ni, da bomo 
vse te različne cilje in različno 
razumevanje, ki ga kažejo po
samezni kolektivi za ureditev 
problema letnega oddiha delav
cev, s to odredbo spravili v en 
koš in marsikatero pozitivno 
iniciativo uničili. Čeprav mora
mo upoštevati, da so tudi taka 
podjetja, kjer za dopust niso 
namenili sredstev, ker žele naj
prej obnoviti tovarno, kupit; 
stroje in podobno — skratka 
zagotoviti redno proizvodnjo. 
Prav to pa dokazuje, da je bil 
odlok zares odveč.

POGOJE ZA ODDIH 
JE TREBA DOLOČITI 

V ZAČETKU LETA
Ce pa opustimo razpravo o 

tem, aln je umestno admini
strativno določiti višino regresa 
za letni oddih delavcev, pa se 
ob omenjeni odredbi postavlja 
zelo resno vprašanje, ki smo ga 
letos že tolikokrat postavili ob 
izidu raznih predpisov, namreč 
njihova veljavnost za nazaj. Pri 
omenjeni odredbi pa je to še 
veliko bolj nesmiselno kot pri 
nekaterih drugih. Podjetje mo
ra že v začetku leta povedati, 
kakšni bodo pogoji za letni od
dih, da bi se delavci lahko pra
vočasno odločili, kdaj ga bo 
kdo izkoristil. Od višine regresa 
je odvisno, koliko delavcev se 
odloči, da bo izkoristilo letni 
oddih v počitniškem domu in 
koliko jih ostane doma.

Nesmiselno se zdi te pogoje 
spremeniti z odredbo, ki jo do
be v podjetju šele v začetku 
avgusta, ko je polovica delav
cev že na dopustih. Čeprav je 
v odredbi določena veljavnost 
že od 1. januarja letos, pa je 
dokaj gotovo, da od delavcev 
ne bo mogoče izterjati povra
čila regresa nad 250 dinarjev, 
ker bo vsak dejal, da se ne 
bi odločil za dopust, če bi prej 
vedel, da bo znašal regres sa
mo 250 dinarjev. Nastane pa 
problem, ali 'naj uveljavijo 
odredbo za delavce, ki so prav 
sedaj na dopustu in tiste, ki so 
nameravali še iti. S tem bodo 
delavci istega podjetja v ne
enakem poiožr.ju glede možno
sti koriščenja letnega dopusta, 
čeprav imajo vsi enake zasluge 
za ustvarjanje sredstev, kar pa 
zopet ni pravično niti zakonito.

@ O TEBI, TVOJEM DELU 
# TVOJIH USPEHIH IN 

© TEŽAVAH PIŠE 
»DELAVSKA ENOTNOST«

Tudi v tem primeru b; delavci, 
kj bi bili prikrajšani, lahko 
zahtevali od podjetja, da jim 
omogoči uživanje letnega oddi
ha pod enakimi pogoji kot ce
lotnemu kolektivu. Zato se bo
do brez dvoma zavzemali orga
ni delavskega upravljanja in 
sindikalne organizacije. S tem 
pa se nehote postavijo v polo
žaj krš^elja predpisov oziroma 
zagovornika za to, naj se pred
pis krši.

PREDPISOV Z RETROAK
TIVNO VELJAVNOSTJO NI 

MOGOČE ZAGOVARJATI
Prvi komentarji, ki jih je sli

šati, izzvenijo v znanem geslu: 
»Se bodo že znašli! Bodo pa 
dali sindikatu denar in bo sin
dikat dajal regres itd.i Ne dvo
mimo, da se podjetja ne bi 
»znašla«, in da ne bi uredila 
tako, da bo »koza cela in volk 
sit«, toda vprašajmo se: ALI je 
smisel naše pozitivne zakonom 
daje ta, da s svojo neprimerno 
tehniko vzvratnega uveljavlja
nja navajamo podjetja v to, da 
mnogih predpisov že vnaprej 
ne jemljejo resno oziroma so 
prepričana, da jih morajo za
obiti in iskati v njih luknje?! 
Politične organizacije s sindika
tom vred morajo biti glavni po- 
bornikj čuvanja zakonitosti, to
da predpisi z retroaktivno ve
ljavnostjo tolikokrat ogrožajo 
vsebino, ki naj bi jo z njimi 
uveljavili, da se je nujno treba 
boriti proti takšni zakonodajni 
tehniki, ki vnaša v prakso

formalizem, zmanjšuje vestnost 
in smisel za dosledno izvajanje 
predpisov ter navaja državljane 
celo na to, da iščejo v predpisih 
vse možne »luknje«.

VAŽNEJŠE PREDPISE
V RAZPRAVO

Tega bi bilo gotovo mnogo 
manj, če bi vse pomembnejše 
predpise dajali pred sprejemom 
v predhodno razpravo vsaj 
ožjemu krogu ljudi, ki jih bo
do potem tudi praktično izva
jali. Sindikalne organizacije s 
terena postavljajo zahteve, naj 
bo pomembnejše predpise dobi
le poprej na vpogled, da bi 
lahko dale nanje svoje pripom
be. Na ta način bi se obvaro
vali mnogih nevšečnih »spre
memb in dopolnitev« predpisov, 
ki Sledijo drug za drugim. Do
sledno jia bi se že vendar en
krat morali držati načela, da ne 
bi smeli sprejemati tolikega šte
vila predpisov z vzvratno moč
jo, posebno pa ne tedaj, če je 
že vnaprej gotovo, da določene
ga predpisa ne bo mogoče uve
ljaviti za nazaj. Pravimo »tolike
ga števila predpisov, ker upo
števamo, da nenehen razvoj go
spodarstva in uveljavljanje si
stema, ki nima vzorcev, zahteva 
tudi ekonomske posege z ve
ljavnostjo za nazaj. To pa, ka
dar je smotrno in nujno korist
no za vse delavce (n. pr. ome
jitev irivesticij in podobno). Ni
kakor pa ne gre tega posplo
ševati!

Ivan Kristan

V petek, 1. avgusta zve
čer, so uvedli v ljubljanski 
tovarni »Pekatete« nočno 
izmeno. Ker so v tej tovarni 
zaposlene pretežno ženske, 
je bila tudi ta izmena se
stavljena večidel iz žensk 
Pr; strojih so delale štiri že
le in 'en moški. Po zakonu o 
lelovnih razmerjih je nočno 
delo žena prepovedano 
(člen 249). Izjeme (člen 251) 
so dovoljene v res izrednih 
razmerah (elementarne ne
sreče in preprečenje večje
ga kvara surovin). V teh 
primerih odobrava nočno 
delo inšpektor dela, v dru
gih izrednih okoliščinah pa 
zvezni izvršni svet spora
zumno s Centralnim svetom 
sindikatov.

V tovarni »Pekatete« ni
so imel; niti takega niti dru
gačnega dovoljenja. Na noč
no izmeno pa so poslali med 
drugim; tudi delavko, ki 
ima otroka, pa ga nima kdo 
varovati... Ko se je upira
la, da bi delala ponoči, ji je 
direktorica dejala, da ima 
vse zakonite pravice, odre
diti ji nočno delo.

No, za stvar smo zvedeli 
v uredništvu ter povprašali 
inšpektorja viške občine, ali 
mu je to znano. Pa ni vedel 
ličesar. Ob enajstih pono
či je odšel v obrat na Vič, 
da bi poslal delavke domov. 
Delavke niso tam, ampak v 
obratu na Resljevi cesti, ki 
je v občini 'Center. Nasled
njega dne ga je že klicala 
direktorica in mu rekla, da 
že ve, da jo je zatožila tista

delavka z otrokom, ki je že 
nekoč pripeljala otroka v 
tovarno in da je ta ženska 
sploh intrigantka. Potlej ga 
je še vprašala, kako bi do
bila dovoljenje za uvedbo 
nočne izmene.

V obratu na Resljevi ce
sta so delale še v soboto 
ponoči, da bi opravile so
botni »šiht«, ker podnevi 
niso delale. Potem so nočno 
izmeno ukinili... Tista de
lavka pa je osumljena, da 
je ona spravila vso stvar v 
javnost, ker je prosila, naj 
bi je zaradi otroka ne dali 
v nočno izmeno in ker že 
nekaj let ni delala pri stro
jih. Kaj lahko povzroči tak
le sum, si lahko vsakdo 
misli.

K vsemu temu le tole: di
rektorica, ki tako "dobro« 
pozna zakone, ni vedela za 
določilo o nočnem delu žena 
(kljub temu, da so v tovar
ni zaposlene večidel žen
ske!). Ce že ni brala zakona 
o delovnih razmerjih, bi za 
to lahko zvedela iz števil
nih člankov v dnevnem ča
sopisju v prvi polovici lan
skega leta. Drugič pa je tu
di sama ženska, ki bj kit 
človek morala vedeti, da 
mati v takih okoliščinah, v 
kakršnih živi tista osumlje
na delavka, ne more delati 
ponoči, saj še čez dan težko 
dobi varuha za otroka in 
izda za to vso otroško do
klado! Vsaj toliko razume
vanja lahko zahtevamo od 
direktorja, zlasti še, če je 
ženska. Vlado Jarc

Očitki na račun akor
(Nadaljevanje s 1. strani.)

znjikov. Tam, kjer se pojavlja
jo pripombe na račun delavcev, 
k' delajo po učinku iz čistih 
uravnilovskih teženj, je stvar 
mogoče urediti z enostavnim in 
jasnim političnim pojasmj eva- 
njem. Možno pa je, da pripom
be nastajajo zaradi slabosti, ki 
s o opazne v načinu nagrajeva
nja po delu. Rešitev teh zadev 
pa je bolj zamotana. V takem 
primeru so zgolj politične ugo
tovitve o načelih nagrajevanja 
po delu premalo. Treba je po
praviti način nagrajevatija, 
merila, s katerimi se meri uči
nek, organizacijo dela, preskr
bo surovin itd. Podoba je, da 
večina pripomb, ki jih je opa
ziti prihajajo prav zaradi takih 
slabosti v nagrajevanje po 
učinku.

Kako je torej z očitkom, da 
fkordanbi vplivajo na osebne 
dohodke ostalih delavcev? Tam, 
kjer imajo v podjetju realne 
rorme,, ta trditev ne drži, na
sprotno, krivična je. V takih 
podjetjih se omenjene pripombe 
pojavljajo le redko. Ze povpreč
nemu delavcu je jasno, da de
lavci, ki delajo po učinku in ki 
realne norme prekoračujejo, 
kljub višjim osebnim zasluž
kom, ki jih zato prejemajo, po
večujejo celotni ddhodek delov
nemu kolektivu, torej soraz
merno tudi delež delavcem, ki 
ne delajo po učinku.

NekaterU bodo tudi tej ugo
tovitvi ugovarjali. Celo podat
ke, da to ne drži bodo pokazali, 
podatke, ki so celo točni. Do
kazovali bodo, da imamo pri
mere, ko določen odstotek de
lavcev, ki delajo po normi, vi
soko prekoračujejo norm# in 
prejema znaten dodatni zaslu
žek, proizvodni plan gospodar
ske organizacije pa nli izpol
njen. V takem primeru je stvar 
povsem jasna. Potrebno je po
tikati vzroke, zakaj določeni 
delavci sorazmerno visoko pre
koračujejo osebne norme, de- 
i'vn; kolektiv pa ne Izpolni 
svoje proizvodne norme. Mož
nosti za to nesorazmerje je lah
ko več. Prva je ta, da plan go
spodarske organizacije in posa
mezne norme, po katerih dela
jo posamezni delavci, niso v 
skladu. Tu gre za tehnične na
pake, v nekaterih primerih pa 
celo za določeno politiko, ki so 
jo posamezna podjetja v pogle
di: norem vodila v preteklosti. 
Maršikje ?o norme prilagojevali 
tarifni politiki in preko norm 
popravljali zakovane tarifne 
postavke. Druga možnost pa je, 
da se marsikje opravljene nor
me zgube v prevelikem številu 
režijskih ur, čakalnih ur, da je 
previsok izmeček in podobno.

Te stvari je treba v podjetju 
skrbno proučiti. Vendar pa bo
do analize v tem drugem pri
meru pokazale, da se storjeni 
učinki, ki jih dosežejo akordan- 
ti, zgube zaradj slabe organiza- 
ciie dela in da je tam vzrok, 
da je dohodek manjši.

TEŽAVE PRI MERJENJU 
NORM

S tem pa pridemo do druge 
zadeve, ki v zvezi z delom po 
učinku povzroča preglavice v 
gospodarskih organizacijah. To 
so težave pri uvajanju norm. 
Nekateri operativni voditelji v 
gospodarskih organizacijah na 
najrazličnejše načine opraviču
jejo, zakaj je razmeroma malo 
de’ nagrajevanih po učinku. 
Marsikje se na vse pretege 
otepajo, da bi razširili obseg 
c e lovni h normativov in podob
no. Zato vedo povedati veliko 
najrazličnejših izgovorov. Med 
njimi je tudi bojazen za kva
liteto izdelkov. Ta ugovor je 
Kajpak zelo kratkoviden: nor
mativ kvalitete jo jn mora biti 
sestavni del delovne norme. 
Delavec ne proizvaja samo iz
delka, ampak proizvaja določen 
izdelek. Za vsemi takimi in po
dobnimi ugovori vedno tiči eno 
izmed osnovnih vprašanj, t. j. 
organizacija dela. Delo po nor- 
nr, po enot; proizvoda itd. ter

ja izpopolnjeno organizacijo 
dela, najrazličnejše preizkušene 
normative, smotrno uvajanje 
delavcev v delo, hitro in pre
prosto evidenco, obsežno in efi- 
kasno računovodsko službo in 
podobno. Te zadeve v preneka- 
terem podjetju iz mnogih ob
jektivnih in subjektivnih vzro
kov zaenkrat niso zadovoljivo

Obisk italijanske sindi
kalne delegacije 

iz Mantove
Pretekli ponedeljek je obiska

la republiški svet Zveze sindi
katov Jugoslavije za Slovenijo 
tričlanska delegacija Italijan
skih avtotransportnih in pro
metnih sindikalnih aktivistov iz 
Mantove. lialijanski sindikalni 
delavci so se zlasti zanimali za 
delo naših sindikatov, sistem 
delavskega in družbenega u- 
pravljanja, tarifno politiko, pro
svetno življenje naših delavcev 
itd. Delegacija, ki je gost Re
publiškega odbora sindikata 
prometnih delavcev Slovenije, 
bo obiskala še nekaj delovnih 
kolektivov, da M se praktično 
prepričala, kako se pri nas 
uveljavlja delavsko upravlja
nje in da bi lahko nekaj naših 
izkušenj na tem področju posre
dovala italijanskim delavcem.

Novi deiavski sveti
V mesecu marcu in aprilu 

smo v naši državi izvolili nove 
delavske svete. (Samo v neka
terih vejah industrije, kot na 
primer v gradbeništvu in lesni 
industriji so bile volitve kasne
je). Te dni so v Zveznem zavo
du za statistiko objavili neka
tere podatke o opravljenih vo
litvah.

Delavske svete so izvolili v 
10.593 podjetjih (tu so všteta 
tudi tista podjetja, kjer delovni 
kolektiv šteje 30 članov in so vsi 
delavci-člani delavskega sveta, 
V teh kolektivih so izvolili 
200.682 delavcev in uslužbencev.

Kakor je znano, so sindikalne 
organizacije predlagale kandi-, 
datne liste v podjetjih, kjer je 
zaposlenih več kot 30 delavcev. 
Na listah sindikalnih podružnic 
je od skupnega števila 125.639 
izvoljenih delavcev kandidira
lo 122.897 delavcev.

Več krat četrtina izvoljenih 
članov delavskih svetov je za-

TOVARNA PERILA, PLETENIN 
IN ROKAVIC V KRANJU
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^ KONFEKCIJO MOŠKEGA PERILA,
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poslenih v proizvodnji, kar po
meni, da se je sestava delavskih 
svetov v primeri z lanskolet
nim precej izboljšala.

O izvoljenih ženah in mladin
cih v delavske svete je Zavod 
za statistiko objavil sledeče po
datke: Od skupnega števila
135.639 članov delavskih svetov 
podjetij z več kot 30 delavci je 
20.208 žena in 18.393 mladincev. 
To pomeni, da je vsak sedmi 
č!an delavskega sveta v večjem 
podjetju mladinec, vsak šesti 
č an delovnega kolektiva ozi
roma članica pa je žena. V 
podjetjih s 30 zaposlenimi je od 
76.043 članov delavskega sveta 
19.543 žena in 12,057 mladincev.

V upravne odbore gospodar
skih organizacij smo izvolili 
62.819 članov. Več kot tretjina 
članov, teh je 40.303, je nepo
srednih proizvajalcev.

Ti podatki govore, da je le
tos sestava organov delavskega 
upravljanja boljša, kot pa je bila 
lani.

urejene. Zaradi tega dela uva
janje dela po normi preglavice. 
Teh je ce; kup. Primeri se, da 
delavec v šestih urah napravi 
svojo normo. Oskrba n; vskla- 
jena z delovnimi normativi. De
lavec ostane po šestih urah brez 
surovin, čaka na nje in piše 
režijske ure. Tako mu praktično 
prepade delovni učinek. Velike 
težave povzročajo tudi ozka 
grla, če delajo po učinku, so 
marsikje preveč natrpana itd. 
Tudi z normativi so težave: 
nepriučenemu delavcu predpi
si o normo po njegovi zmoglji
vosti, ko pa doseže povprečno 
veščino, pa normo nenormalno 
visoko presega. V takem pri
meru se pojavi okrog revizije, 
k; je opravičena in utemeljena, 
običajno mnogo nesoglasij. I

NI NAGRAJEVANJA BREZ 
MERIL DELA

Sodobnega nagrajevanja po 
delu kajpak n; ;n ne more biti 
brez meril dela, brez norm. 
Te so predpogoj za nagrajevanje 
po delu. Te so predpogoj za 
nagrajevanje po delu. Nagraje- 
vanje po času je zastarelo in 
neučinkovito. Delavec mora 
imeti neposredno možnost, da si 
s svojim delom, z večjo veščino, 
večjo pridnostjo' itd. povečuje 
svoj osebni zaslužek. Trenutno 
je tako, da gospodarske orga
nizacije, razen posameznih pri
merov, svojih tehničnih, račun
skih itd. služb, niso oeredoto- 
č.jc v tej smeri. Tudi sindikal
na podružnice prepogosto osta
jajo glede tega zgolj pri dekla
racijah in problemu ne posve
čajo potrebne pozornosti. To je 
treba sedaj popraviti. Delavci 
hočejo in so pripravljeni delati 
po normi. Ce tako ne delajo je 
to slabost naše organizacije de
la. Te slabosti nam je premo
stiti. Sicer je odveč vsako »na
čelno« razpravljanje o normah, 
storilnosti in produktivnosti. 
Stvari so načeloma jasne, za
taknejo se v neposredni izved
bi.

Torej, bitko z uravnilovskim. 
pejmovanj; glede norem, z naj
različnejšimi odpori proti nor- 
rrrm bomo dobojevali ne le v 
aren; političnih razgovorov, 
temveč tudi v praktični organi
zaciji dela. Ta pa mora biti ta
ka, da bo omogočila, da bo čim 
več del normiranih in da bo 
ceicten mehanizem gospodarske 
organizacije usposobljen in pri
lagojen takemu delu.

V tej smeri kaže, ob letošnjih 
polletnih zaključnih računih, 
ko bo govora o normah, storil
nosti in produktivnosti, osredo
točit’; pozornost delovnih kolek
tivov.

Roman Albreht
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GOSPODARSKI PREGLED

VEČJE
ZALOGE

Od zalog potrošnega, indu
strijskega in prehranskega 
blaga je v mnogočem odvisna 
stabilnost cen. Prav zato so 
bili v začetku letošnjega leta 
sprejeti nekateri ukrepi, ki 
'naj bi vplivali tudi na porast 
zalog. S poostrenimi pogoji za 
pridobivanje potrošniških krer 
ditov, z omejenimi izplačili 
plač iz dohodka gospodarskih 
organizacij in še z nekateri
mi drugimi ukrepi je bila 
kupna moč prebivalstva ome
jena. Ob uspešnem razvoju 
industrijske proizvodnje in 
spričo manjšega povpraševa
nja so se zaloge industrijske
ga blaga znatno povečale.

Preden bi o teh zalogah za
pisali nekaj podatkov, je tre
ba povedati, da se osebna po
trošnja v prvem polletju ni 
povečevala tako hitro, kot smo 
to pradvidevali z letošnjim 
gospodarskim načrtom. (O 
tem smo pisali v Gospodar
skem pregledu v zadnji šte
vilki). Zato bi bilo treba ob 
večjih zalogah, ki so zagoto
vile kolikor toliko trdne ce
ne, razmišljati o tem, da po
trošnikom omogočimo večji 
nakup blaga in skušamo tudi 
tako doseči predvideno pove
čanje življenjske ravni. V tem 
pogledu so zanimivi podatki, 
ki jih je pripravilo tajništvo 
za gospodarstvo ljubljanskega 
okraja. V primerjavi z lan
skim letom se je promet v tr
govini na drobno povečal v 
ljubljanskem okraju za 5.8%, 
v Ljubljani pa samo za 3.7%. 
Če upoštevamo, da so se cene 
v tem času povprečno pove
čale za 6°/o (predvsem zaradi 
prehranskih artiklov), je 
tudi to opozorilo, da se živ
ljenjska raven ne povečuje 
dovolj naglo. Toda prav v tr
govini na drobno so se zaradi 
omejenih možnosti za naje
manje potrošniških kreditov 
zaloge potrošnega blaga pre
cej povečale. Nekaj ukrepov, 
ki bodo vplivali na povečanje 
olsebnih (Dohodkov (neomeje
no izplačevanje plač iz 
ustvarjenega dohodka), je že 
sprejetih, vendar je, kot ved
no, težko ocenjevati poveča
nje življenjske ravni sredi le
ta.

Proizvodnja industrijskega 
blaga za široko potrošnjo se 
je v letošnjem prvem pjolletju 
povečala za 16°/o. Večja je 
predvsem proizvodnja tekstil
nega blaga in sicer za 10%, 
usnjene’ obutve za ISV«, por
celana za 52%, koles za 33%, 
radijskih aparatov za 37% itd. 
Zaostaja pa proizvodnja 
emajlirane posode in sicer za 
4%, hladilnikov za 25%, pa 
tudi proizvodnja opeke je za 
11% manjša kot v lanskem 
prvem polletju. Razen cemen
ta, kjer je proizvodnja večja, 
smo v letošnjem prvem pol
letju izdelali manj opeke, ap
na in drugih gradbenih sno
vi. To se vsekakor pozna pri 
cenah, ki so se znatno pove
čale,' pa tudi gradnja zaradi 
tega zaostaja v nekaterih 
predelih države, kjer imajo 
premalo opekarn (to velja tu
di za r Slovenijo). Spričo takš
ne proizvodnje so se zaloge 
industrijskega potrošnega bla
ga povečale za okoli 8%. Pov
prečje zaradi velikega po
manjkanja gradbenega mate
riala, koles, emajlirane poso
de in nekaterih vrst tekstil
nega bl({ga zares ni visoko, 
toda skupne zaloge n. pr. tek
stilnega blaga so bile v letoš
njem maju kljub vsemu za 
50% večje kot lani decembra. 
Ker pa gre za sezonski porast 
zalog, bi bilo povsem napak 
trditi, da je do teh zalog pri
šlo zaradi omejenega izvoza, 
saj so bile letos v maju zalo
ge kljub vsemu samo za 4 in 
pol odstotka večje kot lani v 
istem mesecu. Trg je slabo 
založen zlasti s konfekcijo, 
čeprav je proizvodnja za 31% 
večja. Zaloge so samo za 3% 
večje in še tu gre predvsem 
za slabo izdelane obleke, 
skratka za neidoče ■ blago. 
Najteže pa je dobiti na trgu 
otroško konfekcijo. Zato, ker 
z njo premalo zaslužijo, je to
varne sploh nočejo proizva
jati.

Tovarne obutve imajo zalo
ge za 24 dni, zaloge kovinskih 
proizvodov pa so za 54% več
je kot lani v decembru in za 
13% večje kot v juniju pre
teklega leta. Tudi elektroin
dustrija ima precejšnje zalo
ge, ki so za 37% večje kot la
ni decembra. Na trgu je več 
radijskih aparatov in najraz
ličnejših vrst žarnic, manj pa 
je drugih gospodinjskih' elek
tričnih pripomočkov. Tega je 
kriva tudi industrija, ki zelo 
počasi osvaja tiste proizvode, 
za katere je dobila licence. Z 
omejenimi deviznimi skladi 
pa ne morejo uvoziti dovolj 
sestavnih delov. Zaradi ugod
ne letine so se povečale tudi 
zaloge prehrambenih indu
strijskih proizvodov za okoli 
15%. Skratka, zaloge v indu
striji so, kot rečeno, tolikšne, 
da bomo v drugem polletju 
lahko pogumneje- sproščali 
prodajo potrošnega blaga, n» 
da bi pri tem vplivali na P°~ 
večanje cen.

M. S.
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Štirje servisi že poslujejo, kmalu pa bodo zaživeli še trije -- V načrtu tudi stanovanjsko 
zadruga — Prej pionirji-razgrajači, sedaj pionirji-lunkcionarji!

04 rseh 19 stanovanjskih skupnosti, kar jih je bilo doslej 

ustanovljenih v treh ljubljanskih občinah, je pokazala najbolj 

livo rast Stanovanjska skupnost »Stadion« v občini Ljubljana • 

Bežigrad. Zaživela je tako lepo, da je res postala tisto, kar 

naj bi nove stanovanjske skupnosti tudi bile; samoupravni druž

beni organi, ki bodo družinam naših delovnih ljudi pomagali 

zadovoljevati potrebe vsakdanjega življenja in ki bodo tesna 

vez med gospodinjstvi in komuno. Doseženi uspehi Stanovanjske 

skupnosti »Stadion«, ki smo se z njimi skušali seznaniti med 

obiskom, spodbudno povedo, koliko je moč doseči, če svet sta

novanjske skupnosti krepko poprime za delo in pa — kar je 

seveda najvažnejše — če ima tenak posluh za potrebe stano

valcev na področju skupnosti.

V »GLAVNEM ŠTABU« 
STANOVANJSKE SKUPNOSTI

Vrsta večnadstropnih stano
vanjskih blokov ob Koroški 
ulici: nekdanje »Fondove* hi
še, železničarsko stanovanjsko 
naselje za Stadionu. V sred
njem izmed blokov v podvrit- 
ličjn pisarna, na vratih napis: 
Terenski odbor SZDL, pod 
njim. pa: Svet stanovanjske
skupnosti »Stadion«. Potrkamo 
in vstopimo. Seznanimo se s 
tajnikom sveta stanovanjske 
skupnosti in kmalu smo sredi 
živahnega razgovora. Mimo
grede pa tudi prisluhnemo rit
mu vsakdanjega dela v tem 
»glatmem štabu« skupnosti:

»Drrrink!...« zazvoni tele
fon.

»Da, tu stanovanjska skup
nost ... Kako?... Vodovod?... 
Da, pošljemo vam strokov
njaka, kleparja... V Kamni
ški ulici, pmvite? ... Dobro, 
takoj po kosilu '»ride ... Seve
da, seveda za gotovo; zato pa 
imamo servis!... Na svide
nje!«

In nekaj trenutkov nato spet 
telefon:

»Sestalnik za danes popol
dne? Ob treh? . • • Trenutek, da 
pogledam ... Ob treh je že od
dan, lahko pa ob petih, če ho
čete ... Prav, torej ob petih!«

Da je »promet« živ, nas torej 
res ni bilo treba prepričevati; 
očitno je bilo, da servisom sta
novanjske skupnosti dela ne 
primanjkuje.

Zanimalo nas je, kakšne 
usluge nudi Stanovanjski 
skupnost »Stadion« stanoval
cem svojega področja. Tajnik 
sveta skupnosti nam je z ne
majhnim ponosom začel opiso
vati delo njihovih servisov:

»Stanovanjsko skupnost smo 
ustanovili letos aprila in že 
takoj odprli tri uslužnostne 
servise: servis za izposojanje 
strojev za čiščenje — sesalni
ka za prah in loščilnika za 
parket, skupno mehanično 
pralnico in pa mehanični ser
vis za vse vrste drobnih po
pravil. Pri tem nam je zelo 
pomagala občina, saj nam je 
za začetek posodila denar za 
nabavo pralnih strojev, sesal
nika in loščilnika in pa denar 
za nabavo orodja za mehanični 
servis; slednje je stalo 80.000 
dinarjev, za opremo pralnice 
pa nam je občina kreditirala 
nad milijon dinarjev.

Te uslužnostne servise so 
stanovalci zelo pozdravili, saj 
si je večina gospodinj že dolgo 
želela »modernizirati« teden
ska čiščenja svojih stanovanj 
in si olajšati naporno pranje 
perila, pa si je izdatek za so
dobne gospodinjske stroje mo
gla privoščiti le redkokatera 
družina; še prav posebno pa 
se stanovalci zadovoljni s ser

visom za drobna popravila, 
saj ni dneva, ko ne bi v tem 
ali onem gospodinjstvu potre
bovali bodisi kleparja ali vo
dovodnega inštalaterja 'i pa 
e' "ktroinštalaterja.

Sicer pa lahko kar tule prav 
nazorno vidite, koliko dela 
imamo!«

Z grafikona na steni in z 
odgovarjajoče tabele smo si 
prepisali podatke o rlejavnosti 
servisne službe v. prvih štirih 
mesecih obstoja te stanovanj
ske skupnosti:

SESALNIK IN LOSCILNIK
čisti dohod.

april 121 ur 2420 din
maj 126 ur 2520 din
Junij 66 ur 1320 din
julij 131 ur 2680 din

SERVISI DELAJO 
BREZ DOBIČKA

Servisi stanovanjskih skup
nosti poslujejo po pravilu tako. 
da ne ustvarjajo dobička. Zato 
so tudi lahko deležni raznih 
olajšav pri družbenih dajat
vah, pa tudi olajšav pri cenah 
za električni tok, ‘ vodo itd. 
Malenkostne dobičke, ki jih 
morda kljub temu ustvarjajo, 
pa morajo vplačevati n sklade 
stanovanjske skupnosti.

V Stanovanjski skupnosti 
»Stadion« tako tudi delajo. 
Vsak od servisov odvaja čisti 
dohodek v sklade stanovanj
ske skupnosti, med njimi tudi 
v investicijski sklad in v sklad 
za vzdrževanje ter za anuitete. 
Razen tega pa stanovanjsko 
skupnost finansirajo še hišni 
sveti, ki ji odvajajo devet de
setin prejšnjega 10% sklada 
za gradnjo stanovanj, kar zna
ša okoli 48.000 dinarjev na'me
sec.

Ker torej servisi stanovanj
ske skupnosti niso dobičko
nosna podjetja, so lahko nji
hove usluge zelo poceni: pra
nje 8 kilogramov perila v me
hanični pralnici stane 170 di
narjev, izposojevalnina za lo- 
ščilnik ali sesalnik znaša po 
20 dinarjev na uro, razna 
drobna popravila pa opravijo 
delavci mehaničnega servisa 
za 130 dinarjev na uro. Torej 
vsekakor cene, ki gospodinj
skih izdatkov še zdaleč ne 
obremenijo tako hudo kot 
lastna nabava dokaj draoih 
strojev ali pa plačevanje zaso
ljenih obrtniških urlug.

VAGON BREZ KOLES 
IN SODOBNA PRALNICA
Za stanovanjskimi bloki ob 

Koroški ulici stoji pred vrtovi

' , .......: ........ .............

mc
Vsak dan je treba kaj popraviti, kaj napeljati in mehaničnemu 

servisu nikoli ne zmanjka dela.

MEHANIČNA PRALNICA
čisti dohod.

april 69 pranj 5920 din
maj 75 pranj 5234 din
junij 92 pranji 7465 din
julij 76 pranj 7220 din

DROBNA POPRAVILA
čisti dohod.

april 8 uslug 13 ur 480 din
maj 23 uslug 84 ur 3360 din
junij 9 uslug 29 ur 1160 din
Julij 12 uslug 32 ur 1430 din

Pogled se nam je ustavil na 
zadnji koloni v tabeli, na tisti, 
kjer je pisalo »čisti dohodek«. 
In tako je pogovor prešel na 
vprašanje dohodkov stano
vanjske skupnosti.

železniški vagon. Res, pravi 
pravcati železniški tovorni 

■vagon, le da — nima koles! Pa 
saj jih pravzaprav niti ne po
trebuje, saj ne bo nikoli več 
zapeljal po tiru. Sedaj stoji na 
nekoliko dvignjenem podnožju, 
ob strani ima stopnice in kljub 
temu, da je videl že mnogo zim 
in voletij, prav nič ne kaže 
svoje starosti: lično je preple
skan, v njem pa ima svoj »po
slovni prostor«, mehanični ser
vis Stanovanjske skupnosti 
»Stadion«.

»Ta servis dela v glavnem 
popoldne,«'nam je pojasnjeval 
tajnik sveta skupnosti, »ko 
pridejo iz svojih rednih služb 
trije delavci, ki nam v servisu 
delajo. ■

Ogledali smo si notranjost 
vagona. Orodje, delovne mize 
in material za razna pojavila 
Vagon pa — brez elektri*'? 
razsvetljave! „•

»Da. to je ena od težav,« jr 
dejal tajnik. »Naprosil' smo 
podjetje Elektro Ljubljana- 
mesto, naj nam dovoli olajša
ve za električni tok, ki bi si 
ga v vagon radi napeljali. Po
sebno pozimi bo mraz in te
mačno, električnega toka pa 
mi ne moremo plačevati po 
istih tarifah kot obrtna pod
jetja. Sporočili so nam, da nam 
dovolijo pavšalno ceno, ki bi 
znašala po 15 din za kWh, me
sečne pristojbine za pavšalira- 
nje pa bi morali plačevati po 
1850 dinarjev. Če pregledate 
dohodke našega servisa, boste 
videli, da ob taki ceni še za 
tok ne bi zaslužili. Saj nismo 
podjetje ...«

(Morda bi bil res že skrajni 
čas, da bi v omenjenem pod
jetju uvideli, kako nepravilna 
je ta njihova politika nerazu
mevanja do stanovanjskih skup
nosti, ki smo jo v našem listu 
že večkrat obsodili, pa ni, kot 
kaže, doslej še nič pomagalo!)

V pralnici se je ena od go
spodinj pravkar pripravljala k 
pranju. Z upokojencem, ki sta
nuje v isti hiši in ki ima na 
skrbi poleg mehanične pralni
ce še servis za izposojanje 
strojev za čiščenje, sta vlagala 
•nerilo v velik prr’.ii stroj.'Ne
kaj trenutkov pozneje je v no
tranjosti stroja zašumel močan 
curek vode in skozi okence je 
bilo videti, kako se je perilo 
začelo vrtinčiti. Dobri dve uri 
pozneje bo »žehta« oprana, pe
rilo na ožeto na centrifugi, ki 
stoji poleg pralnega stroja, in 
pripravljeno, da ga gospodinja 

' obesi na sonce.
»Spočetka so dvomile v spo

sobnosti pralnega stroja,« nam 
je povedal skrbnik pralnice, 
ko smo ga vprašali, kako so 
stanovalke zadovoljne s pra
njem na stroj. »Potem pa je 
stanovanjska skupnost prire
dila za gospodinje poseben te
čaj, ki so na njem tovarišice 
iz Centralnega zavoda za na
predek gospodinjstva pokaza
le, kako je treba ravnati s stro
jem, da lepo opere. Sedaj je 
vsaka, ki odide od tod, zado
voljna in vsaka se '■■net vrne 
k nam.«

OBILO NAČRTOV /
ZA PRIHODNOST

»Junija smo kupili še dva 
sokovnika za vkahavanje sad
ja,« nam je spet pripovedoval 
tajnik sveta skuvnosti, ko smo 
se vrnili v pisarno. »V vsakem 
od njiju je moč predelati po 
S kilogramov sadja naenkrat 
in gospodinje si ju izposojajo 
po 70 dinarjev na dan.«

Ko smo razgovor nadaljeva
li, smo še izvedeli, da je njiho
va stanovanjska skupnost 
ustanovila tudi poseben fi
nančni servis za pomoč hišnim 
svetom pri njihovem poslova
nju. Hišni sveti plačujejo ser
visu po 2% od najemnine, ser
vis pa jim zato ureja vse po
slovanje; teh uslug se poslužu
je 27 hišnih svetov s področja 
stanovanie skupnosti.

Ob tem smo tudi izvedeli, 
kako velika je »družina« Sta
novanjske skupnosti »Stadi
on«: na eni strani sega od
kamniške proge pa do Sav
skega naselja, na drugi strani 
pa skoraj od Stožic do Sa
move ulice. — Stanovanjsko 
naselje železničarjev je neka
ko v sredini, je tako rekoč srce 
te stanovanjske skupnosti, ki 
ima na svojem področju 47 
hišnih svetov in 202 zasebni 
hiši. Vsega skupaj šteje skup
nost okoli 3.000 stanovalcev.

»Kakšne imate pa kaj načrte 
za prihodnost?« smo še vpra
šali.

Cez dobri dve uri bo opranih 8 kg perila ...

»Na&rtov obilo,« nam je vne
to odgovoril tajnik sveta skup
nosti. »Najprej nameravamo 
organizirati šivalnico, ki bo 
imela tudi lasten servis za 
fino krpanje; le-ta bo poseb
nost, saj je s takim krpanjem, 
moč neopazno popraviti kakrš
nekoli poškodbe tudi na oble
kah iz boljših tkanin, kar dela 
doslej le ena šivilja v vsej 
Ljubljani. Ta servis bo imela 
tovarišica, ki smo jo nalašč žh 
to poslali na 6-tedenski tečaj, 
ki ga je pripravil Centralni 
zavod za napredek gospodinj
stva.

Nameravamo tudi postaviti 
veliko pokrito shrambo za 
motorna kolesa in bicikle, pri 
čemer nam bodo pomagali hiš
ni sveti in pa lastniki sami, ki 
se za to zelo zanimajo, saj ^ni
majo lastnih garaž. V načrtu 
imamo tudi kuhinjo za eno
lončnice; tam bi kuhali topel 
obrok hrane za, delavce po 
podjetjih na področju naše 
skupnosti. Ustanoviti menimo 
tudi »stanovanjsko zadrugo za 
invalide in borce. Občina nam

je zanjo že obljubila lokacijo; 
zidali bi blizu kamniške pro
ge. In slednjič_— najbrž bomo 
prevzeli skrb za otroški vrtec, 
ki je sedaj v bližnji osnovni 
šoli fn skrbi zanj občina.«

KAKO JE S PIONIRJI
• Saj res, kako pa je pri vas 

s pionirji?« smo vprašali. — 
»Skrb za otroke je tudi ena od 
poglavitnih nalog stanovanj
skih skupnosti. Kako ste se 
pri vas lotili tega vprašanja?«

Tu se je tajnik malce na
smehnil in nam, začel pripo
vedovati:

»Samo v našem, železničar
skem naselju, imamo okoli 80 
pionirjev. Najprej smo name
ravali ustanoviti pionirske 
hišne svete, potem pa smo se 
odločili, naj bi imelo vse naše 
— spet železničarsko — nase
lje skupni pionirski svet. Le- 
tega so si pionirji tudi res iz
volili in povedati vam moram 
(pa na uho!), da smo vanj 
predlagali največje »razgraja
če«; videti bi morali, kako so

se sedaj, ko so funkcionarji, 
zagnali v delo!

Našim pionirjem je stano
vanjska skupnost na bližnjem 
nogometnem igrišču poleg Ti
tove ceste, kjer imajo sedaj 
vojaki svoj poligon, s privo
ljenjem le-teh in občine ure
dila igrišče za nogomet, od
bojko in badmington, uredili 
pa jim bomo še strelišče. Pio
nirji so tudi ustanovili svoj 
športni klub, menda se bo ime- 

ival »Pionir.^, ki pa bo prav 
zaživel šele potem, ko se vr
nejo s počitnic. Toliko o naši 
skrbi za pionirje za sedaj, 
drugo boste videli jeseni...«

—o—
Tako se je končal naš obisdk v 

Stanovanjski skupnosti »Stadi
on«. Odšli smo polni lepih vti
sov, lepih in zgovornih hkrati, 
saj so bili živ odsev vsakdanje
ga, bogatega življenja te tako 
številne družine — naše najbolj
še stanovanjske skupnosti, skup
nosti »Stadion« za Bežigradom.

S. Pan

Pohiteti moramo!
Razgovor s tajnikom Občinskega sindikalnega sveta Jesenice in sta

novanjskih skupnosti
V številnih krajih naše do

movine so že ustanovili stano
vanjske skupnosti. Jesenice spa
dajo med tista redka mesita, 
kjer jih še nimajo, čeprav so 
že večkrat rasopraivlija® o njih. 
Zato smo zaprosili tajnika ob
činskega sindikalnega sveta, naj 
bi nam povedal, kako daleč so 
že prišli pri ustanavljanju sta
novanjskih Skupnosti. Povedal 
nam je tole:

V zadnjem času smo se s ko
misijo za družbeno upravljanje 
pri Socialistični zvezi pomenili, 
da bomo ustanovili štiri stano
vanjske skupnosti. V naselju 
»Plavž« smo izvolili iniciativni 
odbor in ta ima že polne roke 
dela. Pred kratkim smo zve
deli, da bodo tudi železarji 
ustanovili svojo skupnost, sve
tovali pa jim bomo, naj se raje 
priključijo eni izmed naših bo
dočih stanovanjskih skupnosti.

V mnogih stanovanjskih skup
nostih so se najprej lotili usta
navljanja raznih servisov. Od
prli so delavnice za hišna po
pravila itd. Prav gotovo ste pri 
vas tudi mislili n® te reči. Ali 
boste organizirali tudi šivalni
ce oziroma krpalnice?

Na Jesenicah je precej šivilj, 
nico. Marsikatera delavka ali pa 
zato bomo zlahka odprli krpal-

samec se bo oddahnil, kep m 
bo več izgubljal časa za to za
mudno delo, še celo, ker ne bo 
treba globoko poseči v žep. 
Usluge bodo plačali stanovanj
ski skupnosti, ta pa bo potem 
obračunala s šiviljo.

Znano je, da trgovska mreža 
na Jesenicah ni preveč razvi
ta. Nekateri potrošniki izgub
ljajo precej časa, preden pri
dejo z enega konca Jesenic na 
drugega, kjer je trgovina. Kaj 
sodite, kako bi najbolje rešili 
problem preskrbovalnih sre
dišč v okviru stano.vanjske 
skupnosti?

Nekateri predlagajo naj bi 
trgovska podjetja pripeljala 
blago na triciklih do vhodov v 
ulice in ga tam prodajala, spet 
drugi pa menijo, da bi bilo 
najbolje, če bi trgovine enako
merno porazdelili po vsem me
stu. Za eno izmed teh pobud se 
bomo pač morali odločiti. Te
žave imamo tudi s pekarnami, 
štiri pekarne, kolikor jih je se
daj na Jesenicah ne morejo 
speči dovolj kruha, zato smo 
začeli resno razmišljati, da bi 
zgradili pekarno.

Res je, Jesenice potrebuje
jo poleg pekarn še mlekarno,
cel kup trgovin (po našem

mnenju bi bilo najbolje, č« 
bi na Jesenicah v vsaki izmed 
štiirih stanovanjiskih skupno
sti odprli moderno trgovino; 
s prevažanjem blaga na tri
ciklih še zdaleč ne bi mogli 
rešiti bolečega problema tr
govinske mreže, mesnic itd.). 
O 'vseh teh Stvatneh razmiš
ljajo že precej let. Zdi se, da 
se je vrstni red potrebnih 
gradenj v zadnjem čaSu pre
cejkrat spremenil in da so Je
seničani večkrat pozabili, kaj 
je zanje najnujnejše in naj
važnejše.

Kako se pa kaj stanovalci in 
hišni sveti zanimajo za stano
vanjske skupnosti?

Navedel bom en sam droben 
primer. Ko smo začeli razprav
ljati o stanovanjskih skupno
stih, so nekateri hišni sveti na 
svojih sestankih razpravljali o 
pomanjkljivostih pri gradnji 
novih hiš. Hišni svet v bloku 
številka 7 je zaradi slabe iz
delave dimnika zahteval, da ga 
takoj popravijo. To je torej do
kaj široka pobuda hišnega sve
ta, Prepričani smo, da sc bomo 
tudi mi kmalu lahko pohvalili 
s takšnimi uspehi, s kakršnimi 
še lahko ponašajo v Ljubljani 
in drugod.

Napotki za stanovanjske skupnosti
Nove poti zo uvel|avljanje konfekcije — Navdušenje za moderno opremo - Prvič Javna tribuna »Družina ih gospodinjstvo«
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Šestega septembra bodo skupno z Zagrebškim 
velesejmom oziroma v okviru Zagrebškega velesej- ^ 
ma odprli tudi razstavo »Družina in gospodinjstvo«, 
za katero že urejajo paviljone na novem delu raz
stavišča. Zavzemala bo skupno 33.000 m2 površine 
in bo po številu razstavljenih predmetov in razstav- 
Ijalcev veliko bogatejša kot lani.

Organizatorji te razstave so na nedavni tiskovni 
konferenci za novinarje iz cele države poudarili, 
da bodo poskušali letos s to razstavo podpreti sta
novanjsko skupnost in prikazati razne .servise in 
druge pripomočke, kj pridejo zanjo v poštev.

ENAJST TIPOV SERVISOV
Obiskovalci sejma si bodo vsekakor radi ogle

dali maketo ideaine majhne stanovanjske skupno
sti. Stalna konferenca mest, ki jo pripravlja, bo 
prikazala organizacijo življenja in dela v tej druž
beni skupnosti, ki ima še velike perspektive.

Zavodi za napredek gospodinjstva, tako zvezni 
kakor republiški, bodo prikazali, kako naj bi bili 
urejeni posamezni gospodinjski servisi. Prikazovali 
bodo kar 11 tipov servisov za pranje perila, za 
popravilo električnih instalacij in drugih gospodinj 
skih naprav. Stanovanjske skupnosti se bodo lahko 
zgledovale v njih. ker so jih strokovnjaki dobro 
proučili in prilagodili našim razmeram.

Mimo ureditve raznih mladinskih ustanov (vrt
cev, šolskih kuhinj, otroških igrišč) si bodo obisko

valci lahko ogledali različne mehanizirane otroške 
igrače, ki bodo na razstavišču za polovico cenejše 
kakor v trgovinah. Izdelala pa so jih namreč dru
štva Ljudske tehnike.

V posebnem paviljonu bodo uredili 10 tipov 
ekonomičnih in cenenih stanovanj, ki ustrezajo no
vim predpisom o stanovanjski izgradnji, in tako 
praktično dokazali, da je mogoče tudi s skromnimi 
sredstvi zgraditi udobne stanovanjske prostore. 
Stanovanja bodo opremljena z moderno opremo, ki 
ima med našimi potrošniki zmeraj več simpatizer
jev, čeprav jih proizvajalci še zmeraj tako neradi 
serijsko proizvajajo.
RESTAVRACIJA ZA 3.000 OBROKOV HRANE

Posebna nazstavna tema bo družbena prehrana. 
Sami obiskovalci bodo presodili, ali so si organiza
torji razstave res najbolje zamislili, kako bi še pov
prečen delovni človek poceni in dobro hranil. Ena 
izmed najzanimivejših zamisli je restavracija druž
bene prehrane, ki ob minimalnih stroških pripravi 
dnevno okoli 3.000 obrokov. In to bodo prikazali na 
razstavi. Dobro premišljena' organizacija dela, na
tančne kalkulacije in vse drugo, kar pride v poštev 
v takem obratu, naj bi spodbudilo obiskovalce, da 
bi podobne restavracije uredili tudi v svojih mestih 
in industrijskih središčih.

Posebno pozornost so organizatorji razstave po
svetili objektom, ki dostavljajo hrano na dom ali pa

jo samo prodajajo. Uredili bodo celo sadne restav
racije in mlečno-sadne bifeje, ker menijo, da je 
treba bolj popularizirati mlečne proizvode in sadne 
sokove kakor doslej. (Seveda pa bi bilo razten popu
larizacije treba poskrbeti tudi za to, da bi se sadni 
sokovi pocenili. Nizke cene bi bile najboljša rekla
ma zanje!)

ZGLEDNA KONFEKCIJSKA TRGOVINA /
Pri nas kupuje že okoli četrtina ljudi konfekcij

ske izdelke. Ce bi se število potrošnikov, ki kupu
jejo konfekcijo, povečalo od 4,5 milijona na 9 mili
jonov, bi letno prihranili okoli 900.000 m tkanin. Ka
ko to? Vsak naš državljan kupi letno najmanj me
ter blaga, pri konfekcijski izdelavi pa pri vsakem 
metru prihranimo 20 cm tkanine. Če računamo, da 
stane meter blaga povprečno 3.000 dinarjev, bi pri
hranili letno 2 milijardi 700 milijonov dinarjev. Ker 
polovico blaga uvažamo, se pravi, da bi izdali za 
devize eno milijardo in okoli 30Q,dinarjev manj.

Žal pa pri nas konfekcija ne uživa pravega ugle
da. Vzroke tega je pokazala ze lanskoletna anketa, 
ki so jo organiziraii za obiskovalce razstave »Družina 
in gospodinjstvo«. 43,2»/o anketirancev se je prito
ževalo zoper velikost konfekcijskih izdelkov, 29,9»/o 
zoper kroj, 21,9°/o zoper kvaliteto blaga, 20,4°/o zo
per izdelavo, zoper vzorce pa samo 19,8^/n. Po vseh 
anketnih odgovorih je kaj lahko ugotoviti, da je 
izbira naše konfekcije še revna. Kolikor imamo po

sebne konfekcijske prodajalne, prodajajo izdelke 
enega samega podjetja. V takšnih pogojih se pro
izvajalec ne more specializirati za to ali ono vrsto 
konfekcije, ampak proizvaja več vrst izdelkov in 
zaradi tega seveda zanemarja asortiment.

KONFEKCIJSKE VELETRGOVINE
Letošnja razstava bo skušala spodbujati k usta

navljanju posebnih konfekcijskih modnih hiš, ki bi 
prodajale izdelke vseh naših tovarn. Organizatorji 
menijo, da bi vprašanje množične prodaje konfek
cijskih izdelkov rešili le, če bi se podjetja speciali
zirala v proizvodnji posameznih izdelkov. Seveda pa 
bo treba rešiti tudi vprašanje cen. Kaže, da bo spre
jet predlog, po katerem naj bi podjetja, ki izdelujejo 
konfekcijo, kupovala blago po tovarniški ceni. Ra
zumljivo je, da se bo s tem proizvodnja konfekcije 
precej pocenila in. da se bo potem res splačalo ku
povati izgotovljene izdelke namesto blaga. Trenutno, 
ko še ni bistvene razlike v ceni med konfekcionirano 
obleko in med obleko, ki si jo da potrošnik sam 
delati in ko naša konfekcija še ni zgledna niti 
glede mer niti glede krojev in tkanin, se seveda 
težko uveljavlja.

Se eno novost pripravljajo za letošnjo razstavo: 
organizirali bodo javne razgovore o nekaterih go
spodinjskih in družipvskih vprašanjih, ki jih bodo 
vodili znani strokovnjaki. Naj navedem samo nekaj 
tem; Sodobna stanovanjska' oprema, potrošniki in 
konfekcija, potrošniki in izgotovljeni in polfagotov- 
Ijeni prehranski proizvodi. Tribuna »Družina in 
gospodinjstvo« pa bo nadaljevala z delom tudi po 
zaključku razstave. Podobne javne diskusije bodo 
med letom organizirali tudi v drugih republiških 
središčih, teme razgovorov pa prilagodili krajevnim 
razmeram. Z. Simič
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Vzgoja strokovnjakov NOVA GALERIJA

Kako solidnej e Izobraževati 
delavce na splošno in kako jih 
pripraviti za dosego višje kva
lifikacije z raznimi dopolnilni
mi tečaji in podobno, je vpra
šanje, katerega rešujemo bolj 
ali manj uspešno že celih dva
najst let.

Približno do leta 1951, torej 
vse dotlej, dokler smo imeli še 
glavne direkcije, je pri vsaki 
delovala posebna strokovna ko
misija, ki je skrbela za stro
kovno - politično in splošnoiz
obraževalno vzgojo kadrov v 
industriji vseh stopenj kvalifi
kacij. Komisija je pripravljala 
v ta namen programe in nepo
sredno vodila tečaje in izpite. 
Večina visokokvalificiranih de
lavcev si je prav v tem ob
dobju pridobila potrebno viso
ko kvalifikacij o.

Takšno 'sistematično usposab
ljanje visokokvalificiranih de
lavcev je trajalo še nekako do 
leta 1953. V nekaterih podjetjih 
je prenehalo' že prej. Po izidu 
uredbe (1950) o prevedbi delav
cev v nazive so kvalificirani 
delavci lahko postali visoko
kvalificirani, če so imeli že 7- 
letni delovni staž in opravili 
izpit za visokokvalificiranega 
delavca pred stalno izpitno ko
misijo pri okrajnem ljudskem 
odboru.

Torej z ukinitvijo organizi
ranega izobraževanja visoko
kvalificiranih delavcev, ki je 
prenehalo pred dobrimj petim; 
leti, in z uvajanjem novega 
sistema (preko uredb), priliv vi
sokokvalificiranega kadra sicer

Urediti je treba sistem izobraževanja odraslih
n; prenehal, vendar so se kva
lificirani delavci še naprej pri
pravljali za dosego navedenega 
višjega zvanja, toda bolj indi
vidualno in v manjšem številu 
Mnoga podjetja niso zahtevala 
nobenega posebnega izpita, 
temveč so priznala višje zvanje 
kvalificiranemu kadru na osno
vi dolgoletne prakse na določe
nem delovnem mestu. In kako 
je danes s to rečjo? Na to 
vprašanje bo kar težko odgo
voriti, ker verjetno ni organa, 
ki bi zadnja leta vodil o tem 
kakšno evidenco (razen stati
stičnih podatkov). Vsako pod
jetje skrbi zase in vsaka indu
strija si sama določa količino 
in kvaliteto znanja za posamez
ne vrste kvalifikacij. Da smo 
lahko vsaj do neke mere razči
stili problem nadaljnjega iz
obraževanja delavcev za dosego 
višjih kvalifikacij, smo se mo
rali poslužiti anket, ki so jih 
poslala razna podjetja in posa
mezniki na Zavod za proučeva
nje šolstva LRS. In kaj smo 
ugotovili?

Najbolj konkretne predloge in 
ugotovitve so dal; industrijski 
obrati in to predvsem tisti, ki 
so zares zainteresirani za vzgojo 
kadrov. Združenja in sindikati 
so na tem področju kar ob
molknili. Vsi manjši obrati, ki 
imajo bolj ali manj obrtni zna
čaj proizvodnje, se prav tako 
niso preveč pe::ali z izobraževa
njem svojega kadra. Vse ankete 
pa so pokazale, da je nujno po
trebno urediti vzgojo višjih

»Avtoportret 
slovenski umetnosti«
Tak bo naslov razstave, ki jo 

pripravljajo v ljubljanski Mo
derni galeriji. Organizatorji so 
pozvali vse umetnike, zasebnike 
in ustanove ter podjetja, naj 
predlože svoje avtoportrete ozi
roma tiste, ki jih imajo v lasti. 
Dela bodo zgodovinsko razvr
ščena. V raizstevo bodo vključe
ni tudi najstarejši avtoportreti, 
ki so večinoma upodobljeni na 
freskah. Seveda bi bilo kopi
ranje teh fresk predrago, zato 
jih bodo prikazali na fotograf
skih posnetkih. Sledili jim bodo 
portreti Janeza Šubica, Vesela, 
Kobilice in drugih, ki so naši 
javnosti znani z različnih raz
stav ali reprodukcij. Iz impre
sionistične dobe sta kot avtopor- 
tretista seveda najbolj pomemb
na Sternen in Jakopič, med so
dobniki pa Kos, Pregelj, Pilon, 
Mihelič, Sedej in Stupica, po
sebno pa Jakac, ki ima verjet
no najštevilnejšo zbirko avto
portretov. Med mlajšimi bi ome
nili Lakoviča in posebno Obla-

Tečaj angleške izobra
ževalne organizacije 

v Ljubljani
Pretekli teden je prispela v 

Ljubljano skupina 57 slušate
ljev angleške delavske izobra
ževalne organizacije Worker 
Educational Association iz se
vernega Yorškega distrikta. Pri
rejanje seminarjev v tujih de
želah je ena od oblik dela te 
organizacije, ki dela že od leta 
1903. Program seminarja, ki ga 
imajo v Pedagoškem centru v 
.Ljubljani, obsega 15 predavanj 
iz zgodovine, geografije, gospo
darske in politične ureditve, 
šolstva, socialne politike itd. v 
Sloveniji. V razpravi, ki je po 
vsakem predavanju zelo živah
na, zastavljajo slušatelji mnogo 
vprašanj to kažejo veliko zani
manje zlasti za probleme naše 
socialistične izgradnje. V času 
trajanja tečaja so si tečajniki 
(med njimi so delavci, name
ščenci, profesorji in gospodinje) 

• ogledaili kulturne in zgodovin
ske znamenitosti Ljubljane, Po
stojno, Portorož, Bled, Bohinj in 
Kamnik, obiskali pa so tudi 
Litostroj.

Na njihovo željo je nekaj sin
dikalnih odbornikov iz Ljub
ljane odgovarjalo na vprašanja 
iz delavskega upravljanja in 
dela sindikalnih organizacij. V 
ponedeljek pa so voditelji teča
ja, ki so istočasno organizatorji 
izobraževalnega dela v Angliji, 
odgovarjali na nekatera vpra
šanja o sistemu izobraževanja 
delavcev v Angliji.

ka, ki je dobršen del svojega 
opusa posvetil prav avtopor
tretu.

Upoštevane bodo vse zvrsti 
likovne umetnosti — od olj do 
kipov, pri čemer bo grafika za
vzemala častno mesto. Razstava 
avtoportreta bo gotovo priteg
nila mnoge ljubitelje likovne 
umetnosti, saj bo predstavila ne 
samo dela. naših umetnikov, 
ampak tudi nje same, hkrati pa 
bo dala tudi dober pregled nad 
stilnim razvojem likovne umet
nosti in posameznih umetnikov.

Likovna razstava za 
brigadirje s ceste

Za brigadirje, ki delajo na 
avtomobilski cesti Zagreb— 
Ljubljana so v Novem mestu 
odprli likovno razstavo del 
naših umetnikov Božidarja 
Jakca, Mihe Maleša, Vlada La
muta, Franceta Miheliča, Jože
ta Gorjupa in Ivana Vavpotiča,

Še en film z vojno 
tematiko

»Bosna-film« bo verjetno v 
septembru začel snemati umet
niški film z delovnim naslo
vom »Jutra in noči«, ki bo pri
kazoval dogodke med bivanjem 
slavnega mostarskega bataljo
na v okupiranem »Mostarju v 
času V. sovražnikove ofenzive.

strokovnih kadrov — visoko
kvalificiranih delavcev, brez 
katerih si ne moremo zamisliti 
sodobne proizvodnje.

Glede obsega strokovnega 
znanja za dosego naziva vi- • 
sokokvalifieiranega delavca sc 
kriteriji naslednji:

Ves izpit je razdeljen na teo
retični in praktični del. Teore
tični izpit je v glavnem za
hteval večjo splošno razgleda
nost, približno izobrazbo v vi
šini 6 razredov gimnazije (se
veda. merjeno po posameznih 
predmetih.) Glede nivoja izpi
tov zasledimo tri komponente, 
in sicer izpite v višini nivoja 
srednje strokovne šole, izpite v 
višini programa industrijskih 
šol z malenkostnimi dopolnitva
mi in pa izpiti v višini prpgra- 
ma mojstrskih oziroma bivših 
delovodskih šol, torej spet na 
višini sedanjega kvalificiranega 
delavca s končano industrijsko 
šolo v strokovnem merilu, v 
splošnoizobraževalnem pa v vi
šini zadnjih razredov osemlet
ke. Vsaka panoga oziroma stro
ka ali, bolje rečeno, poklic v 
posameznih industrijskih eno
tah pač obravnava visoko 
kvalifikacijo po svoje in ni 
enotnih meril za dosego visoke 
kvalifikacije v istem poklicu.

Praktični izpiti so pokazali, 
da jih ni mogoče opraviti, če 
kvalificirani delavec ni dalj 
časa na delovnem mestu in da 
je teorija za nekatera delovna 
mesta le dober pripomoček in 
je nekateri nimajo za odločilen 
faktor za dosego določenega 
zvanj a.

Nadalje so pokazali rezultati 
anketiranja, da šolanja visoko
kvalificiranega kadra ne mo
derno obravnavati kot normalno 
šolo z določenim šolskim časom, 
in s tradicionalno organizacijo 
pouka, temveč je to nekako do
polnilno izobraževanje kvali
ficiranih delavcev, ki so si pri 
praktičnem delu pridobili vse 
pogoje za dosego višje kvalifi
kacije.

Zanimivo je, da so se v®i an
ketirani izjavili za nadaljnje 
izobraževanje, ki pa naj bi 
bilo sistematično.1 Ze glede na 
povprečni nivo splošne izobraz
be je neke vrste šolanje po
trebno. Ta želja je toliko bolj 
utemeljena, ker imamo v našem 
sistemu izobraževanja delav
skih kadrov urejeno samo red
no šolstvo za dosego kvalifika
cije, t. j. za tisto mladino, ki 
vstopa neposredno v strokovne 
šole. Vsa druga mladina, ki se 
vključuje direktno v proizvod
njo, in te ni malo (približno 
30 do 80 odstotkov v raznih pa
nogah industrije, ostaja brez 
strokovne izobrazbe. Razen tega 
mladina, ki še ni uspešno kon
čala osemletnega šolanja, pa že 
sklepa delovna razmerja, že čez 
nekaj let pozabi, kar se je na
učila v obvezni šoli, izgubi 
kontakt s sistematičnim umskim 
delom in ne spremlja novosti 
niti na strokovnem področju. — 
Če pogledamo višjo stopnjo, to
rej odraslega, se razvija enak 
proces. Absolvent šole za kva
lificirane delavce se je ob za
ključku šolanja prenehal teore

tično izpopolnjevati. Kolikor ga 
je delovno mesto samo po sebi 
prisililo, da je ohrani) v šoli 
pridobljeni nivo znanja, je še 
kar dobro. Kako je šele z zna
njem tistih, ki niso obiskovali 
strokovnih šol? Večina delavcev 
zaradi pomanjkljivega sistema 
izobraževanja odraslih v teku 
let zgublja zvezo s pridobljeno 
teorijo in tako ostajajo in za
ostajajo v strokovnosti ter so 
zaradi neurejenega sistema ali, 
bolje rečeno, zato, ker še nismo 
uredili sistema izvzoraževanja 
odraslih, prepuščeni sami sebi, 
le individualnemu razpoloženju 
ter želji po izobrazbi, na drugi 
strani pa prepuščeni- raznim 
neustaljenim izpitnim kriteri
jem, ki ne ustrezajo več današ
nji stopnji visokokvalificirane
ga delavca.

Vse takšne in podobne po
manjkljivosti čuti naša indu
strija že več let. Tudj z novim 
šolskim zakonom, ki predvide
va tako šolanje odraslih, ne bo 
mogoče takoj odpraviti vseh 
pomanjkljivosti. Zavedati se 
.moramo, da za šolanje odra
slih, torej ljudi, ki so vključeni 
v proizvodni proces, ne bo mo
goče več uporabljati takih 
oblik kakor doslej. Tradicio
nalna oblika šole ne bi mogla 
dobro pripravljati za delovna 
mesta v proizvodnji.

No, in kakšne so možnosti za 
izobraževanje v posameznih 
podjetjih?

Kvalificirani delavec sl lahko 
v podjetju na razne načine pri
dobi praktično znanje, ki je po
trebno za priznanje visoke kva
lifikacije. Kolikor večja je or
ganizacija, toliko večja mož
nost raznolikega priučevanja.

Glede teoretičnega usposab
ljanja kvalificiranih kakor tudi 
visokokvalificiranih delavcev 
med priiučevanje-m imajo pod
jetja razne pomisleke, kajti na 
samem delovnem mestu je sko
raj nemogoče teoretično uspo
sabljati kvalificirane delavce. 
Tudi zaradi pomanjkanja vod
stvenega kadra in njegove 
obremenitve pri delu (tehnikov, 
inženirjev, mojstrov itd.) je 
teoretični pouk skorajda nemo
goč. Zato so obrati primorani 
teorijo nadoknaditi v posebnih 
tečajih bodisi za eno podjetje, 
bodisi za več podjetij iste vrste. 
Ker še ni urejen izobraževalni 
sistem za pošolsko izobraže
vanje in ker še nimamo pri
merne ustanove za to, ni moč 
organizirati širšega omrežja 
takšnih tečajev niti pravilno iz
koristiti predavateljski kader.

Poseben problem predstavlja 
Se vedno splošno znanje kvali
ficiranih kadrov. V tej smeri je 
še mnogo premalo napravljene
ga. Vprašanja pa ni moč reše
vati v okviru tovarne - pod
jetja, temveč ga mora reševati 
izobraževalni center za izobra
ževanje odraslih oziroma orga
ni, ki se bavtjo z vzgojo in šo
lanjem odraslih. Kajti zavedati 
se moramo, da živimo v sto
letju tehničnih preobratov, kjer 
postaja produkcija zaradi veli
kega tehničnega razvoja vedno 
bolj komplicirana in brez solid
ne splošne izobrazbe oziroma 
razgledanosti ni mogoče graditi 
teoretičnega znanja.

Karel Kos

Slikar Ivan Seljak-Copič se je rodil 1927. (etn v Idriji. Po končani vojni se je 
•pisal na Akademijo za upodabljajočo umetnost v Ljubljani in jo 1951. leta končal 
'osebne šolo ie obiskoval pri profesorju G A Kosu.

V zadnjem času dela slikar predvsem 
na mozaiku za novo ljudsko skupščino, ki 
bo predstavljal dražgoško bitko. V ta na
men je izdelal več osnutkov. Enega izmed 
njijih predstavljamo tudi našim bralcem.

Zamisel slike je podana simbolično. V 
njej je skušal slikar zajeti na enem samem 
prostoru dva dogodka, ki sta časovno raz
lična — to je borbo ta njene posledice, j

Na levi strani slike nam predstavlja 
ljudi, ki so jih Nemci sežgali. Krčevito iz
tegnjene roke še z zadnjimi močmi pro
sijo pomoči. Nemce je slikar prikazal v 
oklepih in ščitih' kot srednjeveške viteze 
— s tem jim je hotel dati podobo milita
ristov, podobo . brezčutnosti in okrutnosti. 
Svoje korake so usmerili k naslednji hiši. 
Živo nasprotje temu nemškemu vojaške

mu mehan.zmu pa so Dražgošani, ljudje 
oblečeni v navadne srajce ta nezaščiteni, 
ki se bore proti Nemcem s preprostim 
orožjem, s tistim, kar so pač imeli pri 
rokah — z vilami. Sivina v ozadju pred
stavlja znano Bičkovo skalo. Najvažnejše 
podatke teh dogodkov slikar po,daja z raz
nimi drobnimi elementi, M so na osnutku 
samo nakazani: z napisom G + M -+• B 
1942 na vratih pove leto bitke, na ščit, ki 
ga drži prvi vojščak v rokah, je postavfil 
nemški kljukasti križ, v desnem kotu pa 
na vaški tabli, ki je ravnokar padla na 
tla, nakaže kraj nesrečnih dogodkov z na
pisom Dražgoše.

Osnutek je prirejen za mozaično teh
niko, zato je slika podana v barvnih plo
skvah, predvsem pa v linijah.

DOBRI KADRI - 
DOBRO DELO

Svet Svobod to prosvetnih 
društev ljubljanskega okraja 
posveča veliko skrbi kadrom, 
njihovemu izobraževanju in iz
popolnjevanju. To je razvidno 
že iz njihovega proračuna, 
kajti za vsa področja Ijudsko- 
prosvetne dejavnosti (za dram
sko, glasbeno, izobraževalno 
itd.) so predvidene določene 
vsote za vzgojo kadrov. Se bolj 
je ta skrb razvidna iz delovnega 
programa.

To pot smo se zanimali le za 
igralce in režiserje ter za nji
hovo izobraževanje. Lahko bi 
dejali, da je dramska dejavnost 
še vedno med najbolj priljub- 
Ijenimli in zato tudi najbolj 
razširjenimi vejami prosvetne 
dejavnosti na našem podeželju. 
Ze zdavnaj ne zadošča več sa
mo smisel za nastopanje na odr
skih deskah in tisto nekaj zna
nja, kolikor si ga je kdo prido
bil ob gledanju kakršnih koli 
del v poklicnih gledališčih ali

Iz delovnega načrta sveta Svobod in prosvetnih 
društev ljubljanskega okraja

ZAKAJ PO STAREM?
Ze od nekdaj so dajali ljudje 

industrijskim proizvodom tudi 
neke estetske vrednote. Te pa 
so bile v veliki meri odvisne 
od načina proizvodnje, ki je ta
krat .prevladoval. Prav tako so 
tudi nove kulture prinesle no- 
ve oblike, ki so se marsikje 
ohranile vse do danes. Nanje 

. smo se navadili, da se nam zdi 
da drugače že ne more biti, če
prav so se od tedaj metode 
dela v marsičem spremenile. 
Novi stroji so prinesli s seboj 
tudi nove možnosti oblikova
nja. Vzporedno s tehničnim 
razvojem se morajo nujno me
njati tudi oblike. To je vsako
mur razumljivo. Kljub temu 
pa nove možnosti, ki- jih ima
mo danes pri industrijskem ob
likovanju. ne znamo izkoristiti. 
Morda se nam zdi to celo ne- 
važno.

S tem se nam odpira pri da
našnji industrijski proizvodnji 
nov problem, ki ni majhen. 
Nasprotno prav zato, ker smo

Sodobno pohištvo je lepo prav zaradi enostavnih oblik in bolj 
praktično^kot veliko in težko pohištvo naših babic

se na določene oblike ie tako 
privadili, da skoraj ne čutimo 
več potrebe po boljših in lep
ših, je problem umetniškega 
oblikovanja v industriji še 
kočljivejši. Ko razmišljamo, 
kje so vzroki in kaj bi bilo tre
ba storiti, se moramo jasno za
vedati, da industrija ne sme 
uporabljati obstoječih estetskih 
meril in se prilagajati okusu 
likovno neizobražene sredine, 
pač pa mora najti nova merila 
za nove načine proizvodnje. 
Zato talentiranih oblikovalcev 
nismo nikoli bolj pogrešali kot 
prav danes.

Na žalost pa se ljudem, ki 
se bavijo s proizvodnjo indu
strijskega blaga, zdi umetnost 
r industriji prav nepomembna, 
čeprav je prav tako važna, kot 
sta važni pri nastajanju novih 
materialov kemija in fizika. 
Nekateri celo mislijo, da ima 
predmet že s tem, če povsem 
ustreza svoji funkciji »-tudi pri
merno estetsko obliko. To je 
mnogokrat res, toda vedno ne 
drži. Prav tako tudi ne drži, da 
ima umetnost v industriji zgolj 
ta cilj, da bo predmet ugajal 
našim očem.
. In če pogledamo sedaj malo 
pozorneje nekatere izdelke v 
naših trgovinah, vidimo, da so 
še prav taki ali skoraj taki, kot 
so bili takrat, ko so si naše 
matere in babice kupovale ba
lo. Samo nekaj primerov! V 
izložbah trgovin z električnimi 
izdelki boš na primer prav tež
ko našel okusen in sodoben 
lestenec ali senčnik za luč. Ku
hinjsko in sobno pohištvo! Ma
sivna omara iz orehove kore
nine, še težji kavči, preobleče
ni z neokusnim blagom itd. 
Čeprav je po vsem svetu pro
drlo v trgovine in stanovanja 
lahko in enostavno pohištvo, 
se pri nas še vedno trdo opri- 
iemljemo starega. In kuhinje? 
Brez takšne omare, kot so jo 
poznale že naše babice, si jo

večina ljudi sploh zamišljati 
ne more. Kaj miza za pomiva
nje posode, samo da je vse 
drugo: miza, štirje soli in dva 
brez naslonjala, zaboj za pre
mog in omara, takšna, kot smo 
jo imeli doma. Prav takšna! 
Električne peči, otroški vozič
ki, ohišja za radijske aparate 
itd. itd. Tekstilno blago, na pri
meri Naši povojni vzorci, če
prav so se v zadnjih dveh letih 
nekoliko izboljšali — nas še 
vedno ne zadovoljujejo. Na
sprotno! Zelja po boljših in 
lepših vzorcih je rodila prav 
negativen pojav, nekakšno ma
likovanje vsega tistega, kar je 
prišlo izza naše meje. Zato naj
večkrat posnemamo tuje vzor
ce, vendar pa to posnemanje 
ne rodi nič drugega kot le ne
izrazite, blede in brezkrvne ko
pije. Naši proizvajalci desenov 
'pa nam nudijo skoraj izključ
no cvetlične vzorce, (to velja 
predvsem za tapetniško blago), 
ki pa so z redkimi izjemami 
samo slabo kopirani cvetlični 
vzorci iz preteklih dob. Prizna
ti moramo sicer, da je zgodo
vina tekstilne grafike pravza
prav zgodovina cvetličnih 
vzorcev, zato pa prav ti za
htevajo od naših ustvarjalcev 
več iznajdljivosti. Saj je pod
ročij, iz katerih lahko črpajo 
svojo motiviko, veliko. Ne sa
mo rastlinsko, tudi vsa druga 
narava, struktura lesa itd... pa 
tudi folklora, vezenine; orna
menti, keramika, poleg teh pa 
še moderna umetnost s svojimi 
novimi oblikami in barvami! 
Pri slikarjih tekstilnih vzorcev 
pogrešamo torej več iznajdlji
vosti, kajti vzorec je dober le, 
če je tudi vsebinsko in idejno 
originalen.

Ob takih razmišljanjih o 
estetiki in industriji pa naj
večkrat dobimo takle odgovor: 
»Morda res naši proizvodi iz 
čisto umetniškega stališča niso 
lepi, vendar pa kupcem uga

jajo. Ob kupce bi bili, če bi 
prevzeli druge oblike, druge 
vzorce ... Najprej spremenite 
potrošnika, potem bomo pa de
lali po umetniških modelih,- 

Del resnice je tudi v tem. 
Toda ni glavna krivda v po
manjkanju estetske vzgoje •po
trošnika. Več je kriv posred
nik med proizvajalcem in po
trošnikom, kajti ta odločuje, 
kaj vse bodo ljudje kupovali. 
Prav tu je po navadi zavrnjen 
artikel, ki je izdelan po do
brem načrtu. Mnogokrat pa se
veda zamre tak načrt tudi že 
v tovarni sami. Natečaji za 
razne tehnične in estetske be- 
šitve niso pri nas prav pogo
sten pojav, čeprav nudi naj
boljšo možnost za sodelovanje 
arhitektov in umetnikov v pro
izvodnji in jih v inozemstvu 
najbolj upoštevajo. Tak razpis 
pa pri nas največkrat ne daje 
takih rezultatov, kot jih pri
čakujemo, kajti investitor se 
že v naprej s svojimi samo
voljnim odločanjem odreče 
vsem uspehom, ker v takšno 
žirijo največkrat ne potegne 
strokovnjakov, ki bi lahko pra
vilno presodili osnutke. Inte
res in znanje investitorja je 
na žalost usmerjeno le v pro
dukcijo. In tako ostane nate
čaj brez pravih rezultatov. Na
ročnik da prednost načrtu, ki 
je njemu všeč, največkrat prav 
zaradi sladkobnih dekorativnih 
obdelav, ki so preživele, ne
okusne in ki nimajo prav no
benih funkcionalnih in tehnič
nih kvalitet. Da o dobrem so
dobnem okusu ne govorimo! 
Tako posamezniki brez glob
ljega premisleka določajo obli
ke naših industrijskih artiklov* 
pri tem pa pozabijo ali pa se 
celo sploh ne zavedajo, da ob
likovanje takih predmetov ni 
le stvar posameznikovega oku
sa, ampall je ogledalo kultur
nosti celotne naše družbe.

Marjanca Jemec

kako drugače. Od amaterskih 
družin vedno bolj pričakujemo 
uhietniške igre. Zato jim je 
bilo treba nuditi možnosti za 
izpopolnjevanje. Od tod razni 
tečaji: dramski, režiserski,
šminkarskti in drugi. Rodila jih 
je potreba po boljšem igranju 
in po tem, da bi bil izbor del, 
ki jih amaterji igrajo, boljši, 
idejnejšii.

Tečaje obiskujejo v glavnem 
mladi ljudje, delavci, vajenci 
pa tudi kmetje. Ti mladi igrale, 
in režiserji skušajo potem pri
dobljeno znanje ' posredovati 
tudi drugim. Prizadevajo si, da 
bi. njihova igralska družina bo
lje igrala in vse bolj vplivajo 
tudi na izbiro del. V marsikate
rem kraju se je izbor del iz
boljšal prav po njihovi zaslu
gi. Marsikje pride zategadelj 
tudi do trenj med tistimi, ki 
žele uveljaviti svoje načrte, po
staviti na oder dela, ki ne 
ustrezajo več našim razmeram. 
Niso pa več redki tudli primeri, 
ko tnladi ljudje, ki »o obisko
vali tečaje, prevzemajo pobudo 
za celotno kuHumoprosvetno 
dejavnost v kraju.

Svet SVobod in prosvetnih 
društev ljubljanskega okraja 
prireja že štiri leta igralske te
čaje. In sicer dvomesečne za
četne in nadaljevalne, ki so ob 
nedeljah dopoldne in še dva 
popoldneva ob delavnikih, ter 
igralski tečaj internatskega ti
pa. Prvi tečaji so namenjeni 
obiskovalcem iz okolice Ljub
ljane. Internatsko urejen tečaj 
je pa namenjen kandidatom, K’ 
žjve daleč od občinskih centrov 
in daleč od kulturnih središč. 
Svet Svobod je hotel z njim! 
poskrbeti za to, da bi se kul- 
turnoprosvetno .delo razvijalo 
tudi v najbolj oddaljenih kra
jih in se vsebinsko izboljševa
lo, prav tako kot v krajih, kjer 
imajo kultumotprosvetn; delav
ci in sploh člani prosvetnih 
društev več možnosti za izpo
polnjevanje.

Delo v tečajih je urejeno ta
ko, da je praksa kar najbolj 
povezana s teorijo. Namen pri
rediteljev tečaja je, 'vzgojiti 
ljudi, ki bodo v svojem kraju 
dobri organizatorji kulturno- 
prosvetnega dela, dobri igrale! 
in sčasoma tudi režiserji. Zato 
obsega učni načrt razen stro
kovnega dela, to je predavanj 
in praktičnih vaj iz jezika, 
recitacije in igre, posebno 
poglavje, organizacijo, kjer 
predavatelj obravnava praktične 
napotke v zvezi z organizira
njem dela v dramskih skupi
nah. V učni načrt vseh tečajev 
j • pa vključeno še obvezno obi
skovanje gledaliških predstav, 
filmov, obisk muzejev, knjižnic 
in drugih kulturnih ustanov. 
Razen tega predpisuje načrt tu
di ogled vaj v poklicnih gleda
liščih ;n pa razgovore o njih.

Delovni program ra naslednjo 
sezono je poslal okrajni svet 
Svobod že konec minule sezone 
vsem društvom. Tečaji pa bodo

letos v naslednjih krajih: v 
Ljubljani, bosta začetni in nada
ljevalni tečaj. V Kamniku, 
kjer je že lani obiskovalo za
četni tečaj okrog 20 ljudi, bodo 
imeli letos nadaljevalnega. Za
četna tečaja bosta še na Vrhni
ki in v Zagorju. S prirejanjem 
tečajev v industrijskih krajih 
s« skuša svet SVobod čim bolj 
približati 'industrijskim krajem 
in jim pomagati na kultumo- 
prosvetnem področju. Razen 
omenjenih tečajev bodo še v 
osmih občinah šminkarskd teča
ji, v Ljubljani pa se bo letos 
oziroma prihodnje leto februar
ja začel režiserski tečaj.

Svet Svobod pa še drugače 
pomaga dramskim družinam v 
svojem okraju. Tako prireja ie 
nekaj časa sektorska posveto
vanja. Doslej so bila na 14 sek
torjih. Na teh posvetovanjih so 
obravnavali v glavnem splošne 
probleme dramskega področja, 
predvsem to, kakšna je dram
ska politika In kakšna naj bi 
bila. Posveti za naslednjo sezo
no so pa zamišljeni tako. da bi 
na njih obravnaval; konkretne 
probleme. Na jesenskih posve
tih, na primer, se bodo pogovo
rili o sceni za dela, k’ jih bodo 
igrala društva.

V načrtu je pa še nekaj dru
gih izpopolnitev, ki bi bile 
dramskim družinam v pomoč. 
Tako na primer izpopolnitev 
dramske knjižnice pri okrajnem 
svetu Svobod -in izdaja sezna
ma s karakteristiko del In opi
som scen. Svet namerava tudi 
pripraviti dvajset kompletov, 
ki bi ponazarjali postavitev 20 
■M (10 klasičnih ;n 10 sodobnih). 
Te komplete si bodo udeleženci 
lahko ogledal; na sektorskih 
posvetovanjih. Na razpolago 
bodo tudi na Svetu Svobod. 
Društvom nameravajo pomagati 
tudi s tem, da bodo vsa dela 
razmnožili v toliko izvodih, ko
likor je vlog. Kajti nemalokrat 
se zgodn. da se to ali ono dru- 
?tvo odloči za kako delo. pa ga 
potem ne uprizori, kajti prepi
sovanje, ki 1e le zamudno, se 
teko zavleče, da člane mine vo
lja do igranja.

Ob taki pomori ;n takem pri
zadevanju lahko nričakiremo. 
da bo delo uspešno.

»JeieV-s imviretife
V grajski orožarn'; na Sledu 

oziroma v njenem prekrasnem 
holu z razgledom na jezero že 
‘od 28. julija vzbuja veliko za-

i-^7ci*-a\rp P! ’ roif 1-o.
nvesije« akademskega sKkarja 
Franceta Godca. Umetnik raz
stavlja trideset del z blejsko 
motiviko v različnih ietn|:h ča- 
s!h in tako nudi tulcem vpo
gled v naše življenje. Čeprav 
se na Bledu kar vrste razne 
prireditve, na razstavi n*, 
zmanika obiskovalcev. Slikar 
na namerava letos in orihodnj® 
kta 5e v drugih krajih prime- 
ditl nodobne razstave.
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Delo odbora za strokovno Izobraževanje delavcev pri republiškem svetu sindikatov Srbije

DELAVCU VEČJO
IZOBRAZBO

Niišl PEStUKl

Perspekitavai načrt Srbije 
je dotočil obširne naloge z.a 
nadaljnji razvoj vseli panog 
gospodarstva. Uresničitve teh 
natog pa si ni mogoče zami
sliti s sedanjo kvalifikacijsko 
strukturo deiovne sile, ki še 
zdaleč ne zadošča potrebam. 
Posebno kritično je stanje — 
Zaradi premajhnega števila

načel najbolj pereča vpraša- kažejo ti navidezni podatki, bile le-te na ravni ostalih 
nja s tega področja in podal Ko bo končan popis pčkl.icev, strokovnih služb v podjetju. ■ 
vrsto določenih predlogov in bo postalo pomanjkanje stro- z razlličnii(h strani je sUžati 
rešitev. Na prvem sestanku kovnih kadrov se boli očitno. Dril30Tnbe na nolitiiko delitve 

kvalificiranih in visoko kvali- odbora so sprejeli obširen de- Gospodarski perspektivni na- za ^adre 'na skrom-
' * -------- “ —J lovni program. Po tem načrtu črt je posvetil več pozornosti ’

naj bi najprej izdelali pre- vprašanjem proizvodnje, mani 
gled o sedanjem stanju in kva- pa kadrom. Medtem ko so

fioiranih delavcev — v grad
beništvu, rudarstvu im polje
delstvu ter še ponekod v go-

nost teh sredstev, odbor pa je 
na temelju podatkov sklada

spodarstvu. Množica nekvali- Mikaciji zaposlenih delavcev sredstva za razvoj gospodar- srbije^ugotovil^da ^e^kljub
velikim potrebam in zahte
vam ustanov, kii se s tem 
ukvarjajo, lani ostalo nepo- 

še skoraj polovica 
sredstev. Nekaj sredstev je bi
lo danih zelo pozno, zato so 
neracionalno porabljena, dru
ga so »zamrznila« zaradi po
manjkanja investicijskih pro
gramov in gradbenih elabora-

fioiranih delavcev, prispelih z v gospodarskih panogah, nato stva zagotovljena, so za ka~ 
vasi, polnih ostankov drobno- pa ugotovili dejanske potrebe dre netočno določena, po- 
lastniške miselnosti, ki niso do 1961. leta ter analizirali manjkljiva in neenotna, 
navajeni dela v industriji in strokovno usposabljanje de- ' Odbor zagovarja stališče,, rabljeno1 
ki nimajo dovolj strokovne lavcev v posameznih podjet- da prav podjetja narjfooje po- 
izobrazbe, pomeni že danes jih in nadaljnje naloge na tem znajo potrebe po kadrih, 
zaviralno silo v razvoju go- področju. Odbor se je dgdo- predvsem kakšne kadre po-

bra seznanil s tem, kako se trebujejo, da pa lahko tudi 
oblikujejo dn pozneje razde- največ pomagajo pri reševa- 
-ijujejo skladi za kadre po nju teh problemov. Zato. • bi
okrajih in v republiki. Pron- moralo postati izobraževanje tw itd_ sredstva, namenjena
čil bo vlogo delavskih univerz delavcev in njihovo strokov- 
pni strokovnem iEpoponjeva- no usposabljanje v samih 
nju , delavcev dn vse probleme podjetjih stalna pozitivna

spodarstva, še bolj pa bo to 
postalo očitno v prihodnosti,
V rednih šolah v Srbiji se šo
la danes le 25% strokovnih 
kadrov, pri čemer so šteti 
kvalificirani ih visokokvalifi
cirani delavci; kljub razširit
vi tie šole ne bodo zadošča
le za
stva. Mnogo zaposlenih delav
cev, ki so si že ustvarili’ dru
žine in so se življenjsko na
vezali na proizvodnjo, pa ni
majo dovolj strokovne izo
brazbe, zato pričakujejo po- nih načrtov, programov in šole, ne ustrezajo željam in 
moč pri svojem izpopolnjeva- priročnikov, namenjenih de- potrebam proizvodnje, same

delavskim univerzam, ki igra
jo v Srbiji važno vlogo pri 
strokovnem usposabljanju ka-

JOŽE ŠMIT (roj. 1922j je izdal doslej dve 
pesniški zbirki, , •Srce v besedi« in »Dvojni 
cvet«. Piše tudi za mladino in prevaja iz klasič
nih jezikov.

Prav tako kot lani...
Prav tako kot lani 
jablane cveto, 
vodim za roko 
mednje te kot lani.

Le še bolj kot lani 
srcu je lepo, 
ah, še bolj toplo 
v prsih je kot lan!.

Deklica si lani 
mi biia samo, 
zdaj imam ženo, 
ki je nisem lani,

Kar s;.i! želel lani, 
vse je zdaj prišlo, 
vendar je prešlo, 
kar bilo je lani.

Lepše je kot lani, 
a n'e štej mi v zlo. 
dal bi srečo vso 
za nemir od lani.

rednih strokovnih sol. Poseb- praksa gospodarskih organi- d le simbolična Poja-
vse potrebe gospodar- no pozornost bo odbor-posve- - zacij. Izkušnje i.z Slovenije na ^ da s0 to izrectK> namen_

...........  til vajenskim šot am, še pose- tem področju najbolje potr- ska S,r€dstva za inventar in
bej organizacijskim, materi- .lujejo pravilnost stahsč. V ge m ie onemi0g0i6ilo reg

ustanavljanju dvodelnih šol organizacijah v Ljudski re
za zaposlene delavce. Konec publiki Srbiji.

. minulega leta je bdi sprejet Odbor je sprejel nekaj
in kadrovskim vpraša- dotlej, dokler bodo gospodar- racionalno uporabo teh sred- zakon o ustanavljanju teh šol, splošnih istališč o nadaljnjem operativni dn vezani na rok.llnim ^ ^ ^ _ ____ _ _ _______

njem. Po programu bo ta od- ska organizacije le tožile, da jye bd^sploh shranieva- je pa skoraj neopazno šel mi- delu za strokovno izobrazbo
bor sodeloval pri izdelavi uč- kadri, ki jih dajejo v redne jj jnVentar, ko pa ima mo gospodarskih organizacij, delavcev in na temelju tega

1 v. rt rt,- - —rt rt —. rt . —. rt  C 0.1.0 rt T1C'4’V*On»O.Trt, 'Trti 1 rt V-N > t V, ^ ^ v- . * V . V 1 1 . . 1- 1 ... 1 , ,

nju nalog v vsaki posamezni 
panogi. Seveda ipa bodo mora
li biti ti sklepi konkretni,

nju. Skrb o teh vprašanjih je 
bila doslej nezadostna, začas
na, razcepljena, nesistemat- 
ska — toda zelo nujna.

samo nekaj delavskih univerz 
lastne prostore! Iz teh sired-

čeprav izkušnje šole za kvali- bodo komisije kulturno

jSHFSSs SifJSHE g&SrjjSg
bora pa bo pomenilo tudi Vse dotiej, dokler bo v pod- svobodnih Oblil 

TT .. . . , , , ključ za rešitev vprašanja jetjih vse drugo važnejše od v „ = d^Ta
Upoštevajoč vse to so letos strokovne teobrassbe delavcev, stroicovnega dviga delavcev 3 ' g

ficirane delavce, kii’ jo imajo prosvetno delo pri strokovnih

Odbor ima med drugimi na
logami tudi to, da pospešuje 
izkušnje tega dela na področ
ju Ljudske republike Srbije

tudi Centralnemu 
svetu sindikatov. Posebno ve-

svobodnih oblik iaohraževal- 
pa so mini-

sS T* v.pra^nia bodo m,orali re- ^ Sp[emki,njanj'a kvalifikacij- tališče ^SlSu^^ktodu linijo š tl načrtno dn enotno. ske strukture delovne sile se za ka,dre Sn dal več določen,ih
Dosedanja razprava o teh stanje ne bo azboljsalo. Go- 

problemih je že privedla do spodanske organjizaoije imajo sve^ll s,jnG
nekaterih ugotovitev. Doslej delno sicer objektivne razlo- like pomanjkljivi'pa 1e moč 
se m nobenega foruma, ki bi ge za svoje stališče saj jim zasledlti pri raz,dei,ievaniu 
imel točen pregled o kvailufc- družba doslej ni nalagala te sredst.ev fe ok,rajnd,h Slkiaidov 
kacijski struktura delovnih naloge ker je za to skrbela 7a kadrei Doigaja ^ da tu im 

za prosveto LR Srbiie Zavo- Sd; ?e v®'311« se ne moremo prosveta. Se več pa je popol- tam s temi 6redstvi finanslra.
da za°izobraževanie Imdrov^v 0Piratl nf s kate^- subjektivnih raizlogov, • d|n1e 0:Semletk. Upravni

™ razpolaga Zavod za stati- saj se upravna vodstva in de- ■ ^ teh skladov 4rajlih
stiko ah posamezne zbo,rnice. lavsto svet. v gospodarskih pravilarna pozno organizd 
Število kvaluficiran.ih in vi- organizacijah nd.so zanimali ^

februarja pri republiškem 
svetu ,sindikatov za 
ustanovili odbor za strokovno 
izobraževanje delavcev in 
uslužbencev. Ta odbor je se
stavljen iz predstavnikov 
strokovnih odborov sindikata, 
zbornic, sekretariata za -delo 
Izvršnega sveta Srbije, Sveta

v Tovarni kablov v Svetoza- odborih organizirale posveto- in da skrbi za sodelovanje s 
revu, govore v prid ustamav- vanje o splošnih vprašanjih s podobnim ustanovami v drugflh 
Ijainja takih šol. Letos pa bo toga področja s predstavniki republikah, tako da bi to delo 
nekaj 15 takšnih šol vendarle vseh prizadetih čihiiteljev. dvignili na višjo raven, 
pričelo z delom; ustanovili jih Sklepi s tega posvetovanja bi
bodo pri večjih gospodarskih naj bili vodilo pri izvrševa- Milijo. Kneševič

Obisk pri Hrvatih
* »Muzički tečaj« za amaterje na Cresu

gospodarstvu in pa predstav 
hikov nekaterih podjetij. Po

Po dve in pol urni vožnji z 
ladjo sem se znašel v Cresu, 
malem primorskem mestecu vsvetom sestavu ie torei ta od- °7V, ° ju vi- TT rani in vse T>r«»alo poučeni

bor tribuna vseh organov ki so^c®ltva.ificiramh delavcev je za a vprašanja, a i pa n so ^ ^ skladih. Sem pa tja se prekrasnem zalivu s kristalno
55 w T,*b« t S£v,k! SHTVJ-ai: S"'!! k CMn U ca
nje delavcev in vsklajali sta
lišča okoli tega.

S svojim dosedanjim delom

postavk in delovnih mest v dovolj strokovno izobražen in nirpidoi<1fv
proizvodnji, ne pa na osnovi bi lahko v njihovem podjetju » . '
strokovnih kvalifiilkacij. Pra- skrbel za to. Edina pot k od-

naokoli obdajajo oljčni nasadi. 
Velika dejavnost odbora je Ta in,3irnl in s<,n*nf krai si

vo stanje strokovne izobrazbe stranjevanjm teh pomanjklji- bila usmerjena k populanizi- izb<r®1 Savez muzdčklh društa- 
iz Hrvatske za glasbenije novoustanovljeni odbor že delavcev v proizvodnji je ve- vosti je krepitov kadrovskih ranju in dajanju ^pomoči go - « . t , aTTlawiev

upravičil svoj obstoj, saj je že liko bolj kritično, kot pa to služb v podjetjih, tako da bi spodarskim organizacijam pri om ‘‘ aJ

Izobraževanje odraslih 
v Skandinaviji Mednarodna 

konferenca 
v Skoldinge

Proti jutru so se pod pahljače dre
ves razbežali povsem neromantični ko
marji, ki so vso noč prekrokali, ple
šoč neskončni ples okrog mojih ušes 
in vztrajno preizkušajoč moj južno- 
evropski temperament in kri kot na 
kakšni nočni vinski poizkušnji-

zajtrk s petjem in mlekom

Vsako skupno jed uvaja in zaklju
čuje — vsaj v tem internatu — skup
no petje, ki je sicer prav prijetno in 
živahno. Kasneje sem spoznal, da je 
Petje sploh mnogo pomembnejši ele
ment dnevnega izživljanja, kot se mi 
ie sprva zdelo. Še bolj prijetno je 
Mio zame obilje izvrstnega mleka, ki 
me je prav malo spominjalo na naš 
domač proizvod istega imena. Vsebolj 
sem spoznaval, da se bodo tudi udele
ženci konference morali — vsaj iz 
Vljudnostnih ozirov — pogosteje pev
sko udejstvovati, glede pivskega udej
stvovanja (v smislu gašenja žeje) pa 
ko nujna Izrazita antialkcholna ori
entacija v smislu raznih kombinacij 
mleka, kave in čaja. Z ozirom naše 
riclklorne« navade — kaj ozek pro- 
f> ram!

URA POLITIČNE GEOGRAFIJE
Tisti, ki smo vstali bolj »zgodaj«, 

smo lahko prisostvovali zelo za imivi 
Uri politične geografije, ki jo je pre- 
davala poliglotska Rusinja Irina Han- 
damirova. V smotrno urejeni, moder- 
Pi. svetli učilnici so študentje sedeli 
v Pclkrogu, v sredi med njimi pa pre
davateljica- Brez suhoparne razvleče- 
P°sti je v živahnem, slovansko pri
letnem predavanju v sorazmerno krat
kem času podala dokaj zaokroženo po
dobo današnje in hitlerjanske Nem- 
mje. Spretno je povezovala geograf
ske elemente z ekonomskimi, razvi- 
l '”' jasno proizvodno karto Zahodne 
m Vzhodne Nemčije, probleme meja,' 
demokratskih sprememb po razdelitvi 
‘tomčije in povezala v kratkih obri
sih hltierjansko industrijsko in gospo- 
darslto ekspanzijo z vojaško in poli- 
lieno. Dejstvo, da je angleška kemič- 
Pa industrija sodelovala z nacistično 
*• G. Farbenindustrie, je močno delo 
'Pio na mlade švedske študente. Po 

drugih ponazoril (geografske kar 
e. grafikoni, slike) so imeli študenti 

možnost, da ob koncu ure sami pro 
l'-ee raven nemške sodobne proizvod 
ne ^Pcsobnosti v primerjavi z drugi 
mi državami s pomočjo knjige z naj 
Povejšimi statističnimi padalki o go 
SPodarski dejavnosti v Evropi.

OTVORITVENA seja s petjem 
IN GT.ASBO

Na otvoritveni seji so bili budni !u- 
že tisti, ki kasno vstajajo, tako da

tudi oni niso zamudili prepevanja. 
Ljubeznivi Švedi so nam namreč raz
delili tanke knjižice s trojezičnim na
slovom: SONNENBERG — LIEDER- 
BUCH, SONG-BOOK, RECUEIL de 
CHANTS, kjer je zbrano 150 ljudskih 
pesmi raznih narodov z notnim za
pisom, originalnim besedilom in s tro- 
jezičnim prevodom » za mednarodna 
srečanja«. Med njimi so tudi štiri 
»jugoslovanske«, od teh celo naša 
»Moj očka ima konjička dva«. Seveda 
se je brumnemu Slovencu ob tej dej
stvu kar »inako storilo«.

Težje je bilo, ko se je profesor 
glasbe menda v dnu duše zaklel, da 
nas bo vse intemacionalce obenem 
metodično naučil nekaj skandinavskih 
pesmi kar v originalnem 'besedilu in 
to navsezgodaj. Vendar sta ga preki
nila dva zelo resna moža z znanimi 
pripravami v rokah in glasbeni 
program se je nadaljeval s triom: 
klavir, violina, flavta: neka baročna 
sonata in largetto stavek iz neke 
simfoniete v E-molu. Poleg tega tudi 
zanimiv vizualni tercet: pianist —- ča
stitljivo snežne glave, flavtist — oglje 
a la itaiiano, violinist — tipični nor
dijski »plavček« in zelo resen. Vse 
zelo dostojno in rahlo sivolaso — brez 
prepiha. Menda je tudi to značilno za 
švedsko.

Tako za spomin na življenje so 
nato štirje Madžari zapeli tempera
mentno narodno naših bližnjih sose
dov . •.

ŠVEDSKI PROBLEMI IN NE SAMO 
ŠVEDSKI

Torgil Ringmar, profesor na šoli v 
Asi, znan strokovnjak za vprašanja iz
obraževanja odraslih, ki je že lani v 
Varšavi zelo 'živahno posegel v delo 
konference, je v uvodnem predavanju 
skušal pojasniti neke probleme, ki so 
aktualni danes na Švedskem. Da bi 
udeleženci iz drugih držav mogli jasno 
pregledati švedsko situacijo, je Torgil 
Ringmar pravilno čutil potrebo, da 
obrazloži neke strokovne termine, ki 
o tipični in posebni na švedskem. 

Sam ne preveč prepričan, da je to 
možno uspešno razjasniti, je s pomoč
jo flanelografa podal dokaj zaplete
no organizacijsko strukturo švedske
ga sistema izobraževanja odraslih.

PRVI PROBLEM

je Torgil Ringmar zastavil v o!, 
liki vprašanja, kaj je pravzaprav izo
braževanje odraslih in kje so njegove 
meje. Najbolj popuJarna oblika izo
braževanja na švedskem so tako ime
novani »study citcles« — študijski 
krožki, ki so se predvsem po letu 1947 
preko raznih organizacij naravnost 
ekspanzivno razrasli in že izkrivili

svojo pravo vsebino In namen. Med 
šestdeset tisoč takih krožkov jih je 
mnogo, ki so postali nekaki »hobby« 
študiji, kjer jahajo posamezniki svoje 
»konjičke«. Tako so nastali na primer 
vsemogoči »študijski« krožki: za dre
suro psov; za obešanje okraskov za 
božič; za dekoriranje stanovanj, senč
nikov, za pletilne vzorce in menda, ce
lo za pudinge itd. Ob tem so še štu
dijski krožki za uporabno umetnost, 
keramiko, lončarstvo in podobno do
mače delo, ki pa so dobili že kar 
obrtno proizvajalni značaj. Vse to se 
je izrodilo baje že tako daleč, da so 
morale prosvetne oblasti to divjo rast 
zatreti kar s posebno uredbo.

Z druge strani izhajajo Švedi iz 
principa eelotnostne vzgoje človeka, 
ue pa samo iz intelektualnega izobra
ževanja. Tu smo se že zavozlali. Švedi 
namreč pojmujejo Ervvachsenen BH- 
dung — Adult Educatlon — 1’Educati- 
on Populaire — drugače kot mi izo
braževanje odraslih. Jasno je, da »edu- 
cStion« pomeni vzgojo, ne pa instruk- 
cijo. Zato trdijo, da AE (Adult Educa- 
tion), ki daje samo znanje, ni prava 
vzgoja, je le učenje, ne pa oblikova
nje človeka in razvijanje duševnih 
in duhovnih vrednot. Nam seveda naš 
sistem izobraževanja narekujejo naše 
družbene in individualne potrebe, ki 
izvirajo 4z drugačnih socialnih eko 
nomsko-političnih in kulturnih odno 
sov. Trdno sem pa -prepričan, da po 
leg te »instruktivne« plati našega izo 
braževanja, ki ima namen dati ali 
dopolniti določeno znanje na 
šemu človeku, da poleg te indirektne 
vzgojno deluje cela vrsta naših kul 
turno amaterskih panog, ki morda ni 
kjer, (razen mogoče v Vzhodni Ev 
ropi) niso tako množično razvite ko 
pri nas- Res pa kaže, da smo na pod 
ročju etičnih in filozofskih proble 
mov, kar se žive in dostopne popu
larizacije tiče, manj razviti, .

DRUGI PROBLEM 
ki je bil za nas mnogo bolj zani- 

miv-in važen, je bil zastavljen v vpra
šanju, kako vzgajati pedagoge za od
rasle. To vprašanje je vključevale 
problem novih metod, uvajanja teh
ničnih učnih novosti, problem razlik 
med psihologijo odraslih in otrok. Za 
so ti problemi in vprašanja osla!: 
vprašanja in jih tudi diskusija ni raz 
vila v neka konkretnejša razmišljanji 
!n ugotovitve, razen zelo splošnih ob 
robnih misli, kot to, da se odrasli bo 
tje in laže uče, če so sami aktivo' 
v pouku, da je nujno grafično ir 
sploh konkretizirano prikazovanje in 
ponazarjanje učne snovi, dalje izred 
na uspešnost modernih tehničnih uč
nih pripomočkov, da odraslim na pri
mer damo čim več predmetov in in-

stumentov kar neposredno v roke, 
skratka vse to, kar ,je že znano in kar 
ni vse specifično samo za »odraslo« 
pedagogijo.

Zanimivo, da delegate neki bolj 
konkretni metodični in pedagoški pro
blemi in izmenjava izkušenj te vrste 
niso pretirano zanimali in da disku
sije kljub nekaterim poizusom ni bilo 
mogoče speljati v to smer, pač pa so 
se z idealističnimi koncepti zelo radi 
in živahno lotevali vseh žilavo od
pornih teoretičnih problemov glede 
notranje in zunanje demokracije, svo
bode in njenega omejevanja, »kolfko 
lahko pustimo svobode posamezniku, 
pa da bi pri tem le ohranili demokra
cijo tudi v bodoče«, ker pa je bil že

TRETJI PROBLEM ,
in vse to zavito v primerno meglenih 
in nejasnih terminih, izgubljajoč se 
v besednih nesporazumih, s priljub
ljenim igranjem ping-ponga čez že
lezno zaveso, pri vsem tem pa rahlo 
zgroženi za svobodo zahodnoevrop
skega državljana, in nekateri že spet 
trepetajoč za usodo evropske kulture.

Ob tej diskusiji, ta dan, se megli
ca nad površino še ni kdo ve kaj raz
burkala, kajti posebna stalna pro
gramska točka, ki je z vso resnob
nostjo vzbujala potrebno spoštovanje in 
točno upoštevanje — saj je ljubezni
vo preprečevala kakršenkoli učinko
vit daljši prepir — je bil dopoldanski 
in popoldanski —

COFFE TIME —
nalezljivo; za danes končam, kajti iz 
kuhinje je vabljivo zadišalo po vo- 
njivj aromi dobre domače turške 
kave... (Se nadaljuje)

učiteljev. Delovanje amater
skih društev in samih amater
jev n,a Hrvatskem nam do sedaj 
ni bilo dosti poznano, zato sem 
si šel ogledat delo in namen te
ga tečaja.

Največ slušateljev je iz vrst 
učiteljev, ki na osemletkah vo
dijo glasbeno šolo. Večina jih 
ni dobila na učiteljiščih zadost
nega glasbenega znanja, zato se 
je Savez že pred osmimi leti 
odločil organizirati tečaj, ki bi 
izpopolnil to vrzel, hkrati pa 
usposobil mlade ljudi za glas
beno delo v amaterskih dru
štvih. Koristnosti tega menda 
ni potrebno posebej poudariti, 
saj nam ravno amaterska dru
štva s svojiim delovanjem od
krivajo talente in jih usmer
jajo v glasbene šole, poleg tega 
pa ob skupnem »muziciranju« 
razvijajo čut za estetiko, red in 
disciplino in s tem preprostega 
človeka notranje dvigajo.

V štirih letnikih, kolikor jih 
ima tečaj, nudijo slušateljem 
dokaj popolno glasbeno izobra
zbo ter jim razvijajo glasbeni 
čut. Poleg teoretičnih predime- 
tov, metodike glasbenega po
uka, harmonije in kratkega pre
gleda glasbene zgodovine mo
rajo slušatelji obiskovati tudi 
zbor in vaje Iz igranja na tam
burice, kjer se seznanijo z vse
mi instrumenti v tamburaSkem 
orkestru in z samim igranjem. 
.Tamburica — ta naš narodni, 
do sedaj zelo zapostavljeni in
štrument — je ravno po zaslugi

dirigentov napravili velik ko
rak naprej na področju ama
terstva. Vsekakor hi bilo zaže
leno, da bi se prihodnje leto, 
kolikor jih ne bi mi posnemali, 
udeležili tega tečaja tudi naši 
učitelji iz osemletk širom po 
Sloveniji. S. C.

Marljivi
igralci

Amatersko gledališče v Novi
Gorici ima že stalen krog sode- 
lavcev,- Med njimi je nekaj ze
lo dobrih igralcev, ki so se z 
dosedanjimi nastopi zelo pri
ljubili tamkajšnjemu občinstvu. 
Uprava, pa tudi upravni odbor 
gledališča sta posvetila gledali
ški vzgoji tega mladega priza
devnega ansambla veliko skrb. 
Poklicni režiserji iz Ljubljane, 
Jesenic in Trsta so to amater
sko gledališče večkrat obiskali 
in v marsičem pripomogli, da 
®a sedanje premiere že na pre
cejšnji umetniški ravni.

To gledališče pravkar gostuje 
po nekaterih vaseh koprskega 
okraja. Za zadnjo premiero so 
Izbrali komedijo »Dva ducata 
rdečih rož«. Razen te komedije 
pa so v minuli sezoni uprizorili 
še nekatera druga dela: J. Krii- 
ttla »Vdo Malo«, Normana Kra
sne. »John ljubi Mary«, Finžgar- 
jevo »Razvalino življenja« ter 
Nikolaja Manzarija »Mrtvi ne 
plačujejo davkov«. V pretekli

omenjenega tečaja postal pre- sezoni so se igralci predstavili
občinstvu 46-krait. Menda največ 
uspeha so dosegli s, komedijo 
»Mrtvi ne plačujejo davkov« v 
režiji Modesta Sancina, člana 
Slovenskega narodnega gledali
šča iz Trlsta.

Amatersko gledališče v No
vi Gorici pomaga tudi , drugim 
prosvetnim društvom okraja. 
Iz lastne garderobe izposoja 
razne rekvizite in dramska de
la Ta pomoč pa bi bila lahko 
še veliko večja,, ko bi imelo 
gledališke bolj Izpopolnjeno 
garderobo. Zfeito morda niti ne 
b; bilo napak, ko bi pa okraj
nem svetu Zveze Svobod in 
prosvetnih društev začeli raz
mišljati o izposojevalnici za 
prosvetna društva. K.

ko slušateljev dn absolventov 
najbolj priljubljeno glasbilo 
med amaterji. Igranje na tam
burice Je dokaj lahko In eno
stavno, zato je tamburica pri
merna tudi pionirjem v nižjih 
razredih osemletk, posebno pa 
je ugodno to, da ž.e po nefciai 
vajah lahko skupno muzi cimi o 
in se tako navadijo dela in di
scipline v kolektivu. Kot sem 
že dejal, je ta inštrument v 
amaterskih društvih na Hrva
škem najbolj razširjen, kar do
kazuje fidi to, da flmaio sedaj 
že okoli 60 tamtouraških ■ orke
strov.

Glavna ugotovitev tečaja je 
ta. da na Hrvaškem z glas- 
Imno—'d-f-kovnin vzgojo učiteljev

»Folkhogskola« — šola za izobraževanje odraslih v Asi, kjer so se na mednarodni konferenci 
zbrali zastopniki desetih evropskih držav

D E I A V 'a K • \ I \ O S 1 O GLASILO SINDIKATOV SLOVENIJE «• LETO XVII & CENA 20 DIN 14. AVGUSTA 1958 ŠTEV. 34. * STRAN § V



Zaradi uvoza omejujejo 
proizvodnjo

i

Nekatere veje na&e Industrije 
zaenkrat že ne izdelujejo dovolj 
potrošnega in ostalega blaga. 
Zavoljo tega ga moramo uva
žati, pri tem pa potrošimo pre
cej deviznih sredstev. Vendar tu 
in tam ta sredstva razmetava
mo. Včasih nekateri odgovorni 
ljudje v tujini kupujejo preveč 
enovrstnih in slabih izdelkov. 
Pred kratkim so trgovci uvozili 
precej tekstilnega blaga; z njim 
so napolnili sfcladišiča, tako da 
ga trgovina ne bo mogla prodati 
dalj časa. Ker je v trgovinah 
blaga dovolj, ostaja tudi vskla-

Kmjijsk! okrajni sindikalni 
svet predlaga: prestavimo 

zbore na začetek leta!
Na pobudo jeseniškega občin

skega sindikalnega sveta je 
okrajni svet razpravljal o tem 
ali naj bi občne zbore sindikal
nih organizacij izvedli po no
vem letu.

Predsedstvo meni, da za to 
govori dejstvo, da podjetja še 
nimajo zaključnega računa, to 
rej ni pokazateljev o gospodar
jenju v preteklem letu in tudi 
družbenega plana še ni. Razen 
tega bi bili občni zbori, če bi 
jih prestavili na januar in fe
bruar, tik pred volitvami delav
skih svetov, kar tudi govori za 
tako odločitev. Skratka, sindi
kalne organizacije delavskega 
upravljanja. Z uresničitvijo te
ga predloga, menijo, v Kranju, 
bi omogočili občnemu zboru, da 
bi dosti 'konkretneje posegel v 
politiko gospodarjenja v podjet-. 
ju, kot če bi bil novembra ali 
v začetku decembra. -do

diščiih tovarn neprodano. Trgo
vina gj prizadeva, da bi čim- 
prej prišla do sredstev, ki jih 
je vložila v nabavo blaga in 
zavoljo tega nenormalno znižu
je cene. (Blagu za pohištvo so 
n. pr. znižale cene kar za 30%) 
Domača industrija, ki izdeluje 
tako blago pa omejuje proiz
vodnjo, storilnosti dela, v ko
lektivih se pojavljajo finančne 
težave itd. Podjetja ne morejo 
v znižanju cen tekmovati . s 
trgovino, saj bi proizvodne stro
ške lahko znižali kvečjemu za 
nekaj odstotkov. Tako je na
stala na trgu s tekstilnim bla
gom (predvsem s svilenimi in 
dekorativnimi tkaninami) veli
ka zmeda: porušili smo normal
ne odnose med proizvodjo in tr
govino.

Kakovost l/.dejikov domače 
proizvodnje gotovo ne zaostaja 
več za inozemskimi izdelki. Se
veda domača industrija še ne 
zmore bogate izbire izdelkov, ki 
jih trgovci lahko dobijo na sve
tovnem tržišču; naše tovarne so 
tehnično in ekonomsko zastare
le, kljub temu pa v njih že, iz
delujemo tako kvalitetno blago, 
da bi z njim lahko krili ^doma
če potrebe. Ce pa bomo uvažali 
izdelke tuje industrije pod tako 
Uigodniki pogoji, kot je bil to
krat s tekstilnim blagom, bomo 
moral; proizvodnjo v mnogote
rih domačih tovarnah ustaviti. 
Uvoz.ni pogoji so namreč tako 
ugodni, da domača'industrija ne 
more tekmovati z izdelki tujih 
tovarn. Pri nakupu uvoženega 
blaga ustvarjajo trgovska pod
jetja visoke dobičke in zato tr
govina raje prodaja uvoženo 
blago kot pa izdelke domače in
dustrije.

Zavoljo tega bi morda le ka- 
za uvesti zaščitno carino za ne
katere izdelke , ki jih izdeluje-

I. H.: Kočevje: S&m delovni 
invalid s 55 % splošne delovne 
y mož n ost, ter še v delovnem 
razmerju. Ali lahko carine in 
davka prosto uvozim motorno 
kolo za svoje osebne potrebe m 
kot darilo sorodnikov v tujini?

Otlojovor; Ker je Vaša de
lovna zmožnost • zmanjšana za 
več kot za polovico, ste upra
vičeni za Vašo osebno uporabo 
uvoziti motornoi kolo carine 
prosto in to ne glede na to ali 
ste v delovnem razmerju ali 
ne. Pri uvozu kolesa se imate 
obrnit; na pristojno carinarni
co z zahtevo za oprostitev ca
rine. Svoji zahtevi imate prilo
žiti overjen prepis odločbe za
voda za socialno zavarovanje 
o priznanju pravice do invalid
nine. Ce boste dokazali, dia ste 
prejeli kolo kot darilo iz tu
jine in da služi le za Vašo 
osebno potrebo tudi ne boste 
plačali pri uvozu 33—36 V« pro
metnega davka po tar. št. 30 
tarife prometnega davka. Kolo 
morate obdržati za svojo oseb
no uporabo namanj pet let, si
cer bi plačali 40 '/o carine, 33 
do 36 "/o prometnega davka po 
tar. post. št. 30 in 30 "/o promet
nega davka, če bi kolo na ka
kršenkoli način odtujili ali ga 
odstopi! drugi osebi za uporabo.

J. K., T.: Ali -pripada bolni
ku tudi delež iz dobička za ti
sto dobo, ko je bil v bolniškem 
stanju? Odgovor: Po členu 190 
zakona o delovnih razmerjih 
ima delavec pravico do osebne
ga dohodka (po tarifni postav
ki ozir. po morebitni drugi 
Osnovi) za čas, ki ga prebije na 
delu, oziroma za delovni uči
nek, ki ga v tem času doseže. 
Kadar pa delavec ne dela za
radi nesposobnosti za delo za
radi bolezni, prejema denarno 
nadomestilo za osebni dohodek 
im sicer po odločbah členov 22 
do 27, zlastž členov 23 in 24, 
Zakona o zdravstvenem zavaro
vanju delacev in uslužbencev 
(Uradni list FLRJ št. 51/54) na 
podlag; povprečja plač (ozir. 
osebnega dohodka) s stalnimi 
dodatki za 'delo v rednem de
lovnem času, ki so bile izplača
ne v zadnjih treh mesecih jlred 
tistim mesecem, v katerem je 
nastal primer, ki daje pravico 
do nadomestila. Podjetja knji« 
žijo svoja izplačila za denarni 
nadomestek za osebni dohodek 
po tarifni postavki za prvih 
sedem dni bolezenske nezmož
nosti za delo med svojimi ma
terialnimi izdatki in ne med 
izplačili na osebni dohodek. Za 
dobo, ko je delavec v bolniškem

mo že doma. Kdor . bi hotel še 
naprej kupovati izključno bla
go, naj . plača tudi primerno 
ceno, višek tako pridobljenega 
denarja pa naj bi stekal v dr
žavni proračun.

Prenekateri odgovarjajo n,a ta 
pereča vprašanja z mnenjem, 
naj domača industrija zniža 
strokce in cene. Znano je, da 
tovarne to lahko storijo le do 
določene meje. Od vseh sred
stev, ki jih kolektivi ustvarja
jo- ostane v takih podjetjih za 
razdeljevanje dobička le manjši 
del. Precej kolektivov pa se je 
odreklo tudi temu delu dobič
ka. Prav zaradi tega sodimo, da 
je treba ocenjevati položaj vse 
industrije, posebno pa še tekstil

ne. toda malo drugače, kakor 
jo ocenjujejo tisti, katerim to 
stanje ugaja na račun in škodo 
vse družbe. Pa še to: s tem da 
kupujemo slabo b^ago v tujini 
si dvakrat škodimo. Zapravlja
mo dragocee devize, potrošnik 
pa kupuje v trgovini blago 
kratkotrajne vrednosti,

R. B.

Domače ali tuje kladivo?

Že precej let izdelujejo v 
ravenski železarni pnevmat
ska orodja. Največ teh oro
dij potrebuje rudarstvo (sa
mo za pneumatska orodja bi 
morala država lani izdati 
za 300.000 dolarjev deviz, če 
ne bi doma izdelali dovolj 
tega orodja) izvažamo pa 
jih tudi na Zahod in Bliž
nji vzhod. Spočetka so ime
li kupci do tega domačega 
izdelka precej nezaupanja. 
Ponekod so jih vse leto 
hranili v skladišču, šele ob 
praktičnih poskusih tehnič
nega strokovnjaka železar
ne so spoznati, da bi ravna
li hudo napak če hi kladiva 
vrnili. Zdaj imajo naše to
varne že okoli 2000 kladiv, 
ki so se prav dobro obnesla. 
(V Mežici je pnevmatsko 
kladivo RK »21« opravilo 
1200 metrov vrtin. brez 
okvar). Kljub temu pa ne
katere tovarne še vedno 
kupujejo te izdelke v tujini 
in še vedno verjamejo, da 
so tuja kladiva boljša od 
'domačih. Odvadimo se že en
krat uvažati tiste izdelke, 
bi jih doma s pridom izde
lujemo!

m.h.

Le pomoč gostinskim 
podjetjem

Republiška gostinska zbornica 
)■? pred kratkim izdala pravil
nik o delovnih odnosih. Ta 
pravilnik so nekatere gospodar
ske organizacije že sprejele (v 
Mariboru, Celju in na Jeseni
cah). Na nekaterih občinskih 

, sindikalnih svetih pa se vpra
šujejo, ali je goettnska zborni
ca s temi tiskanimi pravilniki 
zaslužila precej denarja, ali pa 
je hotela res pomagati kolekti
vom pri sestavljanju pravilni
kov.

Vsakemu pravilniku (ki je 
veljal le 500 din) so priložili 
pisano navodilo, v katerem so 
povedali, naj gostinska podjet
ja prilagodijo te pravilnike po
sameznim gospodarskim organi
zacijam. Ce pa ti pravilniki 
podjetjem povsem ustrezajo, naj 
bi jih sprejeli takšne, kakršne 
ji izdaja gostinska zbornica.

Res je; pri vsakem »receptu« 
kakršnihkoli pravilnikov obsta
ja nevarnost, da jih bodo go
spodarske organizacije sprejele, 
ne da bi jih prej popravile. 
Tr.ko se je zgodilo na primer 
v jeseniški občini, kjer so v ne

katerih podjetjih pravilnike n 
delovnih odnosih sprejeli, ven
dar jih niso prilagodili svojim 
razmeram. Kljub temu, da se 
pcsamezna podjetja razlikujejo 
po svoji dejavnosti — od hote
lov in restavracij pa do biffe- 
jev itd. — in bi zato morali ko
lektivi te pravilnike tako po
praviti, da bi ustrezali vsaki 
gospodarski organizaciji pose
bej.) Pobuda republiške gostin
ske zbornice, ki je izdala pra

vilnik o delovnih odnosih, j® 
prav gotovo na mestu, saj bi 
brez takšne pomoči nekatera 
podjetja le s težavo sestaivila 
pravilnik o delovnih odnosih- 
Zdaj ko so začela podjetja 
pravilnike sprejemati, naj bi 
gostinska zbornica pa tudi shV" 
dikalni sveti opozarjali kolek
tive, naj teh pravilnikov ne 
prepisujejo, temveč naj jih 
prilagajajo svojim potrebam.

Dnevno deset minut
Lani so v tovarni gumbov v Kamniku po nepotrebnem izgubili precej 
delovnega časa — Ko bi izgubljeni časovni sklad pametno uporabili, 
bi napravili 6% gumbov več — Ukrepi v preteklem letu so rodili sadove

stanju in ni na delo, mu torej 
ne pripada delež iz dobička.

DOPUST
Obč. sind. svet Logatec: Ka

ko se uporablja določba 36. 
člena zakona o delovnih raz
merjih, ki ureja izkoriščanje 
dopusta v primerih, ko prene
ha delovno razmerje med 
letom. Praksa je namreč ze
lo različna. Ponekod prizna
vajo dopust delavcem, ki pri 
prejšnjem podjetju niso iz
polnili pogojev za dopust, pa 
so jih pri novem, ne priznajo 
pa pravice do dopusta tistim, 
ki pridejo od drugega podjet
ja, pa še niso izkoristili dopu
sta. Drugje pa uporabljajo v 
takih primerih 37. člen tega 
zakona tako, da dajo samo to
liko dopusta, kolikor mesecev 
je delavec tekom leta pri njih. 
— Odgovor: Zakon res ne 
daje prav nobene osnove za 
različno prakso. To povzroča
jo nekateri posamezniki, ki se 
ne strinjajo z zakonom in 
skušajo potem uveljaviti svo
jo voljo ne glede na zakon. 
Tako ravnanje pa ni napačno 
s pravnega vidika, temveč 
prav tako ali pa morda še 
bolj s političnega, saj vnaša 
v tako občutljiva razmerja 
kot so delovna negotovost, ne
jasnost, svojevoljnost. To pa 
ohranja v kolektivih menta
liteto mezdnega delavca. Ce 
preneha delavcu delovno raz
merje zaradi odpovedi ali po 
sporazumu, mu gospodarska 
organizacija mora pred prene
hanjem delovnega razmerja 
omogočiti, da izkoristi dopust, 
in sicer v celoti, kolikor mu 
po zakonu in po pravilih pod
jetja pripada. Napačna je 
praksa, ko ponekod omogočijo 
izkoristiti samo toliko dopu
sta, kolikor mesecev je bil za
poslen v podjetju do prene
hanja dopusta. Tako ravnanje 
je prekršek, ki se dokaj hudo 
kaznuje po 10. točki 393. čle
na omenjenega zakona. Seve
da pa tak delavec ne more 
zahtevati v tekočem letu še 
dopust v novem podjetju. Mo
goče so sicer zlorabe. Zaradi 
tega pa je predpisana obvez
na evidenca o izrabi letnega 
dopusta. V opisanih primerih, 
ko preneha delovno razmerje 
zarad, odpovedi ali po spora
zumu, sploh ne pride v poštev 
37. člen tega zakona. Ta člen 
ureja le primere, ko delavec 

\do konca leta ali do preneha
nja delovnega razmerja še ni
ma izpolnjenega pogoja za 
letni dopust, Samo v takem 
primeru se izjemoma delavcu 
prizna dopust po mesecih za
poslitve. Pravico do nadome
stila za redni dopust pa ima 
delavec samo v primeru, če 
delovno razmerje preneha po 
sporazumu ali po odpovedi, 
ki jo je dalo podjetje, in de
lavec zahteva izplačilo nado
mestila namesto dopusta. Ne 
-nore pa dobiti nadomestila v 
orlmeru, če preneha delovno 
razmerje po odpovedi, ki jo 
je dal delavec. V takem pri
meru ima samo pravico, da iz
koristi v celoti redni letni do
pust in če mu podjetje tega 
ne omogoči, zagreši že ome
njeni prekršek in se kaznuje

V Tovarni gumbov v Kamni
ku, so lan; ugotovili tole: Vsak 
č. an delovnega kolektiva je 
dnevno po nepotrebnem zapra
vil io minut delovnega časa. 
Če bi vse te ure koristno upo
rabili, bi lahko vsak mesec 
napravili za 6 odstotkov več 
gumbov. Ugotovili so tudi, da 
s.> v podjetju porabili največ 
rasa z nepotrebnimi pogovori. 
Norme so bile preveč ohlapne, 
organizacija dela pa je dopu
ščala, da so deiavei sami. pre
vzemali material, iskali obrato- 
vodjo. Se se jim je stroj po
kvaril itd. Zavoljo tega so imeli 
dovolj časa za pogovore med 
delovnim časom.

V tej tovarni so spoznali, da 
bc tolikšna izguba delovnega 
časa vse do tedaj, dokler ne 
bodo izboljšali organizacije de
la. Zato so že lani dali vsake
mu obratu obratovodjo in ne
kaj preddelavcev. Le-td zdaj 
podrobneje organizirajo delo in 
skorajda prinašajo delavcu na 
delovno mesto orodje in mate
rial (že analitična ocena delov
nih mest je pokazala, da tovar
na potrebuje preddelavce, ki 
bodo v obratu podrobneje raz

delili delo in ga tudi vodili).
Letos so se v tem kolektivu 

lotili še norm. Le-te so bile 
preohlapne, delavci so jih zlah
ka presegali. Na ta način so se 
sicer hitro povečavali delavče
vi prejemki, delovni kolektiv 
pa ima škodo, ker niso proizve
dli več gumbov in se zato ce
lotni dohodek podjetja ni pove
čal. Norme so letos popravili, 
nekatere so zdaj že ustaljene, 
toda zdi se, d« jih bodo morali 
še popraviti. Morda ne v vsej 
tovarni, temveč le v nekaterih 
obratih oziroma delovnih me
stih. *

Ti ukrepi (obenem so ukorili 
nekatere nedisciplinirane de
lavce, ki so prepozno prihajali 
na delo ali pa so kako drugače 
kršili delovno disciplino) so že 
lani, posebno pa še letos rodili 
prve uspehe. Proizvodnja je 
narasla skoraj za 8 odstotkov. 
Letos sicer v tovarni še niso 
napravili analize o izgubljenem 
času, vendar so že mnogoteri 
uspehi te gospodarske organiza
cije plod dela v preteklem le
tu.

Morda so v tej tovarni od
pravili te slabosti prav zavoljo 
tega, ker si delovni kolektiv že 
■vrsto let prizadeva, da bi se 
lahko glede proizvodnje meril 
z ostalimi sorodnimi tovarnami 
v državi.

N. B.

STRANSKI OBRATI
postajajo samostojna podjetja

stojen proizvodni obrat, v 
bližnji bodočnosti pa se bo 
razvila v samostojno gospo
darsko organizacijo.

V rudniku Zagorje so v 
zadnjem času posvetili pre
cej pozornosti remontnim 
delavnifcam pri jamskih 
obratih. Te delavnice zdaj 
samostojno popravljajo vsa 
tekoča popravila v jamskih 
obratih, ta pa pocenjujejo

V rudniku rjavega pre
moga v Zagorju ob Savi že 
nekaj let razpravljajo, ka
ko bi najbolje razvili osnov
no proizvodnjo, ostale de
javnosti pa osamosvojili. 
Mnogi stroški stranskih 
obratov so namreč breme
nili tone premoga. V okvi
ru samega rudnika pa se ti 
obrati niso mogli dovolj 
razviti.

Z razvojem rudnika je( 
naraslo število delavcev, za
čeli so pospešeno graditi 
stanovanja. Lani so ustano
vili gradbeni obrat, ki je 
letos prerastel v samostojno 
gradbeno podjetje. Tu so 
našli delo števBni delavci. 
Delovni kolektiv zagorske
ga rudnika je v obratna in 
osnovna sredstva tega pod
jetja vložil 25 milijonov di
narjev. Zagorski rudnik je 
tudi odpri lesni obrat. V 
mizarski delavnici Izdeluje
jo stavbeno pohištvo. Ta 
delavnica pa bo kakor iz- 
gleda kmalu postala samo-

stroške popravil. Obenem 
so osnovali obrat »Varnost« 
_ Tovarno električnih var
nostnih svetilk, in druge 
opreme. »Varnost« je zaen
krat obrat rudnika, ven
dar s samostojnim obraču
nom. Letos bodo izdelali 
5.000 naglavnih električnih 
svetilk. 100 električnih cev
nih ventilatorjev ter še ne
kaj drugih signalnih naprav 
za rudnike. Delavski svet 
naj bi poskrbel, da se bo 
ta obrat v najkrajšem času 
izpopolnil in da bo začel 
obratovati kot samostojno 
podjetje. ek.

Letos že bolje kot lani

V ladjedelnici v Uljaniku veliko gradijo. Sedaj imajo med dru
gim v delu rudi velik tramper, ki ga je naročila Jugobanka za 
za inozemskega naročnika in ki bo ena od največjih ladij, kar 

so jih doslej zgradili v Uljaniku.

V Zasavju so le končali a sa- 
mi nar jem za novoizvoljene čla
na delavskih svetov. (Obiskova
lo jih je 580 IjiudS.). Na semi
narjih so v glavnem otvnamn*-

Sindikolni svet pied 
novimi nalogami -

Sredi prejšnjega tedna so čla
ni predsedstva okrajnega »indi- 
kalnega sveta razpravljali o ne
katerih nalogah sindikalnega 
sveta. Pred sindikati so obsežne 
naloge, ki jih bomo lahko ures
ničili, če bodo podružnice, ob
činski in okrajni sindikalni sve
ti kar najbolj delavni. Predsed
stvo sveta je prav zaradi tega 
izvolilo sedem različnih komisij. 
Vsaka komisija bo na svojem 
področju proučila določene pro
bleme, zbrala potrebno gradivo 
In predlagala okrajnemu sindi
kalnemu svetu, komu je treba 
predvsem pomagati. Zato bodo 
člani teh komisij gospodarsko 
in politično razgledani ljudje in 
bodo tako najlaže in najhitreje 
proučili in rešili te naloge. Po
dobne komisije naj bi ustanovili 
tudi; občinskih sindikalni sveti.

Na seji so tudi sprejeli pro
račun okrajnega sindikalnega 
sveta. L. V.

Belokranjski vodovod
Te dni končujejo zadnja dela 

pri gradnji belokranjskega vo
dovoda z zajetjem Dobltčenke 
pri Jerseje vasi. Prihodnje dni 
bo po novih vodovodnih napra
vah stekla voda v okoliške 
kraje pa tudi do Črnomlja. 
Gradbena dela veljajo več kot 
10 milijonov dinarjev, precej 
denarja Pa s« prihranili tud: 
prebivalci, ki so s prostovoljnim 
delom pomagali graditi ta vo
dovod.

vali naloge delavskih svetov in 
upravnih odborov, govorili so 
o proizvodnih načrtih, o per
spektivnem načrtu gospodar
skega razvaja občin, o odnosih 
med občino in podjetji itd.

Zdi se, da so teke seminarje 
v zadnjih letih zelo slabo pri
pravili, sicer ne bil upravni od
bori nek a le rlh gospodarskih or
ganizacij prevzeli upravo pod
jetja popolnoma drugače, kot 
zahtevajo zakonska določila. V 
trboveljski ob din i je 12 podje
tij prezrlo te navodila. V nekem 
večjem industinjskeim podjetju 
pa so na zasedanju delavskega 
sveta šele v 15 točki dnevnega 
reda obravnavali! razpis volitev 
delavskega svet«. Pod točko 
rasno pa so v istem podjetju 
razpravljali, koliko planov naj 
bo v delavskem »vetu jn imeno
vali razne komisij«.

Letos so občinski sindikalni 
•veti pa tudi. druge politične 
organizacije skrbno pripravljale 
seminarje za člane delavskih 
svetov. Posebno skrb so posve
tili programu seminarjev. V Tr
bovljah so izdelali program 
skupaj g sodelavci centra za 
vzgojo in organizacijo dela in z 
Društvom ekonomistov.

Tudi tokrat smo opazili. nekaj 
pomanjkljivosti. Za nekatere 
predmete je bil čas prekratko 
odmerjen. Morda bi kazalo ti
ste probleme, za katere je zdaj 
zmanjkalo časa, obravnavati na 
jesenskih seminarjih. Člani ne
katerih delovnih kolektivov pa 
menijo tudi, da naj bi organi
zirali seminarje še za direktor
je oziroma upravnike podjetij.

Kaže. dia bodo občinski sindi
kalni sveti zlahka izdelali tak 
program za izbobraiževanje čla
nov delovnih kolektivov, da bo

kar najbolje koristil razvoju de
lavskega samoupravi jianji a, saj 
so dobili že veliko predlogov, 
kaj vse naj bi v prihodnje iz
boljšali. ek.

Po stopinjah DELAVSKE ENOTNOSTI

0 „sindikalni 
trgovini14

Pred štirinajstimi dnevi 
smo objavili članek Name
sto »sindikalne trgovine« — 
skrb sindikatov za trgovino. 
Odmev na pisanje je bil 
precejšen. Med dopisi, ki sq 
prišli na Republiški svet 
sindikatov, so bila tudi 
mnenja, naj bi ob letošnji 
obilni letini sindikalnim po
družnicam preprečili, da bi 
oskrbovale svoje članstvo s 
cenejšimi ' pridelki, zlasti s 
sadjem. Take omejitve ni 
predvideval nit; pisec ome
njenega članka. Vsekakor 
pa je potreben pri takšni 
oskrbi red, ker bi sicer 
lahko postali prav sindikati 
tisti, ki bi navijali cene/ Pri 
takšni oskrbi je treba upo
števati, da ima trgovina do
ločene obveznosti do družbe 
in da že zaradi le-teh na
stajajo razlike med odkup
no in prodajno ceno. Sindi
kati, ki bi oskrbovali svoje 
članstvo in tega ne bi upo

števali, bi bili seveda pri
pravljeni plačati kmalu tudi 
nekaj več kot odkupovale! 
trgovskih organizacij. S ta
ko »trgovino« pa hi povišali 
odkupne cene za vse., Prva 
in verjetno osnovna stvar 
torej je, da se morajo sin
dikati držati dogovorjenih 
ali pa na trgu uveljavljenih 
cen. Mnogo je namreč raz
logov, ki govore proti takš
nemu odkupovanju, zlasti 
pa dejstvo, da so prejemki 
kmetovalcev letos že tako 
'ali tako naraščali hitreje in 
da je treba zato odkupiti 
blago po smotrnih cenah. S 
tem pa ni rečeno, da bi 
imela trgovina pri jesenski 
oskrbi popoln monopol, zla
sti takrat, če ni sposobna 
posredovati blago z naj
manjšo možno razliko med 
odkupno in prodajno ceno. 
Nikakor. Gre le za smotrno 
in kolikor toliko organizira
no oskrbovanje prek za
drug, poslovnih zvez ali ve
letrgovin. Tu lahko sindi
kati mnogo store.

Oskrbo za zimo je treba 
pripraviti in jasneje dolo
čiti, kako naj se sindikalne

podružnice tega lotijo. Zve
deli smo, da se bodo na re
publiškem svetu v kratkem 
in verjetno s predstavniki 
Glavne zadružne zveze ter 
Republiške trgovske zbor
nice sestali sindikalni funk
cionarji in se o teh stvareh 
pogovorili. Takrat bomo za
pisali o tem še kaj več.

Več praktičnih
predmetov

V eni izmed zadnjih šte
vilk .je tovariš D. H. iz Ce
lja pisal o večernih šolah in 
o uspehih v Celju. Dotaknil 
se je tudi programa in vse
bine večernih šol. K temu 
članku bi želel dodati nekaj 
svojih zapažanj.

Tovariš H. ima popolnoma 
prav, ko piše, da so v teh 
šolah do podrobnosti obde
lali botaniko in zgodovino, 
medtem ko nekaterih drugih 
predmetov sploh niso obrav
navali. Te šole običajno obi
skujejo starejši ljudje, ki so 
končali osnovno šolo, se od

ločili za ta ali oni poklic, 
opravili strokovne tečaje in 
pri delu pridobili mnogo iz
kušenj. Obiskovalci večernih 
šol so večidel delavci in 
uslužbenci podjetij in usta
nov, ki si želijo izpopolniti 
svoje znanje. Zato se mi ne 
zdi prav, da obiskovalcem 
večernih šol te stvari tako 
podrobno razlagamo kot u- 
čencem v redni osnovni šoli 
ald v prvih razredih gim
nazije, ko se mladini odpira 
obzorje v svet. Zdi se mi, da 
je popolnoma odveč, če od
rasle utrujamo s podrob
nostmi iz rastlinstva pa tudi 
zgodovine, da jih mučimo z 
imeni nepomembnih vladar
jev, cesarjev itd. Na splošno 
pa se mi zdi, da v teh te
čajih oziroma v šolah manj
ka praktičnih predmetov. 
Predvsem manjka predavan; 
o družbeni ureditvi, o delav
skem in družbenem uprav
ljanju, o zakonodaji itd. Za
to bi želel naposled povedat; 
tudi to, da bi ob sedanji šol
ski reformi morali tudi raz
pravljati, kaj naj bi v večer
nih tečajih opustili in kaj bi 
moifall še dodati. L. V.

Premajhna skrb za 
kmetijsko proizvodnjo
Na nedavni seji komisije za 

družbeno upravljanje občinske
ga odbora Socialistične zveze v 
Črnomlju so ■ se pogovorili o 
uspehih in slabostih družbenega 
upravljanja. Ugotovili so, da se 
je delavsko družbeno upravlja
nje v občini lepo uveljavilo. 
Lepe uspehe so dosegli sveti, 
komisije in drugi organi druž
benega upravljanja pri občin
skem ljudskem odboru. Tudi 
zbor proizvajalcev je pri raz
voju gospodarstva občine odi
gral pomembno vlogo. Kaže 
pa, da so glede na precejšnje 
število kmetijskih proizvajalcev 
na zboru proizvajalcev do se
daj vse premalo razpravljali # 
kmetijsko-goepodarskih vpraš** 
njih občine. Da bi poživili de
lo organov družbenega, uprav
ljanja, bodo v prihodnje bolj 
pogosto sklicevali sektorske 
konference.

Vzgoja v papirnici šepa
Pretekli teden je bila v Pa

pirnici • Vevče polletna konfe
renca sindikalne organizacije. 
V poročilu, ki so ga delavci 
poslušali, je med drugim tudi 
zapisano, da se je sindikat pre
cej pobrigal za življenjsko ra
ven svojih članov. V podjetju 
so odprli obratno menzo, v ka
teri dobijo delavci toplo mali
co, (zanjo pa plačajo 40 din). 
Za člane delovnega kolektiva 
pa so v Piranu odprli Dom sin
dikatov. Sindikalna organizacija 
se je v preteklem letu ukvarja
la tudi s tarifnimi in premij
skimi pravilniki.

Na tem sestanku so prečitali 
tudi poročilo delavskega sveta, 
v katerem so prikazali uspeh 
proizvodnje jn poslovanja P° 
ekonomskih enotah. Na polletni 
konferenci pa smo bore malo 
slišali o izobraževanju in stro- ' 
kovnem izpopolnjevanju. 2e 
dalj časa opažajo v tem kolekti
vu, da na posvetovanju, potem 
ko prečitajo poročilo, skorajda 
ni razprave. V papirnici ugo
tavljajo, da delavci še vedno 
premalo vedo o gospodarskih 
predpisih, večkrat pa so jim te 
predpise razložili preveč stro
kovnjaško, tako da jih delavci 
niso mogli razumeti. Lani 
priredili seminar, ki pa ga j® 
obiskalo nekaj vodilnih tovari
šev podjetja. Delavski svet j® 
poslal na seminar le dva člana, 
ostalih 49 delavcev-članov or
ganov upravljanja pa je ostalo 
doma. Zavoljo tega res ne mo
remo pričakovati, da bi bili,vsi 
člani delavskega sveta na teko
čem z gospodarskimi predpisi 
in gospodarjenjem podjetja.

A. B.

<ie boš noše! napotilo 
B za svoje družbeno 
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PRODUKTIVNOST IN ZAPOSLOVANJE

Neizprosni zakoni
Stara, tolikokrat ponavljana, 

Pa pri nas marsikje premalo 
Upoštevana repnica je, da si 
lahko boljše življenje privošči
jo le tam, kjer več proizvajajo. 
Dokazov za to res ne manjka. 
In vendar člane delavskih orga
nov upravljanja v marsikate
rem podjetju ne boli glava, če 
Bre krivulja produktivnosti ra
kovo pot.

Na primer podjetja elektro
industrije. Letos so v prvih 
Petih mesecih zaposlovala 11.7 
odstotka več ljudi kot lani, na
pravili pa .so le 11,1 odstotka 
več. Krivulja produktivnosti se 
je povesila za 0.6 odstoka. To 
«icer ni veliko, je pa le zname
nje, da nekaj ni v redu. V pod
jetjih strojne in kovinske pre
delovalne 'industrije je razlika 
občutnejša. Zaposlenih j*; (5,(1

proizvodnje
(Po podatkih sindikata kovinarjev Slovenije)

Nekaj vzrokov je res v tem, in kovinski predelovalni indu- 
da je bilo nadurno delo po za- stniji 47,9 odstotka, v elekitrogo- 
konu ostreje omejeno, kar v spodarstvu pa 2.7 odstotka. No, 
podjetjih najraje povedo. Vsega elektrogospodarstva ne kaže 
se pa s tem le ne da opravičiti, primerjati z drugo industrijo, 
Dosti bolj bo držalo, da ubirajo saj je tu proizvodnja čisto svoj- 
v podjetjih najlažjo pot do več- ska in je sila veliko delovnih 
je proizvodnje: s tem, da zapo- mest, kjer gre bolj za nadzor 
sle nove delavce. Ti v začetku kot za delo, kvarov na daljno- 
še niso vajeni dela in zato se vodih na primer, in sploh vzdr- 
učineik ne pokaže tako kmalu, ževalnih del dostikrat sploh ni 
učeno pravimo temu, da na moč normirati. Kljub temu pa 
ekstenziven način povečujejo le ne bi mogli trditi, da so v 
proizvodnjo. Kajpak terja in- tej panogi vsi najracionalneje 
tenzivno povečanje proizvodnje zaposleni im da je sedanja or- 
precej več truda: treba je po- ganizacija dela naijpopolnejša.

Vse to pa seveda ne velja za

izvodnjo še dosti temeljiteje 
racionalizirali.

Opozonli smo le na nekaj 
stvari, ki vplivajo na proizvod
nost in ki se jih bodo morali 
v podjetjih v lastnem interesu 
prej ali slej lotiti. Zato bi ti
sto delavski sveti, ki odobrava
jo zaposlovanje novlih delav
cev, dosti pametneje storili, če 
bi se namesto o novem zapo
slovanju pogovorili raj« o ra- 
cibnalftizactjd proizvodni]«. Naj 
pomislijo tudi na to, da sta
ne družbo vsak novozapoSlebi 
reci 'in piši okrog tri mili
jone dinarjev, če namreč ra-

in pravilne razporeditve delav- in kovinsko predelovalno indu-
cev do organizacije notranjega stri j o, kjer je še dosti premalo komunlmih' naprav' Samo “ko- 
prometa v to varni. Vse to ne nornv.iramh del. Pri tem ne gre

. , ,, gre samo po sebi, dosti znoja je le za produktivnost, ki bi ob
tnerjava podatkov o zaposleno- tr€,jja Za to

odstotka več ljudi proizvedli dr(>bno proučiti' organizacijo
f° P.a ce a Pbl ods o a manj del ^ pre,sicrije s surovinami elektroindustrijo ter za strojno ir*"! " " 
kot lam. V elektrogospodarstvu ra»n™.PHitv» delav- in nrede.lnva.lnn ind..- funBmo vso stroške, od Sta.no-
je to razmerje 102,3 odstotka 
proti 98,2 odstotka, torej tudi 
tu produktivnost upada (Pla

vanja za štiričlansko družino do

sit in fizičnem obsegu proiz
vodnje sicer ne daje čisto jasne 
podobe produktivnosti, vendar 
je danes še vedno najobjektiv- 
nejši pokazatelj).

Morda bi kdo dejal, da so za-

vinska, elektroimdiustrilja in 
, , , , elektrogospodarstvo pa so vse pa stokratno enakem številu zaposlenih da- j ]e(a 3m nwih de_

izplača. Vzemimo za primer la večjo proizvodnjo, temveč !avcev To še ni vse| Ce ra_ 
nagrajevanje po delu tud, za pravičnejše^ nagrajeva- ste zap<5slenosti pro:ievodnja pa

Vsi se strinjamo s tem, da Je nje, da tteti, ki vec daje, tudi 0|3(t;a!a enak,a
to eden izmed odločilnih čini- več dobi ter da ob gmotni zain- °
teljev, ki vplivajo na delovno teresiranosti sprosti vse svoje
storilnost, in če dodamo k temu proizvajalne sposobnosti. Tu so

Nerealne norme - 
zastoj proizvodnje

V prvih petih mesecih bo v 
Tovarni celuloze in roto papir
ja »Djuro Salaj« v Vidmu-Kr- 
škem izdelali 11.166 ton roto pa
pirja, 1256 ton drugega papirja 
in 8.257 ton celuloze. Delovni 
kolektiv bo izpolnil letni plan 
le, če bodo v naslednjih mese
cih izdelali vsaj po 2410 ton roto 
papirja.

V tovarni še nekaj časa po
udarjajo, naj bi norme še boi) 
v skladali. Norme zdaj še niso 
realne. Na nekem delovnem 
mestu v lesni črtalnici včasih 
predčasno ustavijo stroje, po
tem ko so delavci že dosegli 
normo. Nerealne norme tudi 'v 
tem kciektiivu vplivajo na konč
no realizacijo proizvodnje, kar 
lahko razberemo iz podatkov, 
da je tovarna v zastoju za 636 
ton papirja.

Tudi , delovna disciplina v 
tem kolektivu šepa. Tu in tam 
delavci med delovnim časom 
zapuščajo delovna mesta. Vse 
to kaže, da bo treba Člmprej 
mediti norme in organizacijo 
dela. Ko bodo norme realne, 
bodo delavci le stežka med de
lom zapuščali svola mesta, kaj
ti če norm ne bodo izpolnili,

Pogled na »pahljačo« tirov ljubljanske železniške postaje

bodo hkrati s 
krajšani.

tem sami prl- 

1*. M.

poslili toliko novih ljudi žara- še premiranje, na primer za še bogate notranje rezerve, še
di ugodne prodaje v začetku 
leta. Ce bi to res držalo, bi mo
rali potemtakem tudi več pro-

varčevanje, je proizvodna cena skoraj nenačete pa so, če ub- 
ob večji proizvodnji precej niž- ravnavamo posapiezno gospo- j^j^tkov 
ja. V elektroindustriji pa Je darsko panogo kot celoto, kjer

izvesti. Zajec tiči torej v dru- opravljenih le 38 odstotkov de- bi lahko s kooperacijo'ter go- 
gem grmu. lovnih ur po učinku, v strojni spodarskim združevanjem pro-

Knjigovodstvo
j a vna služba

ali še celo upada, 
je nižja tudi realna plača za
poslenih delavcev, ker proiz
vodni stroški na enoto proiz
vodnje naraščajo, blago ■ se 
draži itd., da niti ne omenimo 

socialnega
vanja.

Manj obveznosti
za železnico

Pravzaprav nismo povedali 
nič novega. Vse to je bilo v
tej ali oni obliki že dostikrat žitve premoga, zašla v večje

(Nadaljevanje s 1. strani.) 
plačali dolgov. Seveda stroji, 
ki jim pravijo tabelirka, sor- 
tirka, luknjač in še drugače, ne 
morejo nadomestiti osnovnega 
knjigovodskega reda in pravil-

Za to delo je potrebnih sicer 40 
do 50 uslužbencev, ki imajo ves 
mesec dovolj posla. Zavod že 
pripravlja podobno siužbo za 
naročnike nekaterih dnevnih 
listov, razmišljajo pa o strojni

Pravzaprav smo že predvide- 
vaili, da bodo železniška trans- 

zavaro- portna podjetja zaradi novega 
načina delitve celokupnega do
hodka gospodarsMh organiza- (xljVajiaij,o družbeni prispevek po pa se bo do polletja nabralo 
cij, predvsem pa zaradi podra- mde,jjj destvicii .kvečjemu 30 "/^ sredstev v pri-
zitve premoga, zašla v večje Te spremembe bodo po kal- merjavi z lanskim letom. Da bi
ali manjše gospodarske težave, kriiacijah kj so jt;h pripravili v lahko nadaljevali nujna inve-

ljubljanskem podjetju, 'tako sMcijeka dela, gradili prepo- 
vpliivale na dohodek podjetja, trebna stanovanja, bilvalnice za 
d,a bo lahko izplačevalo pre- spremljevalno in strojno oeeb- 
jemke po sedanjem tarifnem 
pravilniku za prvo polletje ozl-' 
roma za vse leto. Polletni za
ključki pa;: bodo verjetno po
kazali, da s tem vprašanje še 
ni v celoti Urejeno. Kaže, da 

_ ta podjetja še vedno ne bodo
c Celju, »Satumuisu« v Ljubija- niška transportna podjetja om'i- mogla oblikovati zadovoljivih

napisano. Pa nam to — kot 
kažejo številke _ le še ni pre
šlo v meso in kri. Zakoni pro
izvodnje pa so neizprosni in

Zaključek za prvo tromesečje 
letošnjega leta je to mnenje po
trdil. Ljubljansko transportno

če nočemo, da bi nam šlo slab- Podjetje je 'izpolnilo plan pre
še, se ravnajmo po kolektivih, 
kjer se temeljito zavedajo te

voza 102,1 °/o. Kljub temu pa 
so znašali celotni dohodki le

resnice in kjer raste produk- Skupni stroški so se
tivnost iz leta v leto. Taka pod- namreč povečali za 8 »/c, od te- 
jetijia so »Titan« v Kamnilku, 8a samo gorivo za 11 Vo. To je 
»Elma« v Črnučah, »EmajMrkn« 0P«zorilo, da je treba za žele-

sec, v podjetjih, ki imajo do ni«, »Veriga« v Lescah, mlada Uti predpise, ki jim narekujejo skladov. Zato je bil sprejet 
30 zaposlenih, pa za največ tovarna pisalnih Strojev v Sav- obveznosti do družbe. Zvezni sklep, da bodo čimprej pripra- 
25.000 dinarjev. Prav ta majhna Ijah, »Elektrokovina« v Maribo- izvršni svet je priporočila upo- vili ustrezno oceno poslovanja.asa 'Sssr ras
največ skrbi in zato žele, da pa j« tudi nekaj takih, kjer

To dokazujejo pravzaprav že 
mero na osnovna sredstva že- sedahjii podatki. Centralni in-

nega poslovanja v podjetju, izdelavi računov za vodo, plin bi zavod prevzel čimveč takih produktivnost močno nazaduje. leznišlcilk transportnih podjetij
Nereda stroj nikjer ne uredi.

Nekaj mesecev so trajale pri
prave v »Lesnini«, preden je 
stvar stekla. Posebna zamuda 
je prva priprava Kartic — to
da sedaj opravijo stroji v enem 
dnevu tisto, kar bi sicer 16 
ljudi komaj komaj opravilo v 
osmih dneh. Stroji nadomeste 
8 saldakontistov, uslužbencev v 
knjigovodstvu. Mimo tega pa v 
podjetju zatrjujejo, da bi ni
koli ne dosegli tolikšne točno
sti oziroma ne bi mogli zbrati 
toliko računskih podatkov, kot 
jih s pomočjo zapletenih me
hanizmov. V »Lesnini« bodo 
postopoma »mehanizirali« vso 
računovodsko službo; material
no knjigovodstvo, izračun oseb
nih dohodkov, obračun proiz
vodnje itd. Stroji na osnovi 
prej preluknjanih kartic dajo 
podatke, kakršne si želiš.

NAMESTO OSEMDESET 
STROJEPISK

Zanimanje za »Organizator
jev« knjigovodski servis je 
dokajšnje. Podobno službo že

vesticijski sklad pri Generalni 
— ---------... , , , , direkciji JZ bo v prvem pol

hi elektriko, vse na enem listu, podjetij. Zal, saj^ trenutno^za- Upajmo, da bodo poskrbela, da °ld dveh na en odstotek. Spre- letju ustvarii komaj 10 odstot
kov sredstev v primerjavi z 
lanskim letom, v drugih sk!ad'ih

Ze nekaj časa z uspehom ure- vod tega ne zmore, ker imajo zaradi nj':h ne bomo vsi trpeli, jet pa je bil tudi sklep, da že
lezniška transportna podjetjajujejo izplačila invalidskih do- premajhne prostore in ne mo- 

datkov. 2500 nakazil pripravi rejo nastavljati novih ljudi, 
stroj v desetih urah. Za to Z uvajanjem tako organizira- 
delo bi sicer potrebovali 6 do nega knjigovodstva bo poslo- 
7 ljudi. vanje podjetij resnično postalo

Končno ima »Organizator« še, odprta knjiga. Samoupravni 
eno vrsto dejavnosti, ki se lepo 1--------
razvija, knjigovodski servis. Ta 
servis opravlja za manjša pod
jetja, ki zaposlujejo največ 40 
ljudi, vse posle, od knjiženja 
do bilanc, list osebnih dohod
kov, urejuje personalne posle 
itd. Knjigovodstvo je ažurno, 
čeprav je bilo v nekaterih od 
teh podjetij prej precejšen ne
red. Usluge niso niti drage, saj 
opravijo vse te posle v podjet
jih, ki imajo največ tni zapo
slene, za 15.000 dinarjev na me-

Železarji na oddihu
Letos je sindikalni odbor je

seniške železarne priredil leto
vanja in dopustovanja na Me- 
žaklji, v Opatiji, (v sindikal-

kbmuhalni orgarii , predvsem 
sveti in zbori proizvajalcev, bo
do le tako lahko kadarkoli

Zakaj bi še odlašali?
Ne bi vam bilo treba preveč

pregledovali in ocenjevali delo spraševati gospodinj, kaj jih
najbolj tare na Jesenicah. Kar 
same bi vam razodele. Problem 
številka ena je živilski trg. Prav 
res, v tem'mestu že leta in leta 
pogrešajo urejenega živilskega 
trga. Svet za blagovni promet 
jeseniške občine je že večkrat 
razpravljal o tem. Marsikatero 
stališče so sprejeli, toda do ure
sničitve ni prišlo.

uvajajo tudi v Titanu, Satur- 'nifm hotelu »Otokar« Kerševa-
nusu, Utensilii, Rogu, Tikiju 
Itd. Seveda imajo stroji dolo
čeno zmogljivost. Ta ni majh
na — na uro sortirajo 60.000 
kartic in izračunajo '90.000 
osemštevilčnih podatkov. Ce bi 
vse to pisale strojepiske, bi jih 
moralo biti 80. Kljub tako ve
liki zmogljivosti pa bo strojev 
kmalu premalo. Menimo, da bi 
bilo za podjetja in družbo iz
redno koristno, če bi to dejav
nost podprli. Strojev ni moč 
kupiti, proizvajalec — mono- 
Pomist jih daje v najem. Na
jemnina sicer ni tako visoka, 
da se izdatki skupnosti ne bi 
izplačali. Potrebna pa so de
vizna sredstva — dolarji. Pod
jetja izvozniki bi lahko del 
deviz, ki jim ostanejo, name- 
hili tudi za to pomembno 
»lužbo.

Poleg računskih poslov pa 
stroji opravijo še druge nalo- 
Se. Tako na primer bi v stotih 
urah z enim strojnikom napi
sali 250.000 računov za radijske 
naročnine (po pripravi kartic).

ni) in v Barbatu na otoku Ra
bu. V teh letoviščih bo letos 
letovalo 710 delavcev jeseniške 
železarne.

vsake posamezne gospodarske 
organizacije. Delavski sveti bo
do bolj odgovorno pa tudi bolj 
koristno gospodarni z zaupa
no jim imovino. Lahko bi za
pisali, da je pomen podružab- 
ijenja službe, ki lahko zmeraj 
nudi podatke o gospodarskem 
položaju, za uspešen razvoj 
izrednega pomena, zlasti v 
družbenem sistemu, ki prepu
šča posameznim kolektivom 
vse več sredstev. Morda knji
govodstvo, ki bo tako rekoč 
javno, nekaterim posamezni
kom v podjetju ne bo všeč in 
se bodo idejam izmikali s sto
timi izgovori, toda prav druž
beno upravljanje bo take ugo
vore ovrglo, saj sloni tudi na 
tem, da morajo biti podatki o 
delu podjetja dostopni vsem.

M. Švab

Na Jesenicah so prodajali pa
radižnik po 50 dinarjev, hruške 
po 65, breskve po 85. Medtem ko 
so lahko potrošniki dobili to 
blago v Ljubljani po 48 din, v 
Novi Gorici po 35 din. Breskve 
so prodajali v Novi Gorici po 
65 din, hruške so dobili potroš
niki v Novi Gorici po 45 din, v 
Kopru {>o 80 din, v Celju po 44 
din. Iz teh podatkov se torej

sadja In zelenjave) kot po dru
gih mestih.

Od kod te razlike? So morda 
opravičljive, ali pa se za temi 
različnimi cenami skrivajo že
lje po dobičku? In kaj nam na 
vse to odgovarja blagovni svet 
jeseniške občine. Mi imamo si
la vezane roke če bi podjetjem 
stopili na prste, bi se (vsaj ne
katera) nehala ukvarjati s pro
dajanjem sadja in zelenjave. 
Zdaj skušamo prepričati kme
tijske zadruge, naj opustijo tr
govino in se posvete pospeševal
ni dejavnosti, naj zalagajo trg 
tudi s sadjem in zelenjavo ter 
naj tako prično tekmovati s tr
govskimi podjetji. Zadruge pa 
nam nenehno sporočajo, da če 
opustijo trgovino, bodo »obvez
no« prišle v likvidacijo. Na sve
tu so mislili tudi na to, da b! 
ustanovili posebno podjetje, ki

tudi z drugimi ukrepi. Zares 
žalostno je, da jeseniška tržna 
inšpekcija ni toliko močna, da 
bi vsak dan spremljala gibanje 
cen na tržišču. Kaj šele, da bi

je, bo treba železniškim pod
jetjem omogočiti tudii zadovo
ljivo formiranje skladov. Ljub
ljansko železniško transportno 
podjetje je že razpravljalo o 
tem, prav tako tudi delavski 
svet. Sprejeti so bili tudi pred
logi, kaiko urediti te stvari. 
Upravni odbor ZTP pa je spre
jel tudi sklep, da bodo želez
ničarjem izplačali 60 odstotne 
enomesečne tarifne postavke.

Batagel

Prihodnje leto 
400 stanovanj

Letošnja gradbena sezona Je 
na Jesenicah precej razgibana. 
Stanovanjske in druge zgradbe 
gradijo gospodarske organizaci
je in občinski ljudski odbor. 
Podjetje za vzdrževaje prog bo 
letos dogradilo novo stanovanj, 
sko poslopje in novo stavbo za 
železniško transportno osebje. 
Železarna pa sodobno urejuje 
Mj-stanovanjski blok. Upravno-

posameznih nepravilnostih * fta'nova!niKl5a Poslopja Pa gradi-
sproti obveščala svet za blagov
ni promet.

Od besed naj bi prešli k de
janjem. Sicer bomo še leta in 
leta tarnali, da Jeseničani s tež
kim srcem kupujejo sadje in ze
lenjavo. B.

jo Trgovsko podjetje »Zarja« ih - 
Zavod za socialno zavarovanje. 
Razen tega gradijo še tri stolp
nice in nekaj četverčkov. Na 
Jesenicah bo dograjenih v pri
hodnjem letu okrog 400 novih 
stanovanj.

Zrelostni izpit 
posestev

da razbrati, da so na Jesenicah . . ^ , • i i ...__bi se ukvarjalo le z organizacijovišje cene (za nekatere vrste

Kombajni se kvarijo
Zakaj po nepotrebnem razmetavamo denar?

nakupa in s prodajo sadja in ze
lenjave. Mc da bi kazalo, da bi 
se kar poslovalnica kranjskega
podjetja »Sadje« osamosvojila. , . ,i,,,»,11 kot smo pričakovali in kakorZnanega ljubljanskega zgleda _ . ,,, ..

Podatte, zbrani na podlagi 
zaključnih računov socialistič
nih kmetijskih posestev za pre
teklo leto,' so razveseljivejši.

torej na Jesenicah niso posne
mali, čeprav je v tem kraju ta 
.problem dokaj resen. Zdi se 
nam, da bi na Jesenicah ven-

lijardi več kot leta 1955 ali 1,8 
milijarde več kot leta 1956. Na
sproti letu 1956 je proizvodnja 
narasla za 38 odstotkov. Močno 
je porasla tudi produktivnost 
na posameznka. Vsakdo je vso bili v prejšnjih letih. Trdi

tev, da je na velikih posestvih letu 1957 ustvaril 494.000 dinar- 
z dobro organizirano proizvod- jev dohodka, v letu 1957 pa la 
njo in organizacijo dela in i 372.000 dinarjev, se pravi, da

Nekatere kmetijske zadruge 
so se v zadnjem času začele 
pritoževati zaradi precejšnjih 
okvar na kombajnih, ki jih iz
deluje tovarna »Zmaj« v Ze
munu. Posebna komisija je 
ugotovila, da so nastale okva
re zaradi tega, ker so ti stroji 
prepozno prispeli v zadruge, 
Kombajnisti se niso mogli do
volj seznaniti s konstrukcijo 
stroja in s slabimi točkami 
kombajna. Krivdo za okvare je 
komisija delno pripisala tudi 
tovarni »Zmaj« v Zemunu, ki 
je šele začela izdelovati sestav

ne dele (ki jih vgrajuje v kom
bajne), ne da bi jih poprej te
meljiteje preizkusila. Komisija 
je nadalje ugotovila, da celo v 
nekaterih agroservisnih delav
nicah ne vedo, kako naj poteka 
servisna služba, kakšna so za
gotovila tovarne itd.

Okvare bi kombajnisti lahko 
večkrat sami popravili. Vendar 
tega niso storili. Ali je temu 
kriva njihova nespretnost? 
Morda. Prav gotovo pa je bil 
petdnevni tečaj veliko prekra
tek, da bi kombajnisti lahko 
podrobno spoznali svoj stroj.

d ari e lahko ustanovili posebno bo|JJ° agrotehniko mogoče po- je proizvodnost zrasla
V petih dnevih si ti delavci ^tje ^jtr^rtomTndeT večati proizvodnjo, se je v lan- odstotkov.

kom večkrat narastejo, ker ima 
blago toliko in toliko posredni
kov. (Seveda je še več drugih

Pri žetvi v Vojvodini zamenjujejo kombajni na stotine in stotine rok kmetijskih delavcev

niso mogli pridobiti toliko zna
nja in prakse, da bi lahko po
pravili okvare. Komisija, ki je 
pregledovala stroje, je hkrati 
tudi svetovala kombajnistom, 
kako naj popravijo okvare. Le
ti so te nasvete upoštevali in 
stroje popravili). Seveda pa 
tudi ne smemo pozabiti, da so 
nekatere okvare nastale iz
ključno zaradi slabe tovarni- segnii0 jn se pokvarilo. In kdo tar, pni pšenici 
ške izdelave.

Tovarna »Zmaj« je resda za
čela šele letos izdelovati ®e- 
stavne dele za te stroje. Toda 
mar jo to opravičuje, da jih 
vgrajuje v kombajne kar na 
slepo srečo, namesto da bi jih 
poprej temeljito preskusila?
Prav gotovo vsaka proizvod
nja, ki še ni vpeljana, sprva 
ni zgledna. Nekateri_ deli to
vrstnih proizvodov se preko
merno kvarijo oziroma lomijo.
Tovarne skušajo te napake od
praviti, preizkušajo dele in 
kupcem svetujejo, na katere 
dele naj posebno pazijo. Razen 
tega izdelujejo čimveč takih 
nadomestnih delov, ki se naj
pogosteje pokvarijo. Tega pa 
zemunska tovarna za zdaj še ni 
storila.

In naposled, vsak stroj mo
ramo negovati. Zato bi se ser
visi morali zanimati, kako po
teka servisna služba. Krivdo 
torej lahko pripišemo tako to
varni kakor tudi kupcem, ki 
se niso o pravem času pobri
gali, da bi se Izognili nepo
trebnemu razmetavanju de
narja. N.

kem letu tudi uresničila. Nedvomno drži, da je k uspe-
Posestva so lani zelo pove- hom pripomogla tudi boljša 1«-

^ __  ^ __ ^ čala hektarske donose In pro- tina in delno tržne razmere,
vzrokov, zavoljo katerih rastejo izvodnjo. Povečale pa so se tu- vendar je treba dodata, da so 
cene. Na Jesenicah podjetje di razlike med proizvodnjo na prav boljša organizacija dela, 
»Sadje« dobavlja sadje in žele- socialističnih in privatnih po- večja zainteresiranost delavcev 
njavo drugim trgovskim podjet- sestvih. Tako so socialistična 4^- nagrajevanja po proizvod- 
jem. Večkrat pa se je že zgo- posestva dosegla pri belih ži- nem rezultatu na marsikaterem 
dilo, da ta podjetja niso pravo- tih celo rekordne donose 45 in pose«tvu preusmeriti miselnost 
časno dvignila blaga in je zato tudi 50 metrskih stotov na hek- vodstva kakor tudi samih de-

pa povprečno lavcev. Pni vsem tem pa Je 
bo pokril to izgubo? Podjetja nad 7 mts več za hektar kot treba dodati, da je proizvodnja 
sama, toda na račun potrošni- privatni sektor, pri ječmenu je zmeraj dokaj draga in da 
ka. Tudi o teh stvareh bi mo- 10 mts več. pri koruzi pa tudi bodo kolektivi kmetijskih pose- 
rali na Jesenicah večkrat raz- 30 mts več. Na nekaterih pose- stev morati poleg tega. da so 
pravljati. O tem pa naj bi spre- sivih pa je proizvodnja preše- trudijo za povečanje proizvod- 
govoriii tudi potrošniški sveti.) gl a celo proizvodne konice na- nK v.{ razmišljati tudi o tem, 
Ko bi bila ta objektivna težava prednih kmetijskih držav. Tako kako z izkoriščanjem notranjih 
odpravljena, pa naj bi začeli so na primer pridelali na »Pša- rezerv In * racionalnejšim tro

ti« 84 mts sena na hektar, v jenjem materialnih sredstev 
Seminarji V Črnomlju Kočevju 71, na posestvu v Ko- znižati' proizvodne stroške. Da

čevski reki pa kar 94. Vendar >:)e u moinrt. so nekatera pose- 
se s tako veliko proizvodnjo ne »tva v preteklem letu že doka- 

k-i mo’rei° pohvalit', vsa posestva. iala na primer pri živinoreji
redil nekaj krajših seminarjev Nekatera se namreč še niso

Občinski sindikalni svet
Črnomlju je pred kratkim pri- morejo pohvalit, vsa posestva. T_i
»»orli! d n.l/- o t VroičiV« epmina^ipv v v zai«

oziroma pri polni lastni ceni zaza člane delavskih svetov. Te vkl,iuSi, v Droce, modeme ce- , , , 7 u 7

-ES!
kot so si tista, ki smo jih na- jlfaniu pa5e znižala od 30 in 
v^dli, bi bilo povprečje še vtš* več denarjev na 21 dfnariiev in

ni »Belt« in rudniku 
premoga v Kanižarici.

»Strojništvo 
v metalurgiji«

Strojniška sekcija Društva in. 
ženirjev in tehnikov Jeseniške 
železarne se je odločila, da bo 
začela izdajati strokovni bilten 
»Strojništvo v metalurgiji«.

je, tako pa se posamezni, res 
visoki proizvodni uspehi' skri
jejo v povprečnih donosih ozi
roma ne pridejo dovolj do 'iz
raza.

Ce pogledamo bilanco sloven
skih socialističnih kmetijskih

manj. France Martinec

Nova Gorioa

Strokovnjaki bodo v tem bilte- posestev s finančne plati, dobi- 
nu seznanjali bralce z novimi mo naslednjo sliko: 
načini in s tehničnimi postop- Posestva so v letu 1957 dose- 
ki dela v domačih in tujih že- gla 5.164,000.000 din brutto do- 
tozarnah. hodka, se pravi približno 2 mi-

V lesno industrijskem pod
jetju »Lipa« v Ajdovščini so 
pred kratkim uredili okrepče
valnico za delavce (za to so po
rabili dva in pol milijona di
narjev). To okrepčevalnico so 
nujno potrebovali, saj 500 de
lavcev še do nedavnec« ni mo
glo dobiti tople hrane
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PO ZDRUŽITVI ZASAVSKIH ŠPORTNIH DRUŠTEV

V TRBOVLJAH
z roko v roki

2e precej časa s.o v središču 
zasavskih revirjev — v Trbov
ljah — mnogo govorili o šport
nih problemih kraja, minule 
dni pa še posebno o predlogu 
osrednjega trboveljskega šport
nega društva Rudar. Že od letne 
skupščine tega kolektiva so 
športni delavci zelo veliko raz
pravljali o skupnem delu vseh 
trboveljskih telesnokulturnih 
organizacij, zlasti pa še o zdru-

MŠ KOMENTAR

pravem
mestu

Marsikdaj slišimo, da v 
delovnih .kolektivih in sin
dikalnih podružnicah ni 
pravega razumevanja za 
šport in telesno kulturo 
vobče. V mislih imamo 
vodstva, ki ne kažejo niti 
najmanjše volje, da bi 
učinkovito podprla' samo
rastniška hotenja, lastnih 
delavcev in delavk ali p<£ 
da bi celo sama prevzela 
pobudo za načrtno teles- 
nokulturno udejstvovanje 
celotnega delovnega ko
lektiva.

Vzrokov za take razme
re v slovenskem delavskem 
športu je seveda več. Med 
poglavitne pa sodi ne
dvomno tudi ta, da volilni 
kadri pri nas vse do tre
nutka, ko nastopijo na pr
vem službenem mestu, ni
so deležni dobre in ' siste
matične telesne vzgoje. 
Šolska telovadna ali šport
na ura s športnimi dnevi 
vsak mesec namreč še 
zdaleč niso na tisti kvali
tetni ravni, na kateri bi 
morale biti glede na vlogo 
telesne vzgoje v razvoju 
mladega človeka. Nič manj
ši prekršek pa je, da dija
ki oz. študenti po osmi šoli 
na univerzi sploh nimajo 
več obvezne telesne vzgo
je. ;

Da, tako je: šport in te
lesna kultura na jugoslo
vanskih visokih šolah ni 
obvezen šolski predmet. Za 
šport in telesno kulturo 
med študenti skrbijo ali 
športni odbori oz. komisije 
za šport pod okriljem po
sameznih univerzitetnih 
odborov (Beograd, Skoplje) 
ali pa samostojna akadem
ska športna društva (Ljub
ljana, Zagreb, Sarajevo). 
Na obeh frontah je šport
no življenje zasnovano 
prostovoljno, prepuščeno 
svobodni volji slehernega 
študenta.

V letih pred prvim na
stopom /na novem službe
nem mestu visokokvalifici
rani strokovni kadri torej 
sploh nimajo redne obvez
ne telesne vzgoje. Prav 
tu je torej treba iskati 
enega izmed vzrokov, da 
nekateri vodilni uslužben
ci v podjetjih , ne najdejo 
pravega razumevanja za 
želje in potrebe lastnega 
delavstva, ki mu je šport 
neobhodno potrebno vsak
danje razvedrilo in zaba
va.

V tolažbo pa naj še po
vemo, da letos kaže, da bo 
šport na univerzah ven
darle prišel na zeleno ve
jo. V Ljubljani je bila na 
primer pred dnevi na po
budo in predlog Univer
zitetnega odbora Zveze 
štedentov Jugoslavije in 
po dolgotrajnih prizadeva
njih akademskega športne
ga društva Olgmpije usta
novljena komisija za šport 
in telesno kulturo univer
zitetnega sveta ljubljanske 
visoke šole. Edina njena 
naloga je za zdaj. da na
črtno rešuje vse probleme 
študentskega športa, ki naj 
bi zagotovili študentom 
naposled še obvezno teles
no vzgojo.

Nedvomno je to akcija, 
ki bo še mnogo koristila 
tudi delavskemu športu pri 
nas. (u)

»Iskra« tretja
V Kranju so pred dnevi po

častili občinski praznik — 1. 
avgust — s tekmovanjem v bal
kanski štafeti V moški kon
kurenci je zmagala ekipa do
mačega Triglava' (3:51,7) pred 
Partizanom (Naklo) in kranjsko 
»Iskro«.

Foros »Usnjarja«
Nogometna enajsterica — 

Usnjarja z Vrhnike je pred 
dnevi odigrala prijateljsko tek
mo s Kamnikom. Slednji je 
zmagal 3:2 (3:1). saj so vrhni
ški usnjarji zaigrali dobro šele 
v zadnjih minutah igre. Zmaga 
Kamničanov je zato popolnoma 
zaslužena, in rezultat smiselne 
igre.

žitvi vseh trboveljskih društev 
(Rudar, Sloga, Svoboda, TVD 
Partizan). Vzrokov za taka ugi
banja je bilo seveda več, po
glavitni pa je bil ta, da razcep
ljene telesnovzgojne enote ni
majo dovolj dobrih in prizadev
nih društvenih delavcev. V tej 
dolgotrajni razpravi je bilo še 
slišati, da povzroča velika raz
drobljenost telesnokulturnih 
enot čestokrat pravo životarje
nje med njimi. Hkrati pa so se 
s to slabostjo pojavile še druge, 
predvsem klubaštvo. Razprava 
je menila, da so v Trbovljah 
doslej torej nekoristno zaprav
ljali čas in razmetavali Sile, 
namesto da bi vsestransko skr
beli za razmah telesne vzgoje.

Razprava o problemih telesne 
kulture, predvsem o združitvi 
vseh trboveljskih športnikov in 
športnic pod skupno streho, je 
sprožila tudi marsikatere pomi
sleke tudi na drugih področjih, 
ki težijo za enakimi cilji. Tako 
so nekateri še menili, da v Tr
bovljah nista potrebni uiti dve 
planinski društvi, niti dve smu-

Dvopa zmaga 
Jugoslovanov
V središču pozornosti jugo

slovanske športne javnosti je 
bila te dni tradicionalna XIV. 
mednarodna oseraetapna krožna 
kolesarska dirka »Po Jugosla
viji«. Za najlepši uvod v to 
najtršo kolesarsko preizkušnjo 
pri nas je poskrbela tovarna 
Rog s svojo tradicionalno dirko 
do Ilirjke Bistrice in nazaj v 
Ljubljano. Tedaj so se jugoslo
vanski tekmovalci prvič uda 
rili s tekmeci iz tujine in hkra
ti najavili dober plasma.

In res, izbrani jugoslovanski 
kolesarji so prvič po letu 1954 
spet slavili dvojno zmago. To 
pot je Veselina Petroviča Za 
menjal Nevenko Valčič iz Pu
lja v konkurenci posameznikov, 
medtem ko so za jugoslovansko 
državno moštvo vozili tokrat 
Valčič, Petrovič, Levačič in 
dva mlada kolesarja preizkuše
valne ekipe ljubljanske 'tovar
ne Rog Janez Žirovnik in Ježe 
Šebenik. Prvi je v generalnem 
plas'maju zasedel izvrstno tre
tje mesto, drugi pa je veliko 
pripomogel, da je Jugoslavija 
zmagala v moštvenem tekmo
vanju pred Romunijo in Bel
gijo.

Za poslovilni nastop vršiškib 
junakov pa je spet poskrbela 
tovarna Rog z mednarodnim 
kriterijem okoli Tabora.

Delavec - 
športna senzacija

Delavec podjetja »Standard 
beton« iz Bele Crkve Zoran 
Mirjanič je že vse poletje v 
središču pozornosti številnih 
kopalcev ob tamkajšnjem jeze
ru. Vse t?m od aprila je Mirja
nič vsak dan na kopališču in 
navdušuje kopalce z raznoterimi 
skoki v vodo. Pogumni skaka
lec skoči vsak dan petdeset
krat v jezero; doslej je skočil 
že več ko 5000-krat in pravijo, 
da ne glede na vreme redno 
izpolnjuje normo . . .

carski društvi. Zgovoren dokaz, 
kako so ondi doslej cepili sile, 
je namreč dejstvo, da so po 
vojni začeli graditi kar štiri 
smučarske skakalnice, vendar 

med njimi še nobene niso zgra
dili dokončno, čeprav bi bila 
potrebna pravzaprav ena sama.

Pred dnevi je bila naposled le 
združitvena skupščina novega 
trboveljskega društva Rudar— 
Trbovlje. Hkrati so prenehala 
delovati dosedanja športna 
društva, in sicer: Svoboda, Slo
ga in Rudar.

Novo društvo je bilo ustanov
ljeno v trenutku, ko dobiva te
lesna kultura pri nas vse večji 
in odiočilnejši pomen v vzgoji 
slehernega državljana. Glavna 
naloga novega društva bo nada
ljevati in krepiti množičnost in 
pritegniti v športne vrste tudi 
delavce in rudarje, ki potrebu
jejo po vsakdanjem delu zdravo 
razvedrilo.

Nujno pa bo, da bo novo tr
boveljsko športno društvo te in 
druge pomembne naloge reše
valo skupno s telesnovzgojno 
organizacijo Partizan, predvsem 
pa skrbelo za razvoj novih 
športnih zvrsti in iger ter za 
športne objekte in naprave. Ru
dar pa bo moral skrbeti in go
jiti tudi zdrave odnose med po
sameznimi klubi in sekcijami 
ter se v večji meri zanimati za 
politično-ideološko vzgojo vsega 
članstva.

Novo ustanovljenemu enotne
mu trboveljskemu športnemu 
društvu Rudar želimo v prihod
nje še kar največ uspehov pri 
rednem delu! (ek)

V »Fužinarju« 
predvsem mladina

Med najbolj prizadevna drtl- 
jtva na Ravnah na Koroškem 
i-odi športni kolektiv »Fužinar* 
ja«. V društvu je več ko 400 ak
tivnih članov in članic, pred 
vsem mladine (80 odstotkov) iz 
delavskih vrst. Osrednja dru
štvena uprava skrbi za osem 
enot, in sicer za smučarski (80 
članov), odbojkarski (65 članov), 
nogometni (37 članov), namizno
teniški (71 članov), atletski (22 
članov), plavalni (30 članov), 
rokometni (55 članov) in keglja
ški klub (40 članov). Uprava bo 
v prihodnje bržkone ustanovila 
še tri nove sekcije, in to za per
janico, tenis in košarko.,

Doslej so najbolje delali na
miznoteniški jn nogometni igral 
ci ter odbojkarji. !

Se večji vzpon pa bo omogo
čil delavski mladini v Ravnah 
nov stadion, ki ga prav v teh 
dneh gradi ljubljanska mladin
ska delovna brigada Janka Pre
mrla-Vojka.

I I*
Vodni športi so te dni v središču pozornosti športne javnosti, ki pa seveda tudi sama rada 

zaide k osvežujoči vodi. — Na sliki: dva poggumna viteza v kanuju na deroči Savi

F0 XI. GRAFIČNIH ŠPORTNIH IGRAH V MARIBORU

TRADICIJI NA SLEDI
Na XI. grafičnih letnih špo rtnih igrah v Mariboru je tek

movalo več ko 300 športnikov in športnic iz enajstih (od osem
najstih) slovenskih grafičnih po djetij. Še nikoli poprej — v 
desetletju nenehnega razmaha telesne kulture med grafičnim 
delavstvom — nj na takih igrah tekmovalo toliko »črnih umet
nikov«. Letošnja zares množična udeležba na republiških igrah 
je nedvomno najlepši sad načrtnega dela športnih aktivov v 
posameznih podružnicah. Hkrati pa je menda poglavitni na
men grafičnih iger ostal s^/fej ko prej isti, se pravi udeležba, ne 
pa zmaga.

Mariborske igre pa nam tudi 
s tega drugega gledišča odkri
vajo marsikatero zanimivost.

Na stopnici pod vrhom: mladi odbojkarji tiskarne »Slovenske
ga poročevalca« so na mariborskih igrah zasedli drugo mesto. 
Take častne diplome so dobila še druga najboljša moštva in 

posamezniki.

ŠTIRI ZMAGE ZAPOVRSTJO
Prva je nedvomno ta, da je 

Mariborska tiskarna že četrtič 
zapored zasedla najboljše me
sto v ekipnem tekmovanju. Ta 
izreden uspeh pa pravzaprav 
ni nip nenavadnega in nepri
čakovanega, saj vodstvo tega 
mariborskega kolektiva zares 
vsestransko skrbi za prostovolj
no športno udejstvovanje vseh 
svojih članov in članic. Zate
gadelj uspehi niso izostali že 
pred leti. S takim izvrstnim za
ključnim obračunom na šport
nem področju se ne more zlah
ka pohvaliti kateri koli delov
ni kolektiv grafične (ali kake 
druge stroke) pri nas. Na dose
danjih prvenstvih sta namreč 
zmagali še tiskarna Ljudske 
pravice in Jožeta Moškrica 
dvakrat, medtem ko je 1. 1948 
zasedla prvo mesto Celjska ti
skarna.

NOGOMETNA TRDNJAVA — 
LETOS SELE DRUGA

Nogometni turnir za točke je 
bil doslej na sporedu že devet
krat. Igralci Ljudske pravice 
so na njih zmagali zmagali kar 
šestkrat, letos pa so morali 
prepustiti najboljše mesto Celj
ski tiskarni. Sele podaljšek je 
prinesel Celjanom zasluženo 
zmago in po sedmih letih spet 
naslov republiškega prvaka. 
Celjski enajsterici je torej 
uspelo letos to, kar so vsa no
gometna moštva poskušala že 
vrsto let poprej, se pravi spo
driniti moštvo LP na prvem 
mestu, kjer je bilo vse tam od 
1. 1953.

IZENAČENOST med atleti
V atletiki — razen pri mla

dincih, kjer so osvojili vsa do
sedanja prvenstva (3) mladi 
mariborski tiskarji — doslej ni 
bilo izrazitejših zmagovalcev.

Ha IbdO® ° črnih ^©OSoOd

Tri zgodbe okoli pravil
Na tem mestu smo pred krat

kim obljubili, da bomo v zim
skem času, ko je naijvečja se
zona za smdikaln; šah, zapisali 
kaj več o organizaciji turnir
jev, igralnih pravilih in podob
nem. Nič ni kazalo, da bi jo bilo 
treba že v kratkem izpolniti. Pa 
je posegel vmes medeonski ša
hovski turnir v Portorožu in že 
v dveh dneh dal dovolj materi
ala za tri poučne zgodbe okoli 
pravil.

Bilo je v partiji med češko
slovaškim velemojstrom dr. 
Filipom in argentinskim med
narodnim mojstrom Sangulneti- 
jem. Ob prekinitvi je imel beli 
(dr. Filip) sicer kmeta manj, 
vendar so bil© njegove tri figu
re (trdnjava, lovec in skakač) 
aktivnejše od nasprotnikovih, 
tabo da je bilo ravnotežje pri
bližno vzpostavljeno. Argenti
nec je to v domači analizi tudi 
ugotovil in. v prepričanju, da 
ie češkoslovaški velemojster za
pisal najboljšo potezo, pristal 
brez nadaljnjega na ponujeni 
remi. Odprla sta kuverto Ko
likšno je bilo zaiprepaščenje 
Sanguinetitja, ko je ugotovil, da 
dr. Filip ni kuveriral najmoč
nejše poteze in da bi s kmetom 
več lahko brez nevarnosti vsaj 
poskušal zaigrati na zmago. 
Pouk (vsaj za tiste, ki imajo 
višji šahovski naslov in nasto
pajo na rednih turnirjih): Ni- 
karte sprejeti remi brez-nada

ljevanja, dokler ne vidite, kakš
no potezo je nasprotnik dal v 
kuverto. Če je bila poteza v 
redu, lahko še vedno pristanete 
na remi, če je bila slabša ali 
celo slaba, pa igrate dalje.

Turnir v Portorožu ima glav
nega sodnika, njegovega na
mestnika in tehničnega direk
torja. Slednji je on; dan po
stavljal pozicije prekinjenih 
partij in uravnal ure v skladu 
s porabljenim časom. In kaj 
je ugotovil? Da igralci kljub 
temu, da jim j© bil pravilnik

prebran, da so ga podpisali in 
da bi morali poznati vsaj naj* 
osinovnefjša pijarvUla, ne vediSP 
kako dolg je redni igralni čas. 
Vsak izmed nasprotnikov ima 
na takih turnirjih za 40 potez 
na razpolago dve uni im pol. Pa 
vendar so skoraj vsi pri kuver- 
tiranju zapisali, — samo štiri 
ure ali nekaj več skupnega ča
sa. Pri vsakem so izpustili po 
pol ure. Vsekakor zelo zani
mivo !

In še tretja zgodba! Ta pa je 
v zvezi s časovno stisko, ki je

Kombinirajmo
V teh vrc<čih poletnih dneh, ko 

kar teče z na£, bi bilo grdo, če bi 
bila običajna, šahovska »oreha« na 
tem mestu težka. Zato sta odsto
pila mesto dvema »oreškoma«, ki 
Ju je v tej pasji vročini moč hitro 
rešiti, boilj za zabavo kot pa za 
pouk. Na dan torej z njima!

ŠTEV. 9. Beli Kgl. De2, Tdl, Tel, 
Lel, Lel, Le,2, Sf3. Pal, b2, e3, f2, 
g2, h3 (13).

Črni: Kg8, Del, Te*. Td8. Lel, 
Ld5, Sa7, Pa5, b4, c5, e5, H. gl, hS 
(14).

Igralca sta komaj dobro zapusti
la utrjene otvoritvene poti. Navi
dez je vse v redu. le da so pri 
pazljivejšem pregledu bele figure 
aktivneje postavljene. Pozicija sa
ma pa je taka. da nudi možnost 
za kratko kombinacijo, ki prinese 
belemu odločilno materialno pred
nost. Najbrž Je ne bo težko najti.

ŠTEV. lO. Bell: Khl. Dd4, Tal. 
T»3, Lf7. Lg.3. Pa2. b2, f2, g7, h5 

(It).

Črni: Kh8, Del, Ta8, TfS, Lc8, 
Lh2, Pa7, c5, g7, h7 (10).

Beli ima enega kmeta več in ak
tivnejšo pozicijo, čeprav je njegov 
kralj navidezno na prepihu, črni 
pa na varnem. Toda resnica je 
ravno obratna, se pravi, da beli 
dobesedno z »ena-dva-tri« zaključi 
partijo. Storite to zdaj namesto 
njega Vi!

REŠITVE IZ PREJŠNJE 
ŠTEVILKE:

ŠTEV. 7. 1. . . Tci:-K 2. Tel:, 
nf2:! 3. Df2:, Ld3:+. 4. Tc2. Tc2: 
Ln črni ostane s figuro več.

ŠTEV. 8. Tiskarski škrat je pri 
belem izpustil trdnjavo na e4. Po
stavite še enkrat pozicijo s to do- 
pralnitvijo in kombinirajte: Sele ko 
ste nalogo rešili, ali pa ste brez 
uspeha odnehali, poglejte nasled
nje vrstice:

t. Tel+. Tbl. 2. Tel!, Tcl:-|-, 3. 
Kcl:i k5 (izsiljeno). 4. gh: in v 7. 
potezi h8D z matom.

Med člani so največkrat zma
gali tekmovalci Ljudske pravi
ce (4). Se večja izenačenost pa 
je med tekmovalkami (LP dva
krat, CT enkrat, Jože Mošknič 
enkrat, MT dvakrat prva). Kaj
pak je,na najboljšem Maribor
ska tiskarna, ki ima zelo dobro 
ekipo, s katero je zmagala v 
zadnjih dveh letih.
POMURSKI TISK — NOVA 

»VELESILA«
Za odbojkarsko prvenstvo je 

bilo na grafičnih igrah vedno 
veliko zanimanje. Tako je bilo 
tudi letos. Med člani je na 
prvem mestu Ljudska pravica 
zamenjala Celjsko tiskarno in 
po enoletnem odmoru spet za
vzela stare položaje. Tiskarji 
tega kolektiva so namreč v 
letih od 1953 do 1956 bili ved- 
np na prvem mestu.

V ženski konkurenci je letos 
prvič tekmovala ekipa Pomur
skega tiska in zasedla — prvo 
mesto. Sploh velja poudariti, 
da so se tudi ostali zastopniki 
tega kolektiva odlično izkazali 
(4. mesto v ekipnem tekmova
nju) in bodo na prihodnjih 
igrah prav gotovo še krepkeje 
zastavili vse sile; skratka uteg
nejo pripraviti še marsikatero 
presenečenje.

Mladi odbojkarji Mariborske 
tiskarne pa že štiri leta nimajo 
pravega tekmeca,

DOBER NAMIZNI TENIS
Prav isto bi lahko trdili še 

za odlično člansko namiznote
niško moštvo Ljudske pravice 
s Podobnikom na čelu. Letos

je že tretjič zapovrstjo osvojila 
najlepšo lovoriko. Na ženskem 
turnirju je Državna založba 
Slovenije zamenjala ime Mla»- 
dinske knjige — dosedanje šti
rikratne zmagovalke.

V mladinski konkurenci je 
Mariborska tiskarna izpodrini
la doslej vedno odlične (štiri 
prva mesta) celjske igralce.

V STRELJANJU VSE PO
STAREM |

V vseh treh strelskih kon
kurencah je Mariborska tiskar
na tudi letos zasedla prvo me
sto in hkrati dokazala, da ima 
čisto zares že vsa zadnja leta 
najboljše »ostrostrelce«.

V kegljanju je MEPA iz Ma
ribora osvojila dragocene toč
ke, ki so ji pripomogle do dru
gega mesta v skupni oceni, 
prav tako pa MT za zmago v 
balkanski štafeti.

, Šah ni v rednem sporedu Slo
venskih grafičnih iger. Doslej 
tudi nikoli nj bilo izrazitih fa
voritov in zmagovalcev. 

x
Tako, sprehodili smo se po 

mariborskih grafičnih letnih 
igrah. Vse podružnice smo dali 
na rešeto za nekaj let nazaj, 
hkrati pa smo ugibali, al; jim 
je bila tradicija zvesta ali ne. 
Slej ko prej pa seveda ne gre 
samo zanjo; v uspehih posa
meznih sindikalnih podružnic 
se namreč najlepše zrcali tudi 
skrb in prizadevanje grafične
ga delavstva za vsakoletne tek
movalne discipline.

v prvih dveh kolih tolikokrat 
tako odločilno posegla v potek 
partij. Nekdo izmed igralcev v 
naglici, kakršna nastane ofo ta
kih priložnostih, ni utegnil pi
sati potez. Tako tudi ni mogel 
vedeti, koliko jtth ima, ali je 
časaivno konotrolo že srečno 
prešel, ali pa še mora poteg
niti potezo ali dve. Pa se je 
znašel na kraju samem, sicer 
med gledalci, njegov sekun
dant, ki je pridno beležili igrane 
poteze, dal znak, da je že bilo 
odigranih potrebnih 40 potez in 
ponudil potem svojemu »varo
vancu« še papir z vsemi pote
zami iz časovne stiske, dia bi 
jih izpisal v formular.‘To je se
veda prepovedamoi, kajti med 
partijo ni dovoljena-nobena po
moč, tudi takšne vrste ne. Se
kundant stopi na sceno šele po 
prekinitvi.

To so samo tni zgodbe iz Por
toroža, nabrane v turnirski dvo
rani nied prvima dvema kolo
ma in ki so v zvezi s poznava
njem oziroma bolje rečeno v 
zvezi z nepoznavanjem pravil. 
Igralci so pač igralci; njihova 
pozornost je v celoti usmerjena 
samo na partijo, na vse drugo 
pa pozabljajo, kolikor za takš
ne »malenkosti« sploh vedo. 
Vendar to vseeno niso malen
kosti. Zato so bile tu tudi za
pisane.. Morda bodo komu v 
turnirski praksi še koristile ...

Oho, tega pa niso pričakovali niti najbolj vneti pri
vrženci plavalnega športa pri nas. Izvrstni plavalec 
kranjskega Triglava Janez Kocmur je v zadnjem času več
krat preplaval 100 m prosto hitreje kakor v minuti. To 
doslej še ni uspelo nobenemu slovenskemu plavalcu. Do
slej so namreč zaman naskakovali to magično mejo. Zdaj 
jo je večkrat premagal Janez Kocmur. V nedeljo pa se 
je s tem slovenskim rekordom pošalil še posebej na 
prvenstvu v Trbovljah. Že na startnem kamnu je namreč 
izjavil, da bo potolkel stari lasten rekord. In res, to mu 
je tudi uspelo; pomaknil je rekord na 58,8, kar je rezultat 
evropske vrednosti.

Aha, tega pa nam 
zares ni bilo treba: 
nedisciplinirani gle
dalci na etapnih in 
»letečih« ciljih kole
sarske dirke »Po Ju
goslaviji« v Mariboru 
in Ptuju so povzročil; 
dve hudi nesreči. V 
Mariboru je bil žrtev 

jugoslovanski kolesar Sebelič, v Ptuju pa Poljak Czar- 
necki. Slednji je padel tako nesrečno, da si je dvakrat 
prelomil roko. Zares, privrženci tega lepega športa bi bili 
lahko bolj obzirni do udeležencev naše največje dirke.

Oho, pa še na nogomet ne smemo pozabiti v tej 
rubriki. Prav v teh dneh igrajo jugoslovanske enajstorice, 
med njimi tudi slovenske, odlične kvalifikacijske tekme 
za vstop v drugo zvezno ligo. Taka je bila tudi nedeljska 
tekma med Krimom in zagrebškim Elektrostrojem v 
Ljubljani. Domači igralci so se seveda na vso moč trudili, 
da bi zmagali in tako olajšali položaj mariborskemu Bra
niku, ki bo v nedeljo igral zadnjo in hkrati odločilno 
tekmo z elektriki v Zagrebu. Krim je namreč že mnogo 
prej zapravil vse možnosti, da bi se plasiral v ligo. V 
nedeljski tekmi je zares želel samo ustreči Mariborčanom. 
In pravijo, da se slovenski nogometaši ne razumejo dobro 
med seboj!

AHA, pa še waterpolska. Kakor je vsa zadnja leta že 
običaj, se je tudi letošnje republiško prvenstvo začelo ® 
prepirom. Prejšnja leta so bili vzrok za to večinoma sod
niki, letos pa za spremembo delegati. Ti namreč niso ho
teli upoštevati izgovora prvakov — Triglavanov iz Kranja, 
da imajo na isti dan, ko bi morali igrati za točke z Ljub
ljano, v gosteh splitskega zveznega ligaša — Jadran. Tako 
so delegati preprečili načrt Kranjčanov: igrati tekmi s 
slabšima nasprotnikoma z rezervo in šele proti Ljubljani 
(tekmo bi naj pač preložili) zaplavati s popolno sedmerico. 
Ker se delegati pač niso solidarizirali s Triglavom, so 
lanski prvaki demonstrativno zapustili plavališče. Da, wa- 
terpolo je pač naša najbolj vroča in koplicirana panoga, 
čeprav ga igrajo v Vodi. Kaj bi šele bilo, če voda vendar 
ne b,i hladila razgretih duhov. Slovenski nogometniki bi 
kljub znanemu temperamentu oistalj proti njim pravi »za
četniki«.

Aha, odbojkarji niso nič boljši: mariborskemu Bra
niku so na lastno prošnjo odgodili tekmo z Mladostjo v 
Zagrebu, toda slednjo o tem sklepu niso obvestili niti z 
besedico. V Zagrebu so seveda odpiskali tekmo 3:0 za 
Mladost. Posledice bržkone ne bodo izostale; trmasti para
graf ar ji se bodo spet žolčno prepirali za zeleno mizo — 
zaradi malorftarnosti drugih!
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Mokra bluza je začela izparevati. Z ostankom levice 
Je pritisnil na kljuko.

»Ne boš večerjal?« ga je ustavil Danilo.
»Nisem lačen. Truden sem. Leči moram.«
Danilo je sočutno gledal za njim. 2e drugi dan ni 

Jedel, že dve noči ni spal. Premočen in prezebel, shujšan, 
niti senca tistega Gjura, kakršen je bil pred desetimi 
dnevi. Tovariš in pol, je pomislil Danilo, ko se je iznenada 
vnovič spomnil Zaimovega pisma.

Nato se je zgrozil.
Oblak se je utrgal. Zemlja je bučala, planine so odme

vale z neznanskimi, nerazločnimi glasovi. Kadar je tre
ščilo, se je še dolgo razlegalo bobnenje, kakor na verigi. 
Hudourne, nevidne sile so se poigravale z zemljo, okrutno 
in oblastno, kakor da bi se rade narogale njeni ničevosti.

To noč, prvič v poslednjih desetih dneh, je zaspal 
Gjuro kakor ubit.

32
Simo Knežič, čevljar v odredu, Je prasnil v smeh.
Presrečen je bil, če se je lahko naslajal nad nesrečo 

drugega. Neskončno vztrajno je iskal v ljudeh pomanj
kljivosti in posebnosti, telesne ali duševne, in je vse to 
jemal na muho, da se je razveseljeval. Smejal se je dru
gim, kadar jim je bilo najhuje — delj od tega pa njegova 
porednost ni segla. Tako se je tudi zdaj na glas hihital, 
ko je opazoval tovariša obveščevalca, ki se je mučil x 
umivanjem, med smehom je gladil svoje lepe lase in 
govoril:

»Nikar no, z eno sšmo roko ne gre.«
Gjuro je dvignil glavo in z očmi srečal njegov raz

posajeni pogled; začutil je, da mu je srce živeje zaplalo, 
In ta mah je iz dna duše začrtil čevljarja. Getudi v tem 
nespodobnem izzivalnem smehu ni bilo hudobije, ga je 
prizadelo tam, kjer je bil najbolj občutljiv. Ta smeh ga 
je spomnil manjvrednostnega kompleksa, nepotrebne eksi
stence, ubožca, bil je kompleks, ki je pritajeno tlel v 
njem, četudi ga je sam zavestno dušil in pritiskal k tlom. 
Zato je Gjuro tako pogledal čevljarja, da je ta pri priči 
obmolknil. Se enkrat se je čevljar pogladil po laseh, 
pokašljal in pljunil pa pristopil k Gjuru in mu vzel Iz 
roke po-.odo z vodo.

»Čakaj no, ne jezi se za prazen nič! Polival te bom. 
Na smeh mi je, če se prskaš kakor slon.«

To je rekel tako odkrito, da je Gjuro ubogljivo sklonil 
glavo. Hladna studenčnica mu je nagnala solze v oči. 
Pustil je, da mu je tekla po vratu, laseh in obrazu in jo 
čutil, kako ga ohlaja in pomirja. Spomnil se je, kako ga 
je Mirjana nekoč v štabu tretjega bataljona polivala, ko 
se je umival. Tista bleda lica, lepe tanke ustnice, oči kakor 
neizrekljiva skrivnost tistega čistega jutranjega neba. 
Mirjana ni nikoli stresala besed, vedno je bila sramežljiva 
in udržana, vedno je skrbno pazila, da ne bi izdala svojih 
čustev. Samo kdaj pa kdaj sta zasijali v njenih velikih, 
globokih očeh odločnost in duhovitost. Nekoč je opazila, 
kako jo Gjuro opazuje. Vrnila mu je pogled, ampak tak, 
da nosi Gjuro odtihmal v sebi njegovo skrivnostno, vnet
ljivo moč. \

Ker je čutil, da se kar preveč ogreva, se je napil 
hladne studenčnice in začel otirati polt z grobo platneno 
brisačo. Čevljar ga je radovedno ogledoval in očividno 
snoval novo šalo na račun njegove invalidnosti.

»Ali danes nimaš nič opraviti?« je hladno vprašal 
, Gjuro, da bi se ga bil otresel.

Čevljar se je poniglavo zasmejal: 
j »Kaj bi to! Bom že še delal. Sem rajši tebi za družbo.«

Jezen sam nase, ker prenaša tako trapasto vsiljevanje, 
Je hotel Gjuro oditi, ko je začutil, da ga nekdo negibno 

I opazuje. Obrnil se je in opazil Danila, ki je stal na hod- 
j niku, držal dlan na ustih, in se dušil od smeha, da je 
I Gjuro kar ostrmel.

Nič hudega sluteč ga je Gjuro začudeno gledal. Da
nilu so poskakovala krepka ramena in pokazal je z roko 
nanj, na njegovo zadnjico, in reke! dušeč se od smeha:

»Spominjaš me na transparent.«
Gjuro se je v zadregi ozrl, pogledal nizdol in zagledal 

velikanskega papirnatega zmaja, kakršne izdelujejo otroci, 
da jih poganjajo v zrak; zmaj mu je visel ob zadnjici do 
tal. Pripet je bil na njegov pas. Gjuro se je jezno obrnil, 
ampak čevljar je že odnesel pete, neslišno, kakor da s« 
jev zemljo ugreznil.

Danilo mu je veselo vzkliknil:
»Si videl? Tudi tebe lahko kdo potegne. Ljuba duša, 

ti ne boš nikoli general.«
Gjuro je povešal pogled, da ne hi videl tega otroškega 

smeha; ta trenutek ga nikakor ni mogel ne trpeti ne 
razumeti. Mislil je na vse tisto, kar je te dni preživel, 
zgrozil se je nad vsem tem in je rekel skoraj jokavo:

»Bolje bi "bilo, če bi tegale Šuštarja poslali malo v 
ogenj, na fronto, da ga bodo minile traparije.«

Danilo se je še bolj sklonil čez ograjo na hodniku.
»Podoben si Beethovnu. Pravijo, da tudi ta ni mogel 

komponirati, če ni namakal nog.«
Sele zdaj je Gjuro videl, da stoji z obema nogama 

sredi luže v umazani brozgi, ki je kar požrla njegove 
škornje, s katerih je malo prej s tolikšnim trudom očistil 
blato in ilovko zadnjih treh dni. Dan se lepo začenja, je 

i pomislil in stopil na kamen in že se je z enim ramim 
skokom znašel na stopnišču hodnika.

Jutro je bilo mehko in čisto, jasno, brez oblaka. Pre
pojena zemlja je izparevala vlago, sonce se Je prebijalo 
skoz brezove krošnje. Rosa je kapljala z mokrega listja.

Po trdnem spancu se je počutil Gjuro vznemirjen in 
je takoj po zajtrku odšel na travnike, da se je sprehodil 
in se nadihal svežega, hladnega zraka. Noge so ga lah
kotno nosile, obzorje je bilo polno, široko, zeleno in čisto 
jasno. Z obsijanih njiv so vstajale meglice. Zrak ga je 
opajal, lica so mu zardela. Nedoločno je začutil, kako mu 
začenjajo goreti oči in kako se mu srce toplo in prisrčno 
združuje s temi črnimi, mokrimi njivami, s temi neskonč
nimi, negibnimi gozdovi, s sočnimi zelenimi pašniki in s 
temile osamljenimi strehami, ki jih pokrivata korec In 
slama, iznad njih pa se lahno dvfga dim. Kako je vse to 
mirno, zanesljivo, čvrsto in večno! — Stopal je s počasnim, 
neslišnim korakom, da ne bi motil zlovesnega razpolože
nja tišine in varnosti. Prsi so se mu napenjale, vzravnal 
je glavo in bilo mu je mahoma čudno in nerazumljivo,

| zakaj se je davi tako razvnel...
33

Maks je presenetljivo naglo poslal zahtevane podatke, 
j Gjuro je kar zijal, tako se je začudil, nato pa se mu je 

obraz razvedril: — stari, neprekosljivi Maks!
Pričakujoč Mitra se je umaknil v sobo, da bi prebral 

listine, ki so prispele iz Romirja. Neizrekljivo boleče je 
preletel z očmi Ivanov življenjepis in izjave, ki mu jih Je 
poslal Maks o njem. S hladnimi prsti je obračal liste —

| bilo je pošteno življenje, iztrgano v polnem razcvetu, 
j Komitč je popolnoma zaupal Ivanu, Maks pa je še pri- 
! stavil, da je Ivan pri domobrancih izkazal gibanju velike 

usluge. Iskren, nedvorezen simpatizer, zelo blizu Partiji 
In njenemu programu, predan narodifi stvari, hraber in 
nevsiljiv.

Na koncu stavek: »... zvest tovariš, prekaljen v 
preizkušnjah.«

Sonce je posijalo v sobo. Velikanske svetle sence »o 
trepetale na stenah.

»Gjuro Je bral z grenkobo in v presledkih. Naj je zdaj 
mislil in čutil, kar je hotel, vse je bilo zaman. Maksu je 

j treba verjeti. Gjuro je to tudi sam že nejasno slutil, am- 
| pak zdaj je vse brez smisla in pomena — ker je prepozno, 
I tragično prepozno. Katerikrat smrt nič ne pomeni, je samo 

fiziološka reakcija na temačna življenjska nasprotja, am
pak zdajle, v tem primeru, ko sedi sam v sobi in sluti v

bližini zadah mrtvašnice, onemoglo, samoobtožujoče in 
brez obrambe, se mu dozdeva, da ga duši moralna krivica 
in odgovornost za to hudodelstvo, da temna senca sramu, 
težja od usode, lebdi nad njim, ostudna in črna kakor 
čarovnija, on pa se vtaplja v prezir samega sebe in v 
ničevnost, odtrgan od vira svetlobe, zanosa.

Prepozno — kako težka, neznosna je ta beseda!
Pred njim je mapa Zaima Alipašiča, komisarja tretje

ga bataljona, in Gjuro vnovič začuti, kako ga mineva 
obmrlost, začuti jarko sončno luč, ki poševno pada nanj, 
znova se razplamti v njem močno čustvo življenja in 
odločnosti, da se bo uprl in se boril, in bilo mu je, kakor 
da sta boj in bes zaradi Ivana ugasnila v njem, da bi iz 
tega vzklila še silnejša, še usodnejša odločnost in moč.

Zaim — zgodba svetle in znane minulosti borca in 
fanatika za tisto, čemur je posvetil življenje. Gjurova 
misel sledi vzponom in obdobjem Zaimove rasti in boja 
zoper gnili, pokvarjeni svet, njegovi delavnosti in zmago- 
vitosti, kljub preziru, nasilju in strahovladi, njegovi do
slednosti, težnji in hotenju, zadržanju pred vsemi vrstami 
sovražnikov, — svetal simbol ponosa in dostojanstva 
Partije. Te svetle življenjske poti in lika revolucionarja 
niti malo ne zasenčuje Maksova pripomba, da je Zaim 
malce svojeglav, nagel in občutljiv.

Gjuro prebira vse to s suhimi, razpokanimi ustnami. 
Zapre mapo in brez glasu vstane, s komolci se nasloni na 
okno in prevzet in zamišljen dolgo gleda v temnozelene 
pokrajine in daljave. Gozdovi in predeli trepetajo v jarki, 
mogočni svetlobi, njegove misli pa tavajo po nedoločnih, 
zloslutnih poteh.

Ali v njem omahuje trpki občutek stvarnosti? Za 
vraga, kako se vse to obrača in spreminja. V gluhi tišini, 
hladen in brezskrben, se vrača in seže po partijskih do- 
To je možak in član štaba, ki ga Maks dobro pozna in 
kumentih Smaja Zainoviča, intendanta tretjega bataljona, 
zelo ceni. Besede so pravilno, čitljivo, lepo napisane:

»Zainovič Smajo. Rodil se je v vasi Zavolju 1906. leta 
v ubožni kmečki družini. Otroška leta sem preživel na 
vasi, nato pa me je poslal oče v Bilo za vajenca.«

Med pokončnimi, natanko izpisanimi vrstami je celo 
ozvezdje prizorov in odbleskov mučnega, potrpežljivega 
življenja ...

... »S svojim vedenjem in delom v zadnjih letih je 
zaslužil Smajo Zainovič popolno zaupanje Partije. Ko ga 
ne bi bili premestili, bi ga bili mi kmalu kandidirali.« 
Podpis: Dušan Zorič, sekretar občinskega komiteja v Bili. 
- Gjuro dolgo ogleduje podpis sekretarja občinskega ko
miteja iz Bile. Nato za trenutek truden zapre* oči in pri
sluhne naglim, rezkim šumom v glavC Njegov« telo je 
težko, ne čuti ga. Minute minevajo. Tako je sedel, pohlep
no vdihaval zrak in se počutil kakor tisti dan, ko so se 
mu po prvem zaslišanju Ivana prvič pojavili nerazločni 
signali zavesti. Gnusil se mu je ta glas, ki je vztrajno, ne- 
uklonjivo kljuval v možganih. Zdaj se je počutil kakor 
tistikrat.

Čez čas je trudoma dvignil glavo in uprl pogled v 
drobni kruvuljavi rokopis:

»Takoj po prihodu v Romirje se je povezal Smajo z 
nami po Aniti, h kateri ga je napotil Zorič. Po našem 
nalogu je odnesel orožje iz sodišča in prišel v naš tabor 
na Zahumu. Za mestni komite KP.. .<

Anita. Poleg Maksovega imena je bilo to drugo svetlo 
Ime v Gjurpvem spominu. Razveselil se je, ker se je spet 
znašel na čvrstih tleh. Za trenutek mu je stopilo pred oči 
ploščato, golobrado, široko Smajevo obličje, njegove lo
kave, neulovljive oči, grbasti, sključeni hrbet. Malce zme
den je samogibno obračal liste. Tri svetla imena jamčijo 
za Smaja Zainoviča In za njegov partijski lik. Maks ga je 
pohvalil.

Gjuro je prisluhnil lastnemu dihenju v zamolkli tišini 
sobe. Zunaj je bilo toplo in svetlo. Ptič je žvrgoieč pre
letel mimo.

Evo, pred njim je Smajo, kakor ga je mati rodila — 
vse njegovo življenje od detinstva do Gornjega Gorova, 
ravno, jasno, čvrsto življenje, v svojem bistvu brez ma
deža, čisto kakor rosa.

Ampak — mar je res tako jasen in ali je to njegovo 
pravo življenje?

Gjuro je brž odirinil papirje, da bi preprečil drhte
nje v sebi. Grlo se mu je stisnilo do solz. Zavedal se je, 
da bi bilo zdaj zaman razmišljati o preteklosti — treba je 
pogumno in brez omahovanja obrniti Ust in pogledati na
ličje. Ne glede na to ki nakljub vsemu, kar in kakor mi
slijo o tem tovariši. Zdaj ni časa za sanjarjenje, že ne
koč bridko izigran ne sme več izgubiti glave. Odred ne 
bo varen, dokler ne bo likvidiral Matilde. Storil bo, kar 
misli in čuti, da je treba storiti, pa četudi bi to plačal z 
glavo. Saj njegovo življenje konec koncev ni važno — 
neumno je sploh misliti na to.

Trenutek nato se je že poglobil v življenjsko pot Mi
lana Kovača, obveščevalnega častnika tretjega bataljona.

... sin državnega uradnika. Detinstvo kakor po na
vadi, brezpomembno, izpoljeno s številnimi uradniškimi 
selitvami. Poslednja selitev je privedla njegovo družino 
v Romirje. Nastopili so dnevi prve zrelosti, dnevi spre
memb in razburjenja. Šestnajstletni gimnazijec se je po
javil prvič na sestanku naprednih mladincev. V zavesti so 
se oblikovali prvi jasni obrisi razrednih razlik in zakonov 
družbenega gibanja. Thalheimerjev uvod v dialektični ma
terializem, Engelsov »Antidiihring«. Izredna naklonjenost 
in zmožnost za teoretično delo. Delavnost v dijaških zdru
ženjih. Milan je blestel v diskusijah, pridobival je veljavo. 
Pred vojno ga je sprejela Partija v vrste SKOJ.

Zgodba, podobna življenjski^ zgodbi mnogih pogumnih, 
vrlih mladeničev. Spoštovanja in občudovanja vredno.

Vojna in okupacija sta izzvali v življenju Milana Ko
vača prve grozovite pretrese in preizkušnje. Njegov oče, 
rezervni poročnik jugoslovanske vojske, se je povrnil do
mov nekaj dni potem, ko so prispeli Nemci v Romirje. Na 
levem rokavu je nosil obrnjeno jugoslovansko trobojko. 
Neki vojak z ustaškim znakom na čepici je vlekel za njim 
težak kovček in ležalnik. Josip Kovač je brez težav posa
dil svojo zadnjico v udobni naslonjač novega reda. Toda 
njegova preteklost ni bila pravoverna in življenje mu ni 
potekalo kakor sen. Pojavile so se ovire na poti k višjim 
ambicijam. Premagoval jih je z. marljivostjo in zvestobo; 
že ob tri četrt na sedem je prihajal vsako jutro v pisar
no. neutrudno je delal, postal je parolar, žrec, agitator, 
buden, neizprosen, hlapčevski.

Tačas so se zbirali na Zahumu prvi ilegalci. Njegov 
sin Milan je bil med prvimi, ki so tja odnašali hrane in 
strelivo. Razplamtevali so se boji v planinah romirske in 
ravniške pokrajine. Okoli Romirja in garnizij naokoli je 
v ognju vstaj nastajalo in se širilo svobodno ozemlje.

Mladina, nesmrtna mladina. Bila je srce in udarna moč 
skrivne romirske armade. Milan Kovač je vodil neko 
udairno mladinsko skupino. Pogumen, zvest, domiseln, iz- 
najdljVv. Izkazal se je v mnogih akcijah. Neke avgustov
ske noči, ki je bila temna, brez mesečine, so budne pa- 
trole križarile po mestu, Milan pa je kakor senca ne
slišno drsel ob zidovih in drevoredih in puščal za seboj 
rdeče popisana pročelja. Spretno še je plazil med straža
mi, prehajal iz ulice v ulico. Na sodnem poslopju je na
pisal z velikimi črkami: »Dol z okupatorji!« Tedaj mu je 
iznenada in slepeče planil v obličje snop baterijske luči, 
čvrste roke so ga zgrabile za vrat in dvoje revolverskih 
cevi se mu je zasvetlikalo pred očmi. Tisti mah je dobil 
pretres možganov — strahovit udarec po glavi ga je podrl 
na pločnik.

Grozota samice. Milan je ležal na tfebuhu v dolgih, 
brezčasnih nočeh, brez svetlobe in upanja, s pretepenimi 
ledvicami, podplut, krvav, stekel. Neskončna zasliševanja 
in volovska žila, vrtinec omedlevice, polivanje s hladno 
vodo. Podnevi in ponoči. Policija je besnela in divjala — 
njegova usta pa so bila kakor zalita, odpor nezlomljiv. 
Nato pa se je zgodilo herojsko dejanje.

Mujo Asič, imenovan Blento, je bil znamenit romirski 
postopač in pijanec. Do vojne je taval po krčmah z mrač
no slavo lopova in lenuha, nato pa mu je aprila 1941 od
bila srečna ura. Brž ko so prišli ustaši na oblast, se je 
pojavil Blento v orožniški uniformi in je šel na lov za 
kariero. Spočetka je bil jetniški čuvaj. Čuvaj samic in 
pripornikov. Toda to ni utešilo njegove ambicije. Se hujši 
od njega majejo državo, zakaj ne bi tudi on poskusil tega? 
Zato je takoj po drugi steklenici slivovice začutil oblast 
in veličino, segel je po ključih, obiskoval celice in samo
voljno zasliševal jetnike. Vživljal se je v vogo preisko
valca in užival naslado mučenitelja. Na nesrečo je ne
koč stopil tudi v Milanovo celico. Pa se ni več vrnil. Ne
pričakovan strahovit udarec v želodec in Blento se je 
znašel brez glasu na tleh.

187. In tako je krenil bataljon v temni noči skozi na 
pol zasnežene gozdove daleč proč od ceste. Tiho, brez 
glasu se je pomikala kolona borcev. Martinček je s 
svojim mitraljezom in s svojim pomočnikom trdo 
postavljal noge med korenine. Zdaj pa zdaj se je sneg 
z drevja usul, globoko spodaj na cesti pa so švigale 
pod nebo 'svetlobne nemške rakete. Sredi kolone so 
nosili ranjence.

188. Ranjenci so hudo trpeli. Zavest, da ne morejo 
hoditi, da se ne morejo boriti in da so v breme bata
ljonu, jih je še bolj žgala ko hude rane. Zlasti Urh, 
mladi fant iz Bele krajine, je hudo trpel, ker je imel 
prestreljen želodec. Mučila ga je strašna žeja. Zanj 
ni bilo pomoči. Ko so se spet spuščali v dolino, je za
čutil smrt in je zavpil s poslednjimi močmi: »Bataljon, 
stoj!«

189. Ko.ona je obstala od groze, kajti to je bilo po
velje krvi in smrtne rane. — »Urh, potrpi, kmalu bomo 
pod streho!« ga je tolažil komandant. — »Fantje, saj je 
vse v redu ...,« je šepetal Urh. »Zdaj je konec ... 
Povejte materi, da nisem bi! figar!« — In tako jc 
umrlo sredi temne noči mlado srce.

I

190. i.not je srečno p ,peljal bataljon do štaba bri
gade. Po podatkih obveščevalcev so sovražnikove že
lezne klešče že popuščale. Zato so se odločili, da se 
prebijejo skozi obroč in rešijo ranjence. V temni noči 
so z naskokom planili v vrzel med nemškimi tanki 
in presenečeni sovražnik, ki ni pričakoval take drzno
sti, je brez uspeha zasipal brigado z ognjem svojih 
topov. Brigada se je izmuznila.

191. Toda v vojni je sreča vedno opoteča. Danes sl 
rešiš glavo, jutri jo lahko izgubiš. In tako se je zgo
dilo, da je granata po nesreči našla brigado, ko je že 
vse najhujše prestala, In komisar je obležal hudo 
ranjen. V zavetju globokih gozdov je obležal človek, 
oče brigade. Sneg je padal in vsem borcem je bilo 
težko, najbolj pa Martinčku, ki je žalqptno klečal ob 
svojem velikem prijatelju.

192. Sovražnik je uničil vse bližnje partizanske bol
nišnice. Kam zdaj z ranjenim komisarjem in z dru
gimi ranjenci? Brigada se je prebila skozi sovražnikov 
obroč — toda jutri že lahko zaide v drug peklenski 
ogenj. Zdravnika pa nobenega! In nikakih zdravil. K 
sreči je vedel kmet za veliko kraško votlino, kamor so 
za silo spravili ranjence.

KRITIKA
— To ste birokrat! Sedim za sosednjo mizo, „ P*. je tukaj konec vrste za vodo

vi pa mi pošiljate akte po pošti, namesto da bi
mi telefonirali!

v Ro vi n'--o

KADAR JE SEF HIPNOTIZER 
— Mislite si, da delate honorarno... Mislite 

si, da delate honorarna... BREZ BESED



DOGODKI V SVETU
OD TEDWi'00 TEDNA ■;

Izredno zasedeni j e OZN
Savjetstaa vlada Je predložila Varnc®tne- 

miu svetu resolucijo, s katero predlaga skli
canje izrednega casedanja Generalne skup- 
86ine Zdiruženih narodov. Na tem zasedanju 
naj bi, po sovjetskem predlogu, razpravljali 
o takojšnjem umiku ameriških Set iz Liba
nona in britanskih iz Jordanije.

Eiisenhower je (pristal na ta predlog. Izja
vil pa je, da je Amerika pripravljena umak
niti svoje dete takoj, ko bo to zahtevala li
banonska vlada. Po njegovem mnenju naj bi 
v ZN razpravljali o vseh problemih, ki za
devajo dežele Bližnjega vzhoda.

Zopet Ciper
Predsednik britanske vlade Macmillan it 

obiskal Atene in Ankaro z namenom, da bi 
se sporazumel z vsako od obeh držav pose
bej o začasni rešitvi ciprskega problema. 
Razgovorov se je udeležil Eisenhowerjev po
sebni odposlanec Murphv, ki je pred tem 
obiska! razne dežele Bližnjega vzhoda, med 
drugim tudi Egipt.

Zaradi stalnih nemirov in neredov ter 
medsebojnih spopadov med Grki in Turki 
na Cipru, je angleška Vlada prišla v kočljiv 
položaj, zlasti še zaradi velike vloge, ki jo 
ima ta otok v zvezi z dogodki na Bližnjem 
vzhodu. Zato skuša po vsej sili doseči z Gr
čijo in Turčijo kakršno koli kompromisno 
rešitev, ki ne bi določala o končni usodi te
ga otoka, marveč bi samo privedla do začas
ne pomiritve, K temu je pripomogla tudi od
ločitev vodstev političnega gibanja obeh na
rodnosti, grške in turške, da bosta za nedo
ločen čas opustili vsako sovražno dejavnost.

Prijateljstvo Rim-Pariz
Italijainsiki predsednik vlade je uradno 

obiskal Pariz, kjer se je z de Gaulleo-m po
govarjali o vprašanjih Bližnjega vzhoda. Oba 
državnika sta sklenila, da bosta skuišaTa 
vzpostaviti dobre odnošaje z arabskimi de
želami. Pri tem jih vodijo zlasti gospodar
ske koristi, ki si jih obetajo. Italijanom ka
kor Fran-coizom gre predvsem za arabski pe
trolej. Obe vladi se bosta zategadelj zavze
mali, da se arabskim deželam dodeli pomoč 
za razvoj njihovega gospodarstva.

Tudi Pulles na poti
Ameriški zunanji minister Dulies je obi

skal južnoameriško državo Brazilijo. Pravi
jo, da je hotela ameriška vlada s tem poto
vanjem popraviti slabe posledice nedavnega 
obiska predsednika Nixona v raznih južno
ameriških u.žeiah, kjer so ga povsod spre
jeli s demonstracijami. V vseh teh deželah 
vlada ostro protiameriško razpoloženje za
radi velike politične in gospodarske odvisno
sti, ki jo zlasti hudo občutijo, odkar je ame
riško gospodarstvo zašlo v težkoče. Sporoča
jo, da se je I^illes sporazumel s predsedni
kom Brazilije Kubičkom o tem, da bodo juž
noameriške dežele imele doslej več vpliva 
na določanje splošne smeri mednarodne po
litike. Kazen tega sta sklenila, da se bodo 
vse ameriške dežele pogosteje posvetovale 
med seboj o važnih mednarodnih vprašanjih.

PoflsuoraiGa 
pod Severnim tešafem

Ameriška slada je uradno sporočila, da je 
njena podmornica na jedrski pogon Nautilus 
preplula morje pod Severnim tečajem. Po
greznila se je nekje blizu Aljaske v Ameriki, 
plula pod ledeno skorjo Severnega tečaja in 
se spet prikazala na dan blizu Islandije v 
Evropi. Plula je približno 100 do 400 metrov 
pod morsko gladino in njeno potovanje je 
trajalo štiri dni. Ugotovili so, da je led okrog 
tečaja debel kakšne 4 metre, morje pa je 
globoko nad 4500 metrov. Podmornica je pre
plula 60.000 morskih milj z enkratno zalogo 
jedrskega goriva. Od odkritja nove pomor
ske poti pod tečajem z ladjami na atomski 
pogon- si obetajo velike koristi, saj se bo 
s tem pomorska pot med posameznimi deli 
sveta zelo skrajšala.

Seveda pa bo imela prva pot pod Sever
nim tečajem tudi velike politične, ne samo 
gospodarske posledice. O tem so se že vnele 
v političnih krogih raznih držav žive raz
prave.

Tudi na Daljnem vzhodu
V času, ko se v Združenih narodih pri

pravljajo, da bi našli rešitev krize na Bliž
njem vzhodu, so pa z drugega konca sveta, z 
Daljnjega vzhoda začela prihajati poročila o 
rastoči napetosti med LR Kitajsko in Can- 
kajškovo Formozo. Nekateri ameriški časo
pisi so sporočili, da Kitajci zbirajo blizu 
obale, ki gleda proti Formozi, velike količine 
letal in da se pripravljajo na invazijo otoka 
Formoze, ki je v Cankajškovih rokah. Le-ta 
je na hitro roko pripravil manevre na oto
kih Kvemoj in Matsu, ki ležita čisto blizu 
kitajske obale. Rekli bi. da nekomu nikakor 
ni všeč delo ZN za pomiritev na Bližnjem 
vzhodu in bi zato rad skalil vodo na drugem 
koncu in tako odvrnil pozornost sveta od 
dogodkov na Bližnjem vzhodu.

Jedrska nevarnost
Skoraj dve leti so največji atomski znan

stveniki petnajstih držav v okviru znanstve
nega komiteja ZN proučevali posledice, ki 
lahko nastanejo zaradi povečanja atomskega 
sevanja. Poročilo, ki obsega 228 strani ugo
tavlja, da tudi majhno povečanje radioaktiv
nosti v svetu, do katerega lahko pride zaradi' 
jedrskih poskusov ali drugih virov, utegne 
povzročiti širokim plastem svetovnega pre
bivalstva občutno škodo, ki je za zdaj niti 
ni moč določiš!. Komite je mnenja, da ' i 
morale države sprejeti ustrezne sklepe za 
zmanjšanje jedrske radiacije, če hočejo od
straniti to nevarnost.

Trgovina Vzhod-^ahod
Čeprav se je trgovinska izmenjava blaga 

med vzhodnimi in zahodmmi drža\'ami v 
zadnjem letu nekoliko povečala, vendgr je 
njen obseg še zelo majhen, saj dosega komaj 
3% celotne svetovne trgovinske izmenjave. 
Vzrok temu so politične pregraje. ki one
mogočajo večje gospodarsko sodelovanje. 
Zahodne države so izvozile na Vzhod za 
81 milijard dolarjev uvozile so pa za 29 mi
lijard- dolarjev raznega blaga.

Praznik Indonezije
Obsežna otoška država na dalj

nem Pacifiku Indonezija, kd je bila 
zadnje čase vedno v ospredju sve
tovnega zanimanja zaradi hudah 
boiev vladne vojske z uporniki, ki 
so dobivali izdatno tujo pomoč, 
slavi letos 17. avgusta trinajsto ob
letnico svojega obstoja. Pred tri
najstimi leti na ta dan je indone
zijsko ljudstvo po dolgih In krva-

Predsednik Sukamo v prisrčnem 
razpoloženju med množico ljudi, 
ki ga je sprejemala povsod doslej 
na njegovih potovanjih po prija

teljskih državah

vih bojih objavilo svetu ustanovi
tev nove neodvisne države. Ta dan 
pomeni veliko zmago nad koloni
alizmom. k’ je indonezijsko ljud
stvo dolga obdobja držal v svojih 
kleščah.

Že sredi 17. stoletja eo začeli pro
dirati na številne otoke te dežele 
prvi nizozemski trgovci, ki so po
lagoma dobili v svojo' oblast ob
sežno deželo in neusmiljeno izko
riščali njena bogastva. Dolga sto- 

.letja bojev im uporov so bila po
trebna, da je tudi tu kolonializem 
dobil smrtni udarec. K najbolj zna
nim bojem proti tujim gospodar
jem prištevajo Indonezijci petletni 
upor, ki ga je vodil princ Dipene- 
goro. Nizozemcem je šele g preva
ro uspelo zatreti vstajo. Pod pre
tvezo, da želijo pomenek o premir
ju, so vodjo upora zvabili k sebi. 
toda namesto na pregovore je Di- 
pcmegcT-o prišel v ječo, kjer je za
radi mučenja kmalu umrl. Od te
daj gojijo Indoezijci nezaupanje do 
Nizozemcev.

Kmalu je spet nov upor v po
krajini Atjeh dokazal, da duha 
svobode ni moč zatreti. Ta osvo
bodilna vojna je trajala s presled
ki celih 40 let, od leta 1873 do 1913. 
Vodja upornikov je bil Teungfcu 
Umar, ki je prod®l vse svoje pre
moženje, da je lahko vzdrževal u- 
pomiike. Na otoku Sumatri se je 
prav v tistem času deset let upi
ral Nizozemcem Imam Bondjol® 
Po njegovi smrti je prevzela vod
stvo upornikoy njegova žena Tjut 
Naidaem. Sest let je vzdržala veli
kanske napore po neprehodnih 
džunglah. Tudi potem, ko ja zara
di prestanih naporov oslepela, ni 
prenehala vse dotlej, dokler niso 
njo z zvijačo ujeli in internirali v 
mailaričnih krajih otoka Jave, kjer 
ie kmalu umrla.

Novo obdobje v boju indonezij
skega ljudstva za svobodo pomeni 
leto 1927, ko so ustanovili prvo po
litično .. „anizacijo Narodno stran
ko Indonezije. Na čelu te stranke 
je bil od vsega početka takrat mla
di inženir Sukamo, sedaibji pred
sednik republike, ki je pred leti 
obiskal tudi mašo deželo. Nizozem
ski gospodarji Indonezije so ga ne
kajkrat obsodili zaradi njegovega 
revolucionarnega delovanja. V ječi 
je tudi dočakal japonsko zasedbo 
svoje dežele med drugo svetovno 
vojno. S, prihodom Japoncev se za
čenja . novo obdobje v zgodovini bo
ja Indonezijcev za svobodo in ne
odvisnost. Sprva so si skušali oku
patorji zlepa pridobiti naklonjenost 
ljudstva. Toda kmalu so prišlj s 
pravo barvo na dan. Začeli so g 
splošno mobilizacijo prebivalstva 
za obrambo proti morebitnemu za
vezniškemu izkrcanju na indone
zijskem otočju. Vendar pa sta se 
orožje in vojaška izurjenost, ki jo 
je indonezijska mladina dobila od 
Japoncev, obrnila proti njim sa
mim. Med vso dobo okupacije so 
ilegalne rganizacije pripravljale 
ljudstvo na končni spopad s tujimi 
gospodarji. Samo dva dni po ja
ponski kapitulaciji, 17. avgusta le
ta 1945, so proglasili UstanoviteT 
nove neodvisne republike Indone
zije. Ljudstvo je dobilo prvič za
res svojo vlado s predsednikom Su- 
kamom. Domača vojska je v krat
kem času zajela in razorožila vso 
japonsko armado, ki je bila na 
otočju. Ko so se britanske čete iz
krcale na Javi, Sumatri, Oelebeau

:n drugih otokih, so že naletele na 
novo, domačo oblast, na novo vla
do.

Toda mlada republika je imela 
pred seboj še dolgo pot bojev in 
žrtev, da si je obvarovala komaj 
pridobljeno neodvisnost. Sredi de
la za odpravo težav, ki jih je za
pustila kolonialna podrejenost, se je 
postavila na njeni poti nova ne-! 
varnost tujega poseganja v njene 
notranje zadeve. Nova vlada si je 
postavila za najvišji smoter ohra
nitev neodvisnosti. Zato je Spikar- 
nova vlada odbila vse snubce od 
zunaj, ki so skušali Indonezijo za
radi njenega strateškega položaja 
vključiti v blokovski sistem zahod
nih sil. Ker jim to ni uspelo, so 
dvignili k uporu razne nezadovolj
ne elemente in jim nudili vso mo
gočo pomoč in podporo. Nad indo
nezijsko vlado se je razgrnila 
pravcata burja napadov, ki so ime
li namen zlomiti njeno neodvisno 
politiko. Toda vlada ni samo z u- 
pornimi akcijami skoraj do kraja 
očistila deželo od upornikov, mar
več je v zadnjem času še bolj 
okrepila svoj neodvisni položaj ko! 
izvenblokovska dežela. K temu ji 
je pripomogla tudi podpora drugih 
neodvisnih azijskih držav.

Letošnji 17. avgust slavi indone
zijsko ljudstvo v znamenju velike 
zmage nad notranjimi in zunanji
mi sovražniki njene neodvisnosti.

KORISTNA
prizadevanja

Dejav ost Združenih narodov sr 
ne kaže samo na političnem pod
ročju, to se pravi povsod tam, kjer 
je treba zglajevati nastale spore 
med narodi, ali pa celo odstranje
vati vzroke neposredne vojne ne
varnosti. Poleg tega, rekli bi ne
posrednega dela za mir, ima ta sve
tovna organizacija še zelo razpro
stranjeno torišče dela. Ne med zad
njimi je tudi prizadevanje za iz
boljšanje gospodarskega stanja na 
svetu. Tej nalogi služi posebno telo 
Združenih narodov, ki nosi ime 
Gospodarsko-socialni svet.

Prav pred kratkim so zaključili 
26. zasedanje tega sveta, katero 
prištevajo v eno najbolj uspešnih 
v zadnjem času. Tudi sedanja med
narodna napetost ni mogla dosti 
škodovati njegovemu delu. Vse raz
prave so bile osredotočene na ne
kaj glavnih vprašanj, med katerimi 
je bila najbolj v ospredju gospo
darska recesija, kakor pravimo na
zadovanju s tujo besedo. Glavne 
oblike tega nazadovanja se kažejo 
v zmanjšanju proizvodnje in pove
čanju brezposelnih v razvitih deže
lah in v padcu cen 'surovin, kar 
je najbolj prizadelo nerazvite de
žele. Ugotovili so, da je moč doseči 
stalno rast in ustaljenost gospodar
stva le primeru, če bodo razvite 
dežele gledale tudi na razvoj sploš

nega svetovnega gospodarstva, ne 
pa samo lastnih koristi.

Naša država, ki zelo dejavno po
sega v delo te organizacije, je tudi 
to pot prišla na zasedanje s kon
kretnimi predlogi. Naš delegat je 
poudaril, da mor tudi na gospo
darskem polju zmagati načelo ak
tivnega sožitja. To se pravi, da se 
gospodarstvo ne sme zaklepati v 
razne blokovske in druge pregraje, 
marveč morajo vse države, razvi
te in nerazvite, velike in majhne, 
socialistične in kapitalistične raz
viti med seboj vsestransko gospo
darsko sodelovanje. Veliko vlogo za 
ozdravitev gospodarskega stanja v 
svetu ima tudi pomoč nerazvitim 
deželam, ki jo je treba dajati prek 
Združenih narodov. Danes prejema 
pomoč približno 740 milijonov pre
bivalcev v nerazvitih deželah, kjer 
je letni narodni dohodek izpod 100 
dolarjev na prebivalca. Na posa
meznega prebivalca pa pride komaj 
poldrug dolar pomoči. Bogate de
žele pa na primer samo za oboro
žitev trošijo na vsakega prebivalca 
od 50 do 250 dolarjev na leto.

Vsa koristna prizadevanja, ki so 
se pokazala na zasedanju, bodo 
spet prišla na dnevni red letos je
seni, ko bo zasedala generalna 
skupščina Združenih narodov. Upa
ti je, da bo le ostalo nekaj sadov 
po vseh teh prizadevanj.

KOMU V KORIST?
Ce je kdo v svojih dejanjih 

drugačen, kot pa se kaže v bese
dah, velja v očeh poštenega sve
ta za farizeja, ki ga ni dosti pri
da. Kaj bi rekli šele za vlado 
kakšne dežele, če bi v njenih po
litičnih postopkih odkrili, da so 
si izjave navzkriž z dejanji. In 
še celo, če gre še za vlado socia
listične dežele, od katere bi mo
rali pričakovati predvsem do
slednost in resnicoljubnost. Pa 
vendar je cela kopica dokazov, 
ki govore, da vlade' Sovjetske 
zveze, Kitajske in drugih držav 
Vzhodne Evrope kažejo prav ta
ko dvoličnost v njihovih postop
kih proti socialistični Jugosla
viji.

Odkar so sf tako silovito za
pletli dogodki na Bližnjem vzho
du, je kazalo, da bo protijugo
slovanska gonja spričo nevarno
sti, ki so jo ti dogodki pomenili 
za svetovni mir, popustila in da 
se bo vsa njihova dejavnost 
usmerila na tiste pojave v svetu,

Kaj pa je vas treba bilo! Tako si najbrž mislijo tile jordanski 
otroci in z njimi še marsikdo, ko opazujejo, kako angleški 

vojaki kopljejo strelske jarke v njihovi deželi.

ki grozijo spodkopati svetovni 
mir. Vendar pa se je kaj kmalu 
pokazalo, da je bil ta premor le 
zato, da so zajeli še več sape za 
še hujše natolcevanje proti Ju
goslaviji.

Ves svetovni tisk, razen seve
da tistega, ki je na vsa usta hva
lil izkrcanje ameriških mornar
jev v Libanonu in spuščanje ro
jev angleških padalcev na Jor
dan, je objektivno in pošteno po
ročal o prizadevanju Jugoslavije, 
da bi se intervencija zaustavila 
in s tem preprečil še hujši za
plet, ki bi utegnil sprožiti novo 
vojno. Ni bilo skoraj dne, da- ne 
bi bilo v tujih časopisih poročila 
o korakih jugoslovanske vlade. 
Naša država je takoj odločno ob
sodila vojaško intervencijo na 
Bližnjem vzhodu in opozorila na 
nevarnost, ki jo skriva v sebi 
taka politika, ki skuša z vojaško 
silo reševati razna mednarodna 
vprašanja. Mimo tega je naša 
vlada razgibala živo diplomatsko 
dejavnost, vse to z namenom, da 
pripomore k skupnim naporom 
za ohranitev miru. Ker se je za
vedala, kaj bi pomenila morebit
na razširitev intervencije na 
Irak, je naša vlada v posebnem 
sporočilu predlagala, naj bi ne
mudoma sklicali izredno zaseda
nje Generalne skupščine Združe
nih narodov, ki naj bi hitro 
ukrepalo za sporazumno uredi
tev nastalega spora. Hkrati so v 
Jugoslaviji dobili vsestransko 
podporo vsi drugi predlogi, tudi 
sovjetski, katerih smoter je bil 
mirna poravnava zapletljajev na 
Bližnjem vzhodu.

In kaj so v tem času počeli na 
drugi strani, tam., od koder spet 
prihajajo napadi na revizioni
zem? V isti sapi, ko so izjavljali 
da je treba v prizadevanju za 
mir podpirati vse tiste sile, ki 
teže k istemu cilju, so o Jugosla
viji in njeni dejavnosti vztrajno 
m,olčali. Se več, vse njene miro
ljubne dejavnosti so začeli pro
glašati za udinjanje imperiali
stom. Začeli so obsojati vsa ti
sta načela miroljubne politike. 
ua katera so tudi sami ne en
krat prisegali in se sklicevali ob 
raznih priložnostih. Ves sovjet
ski, kitajski in drug tisk, z izje

mo poljskega, je bore malo ali 
pa nič obveščal javnost o priza
devanjih jugoslovnaske vlade za 
mir. Nasprotno pa so vneto pov
zemali razna zlonamerna in iz
mišljena poročila nekaterih za
hodnih časopisov v nekakšnem 
sodelovanju Jugoslavije v ma
nevrih Atlantskega pakta. Hru- 
ščev je na nedavnem sestanku 
s kitajskimi voditelji na primer 
poudarjal pomen, ki ga<4majo iz- 
venblokovske dežele v boju za 
mir. Hkrati pa so v Pekingu pro
glasili revizionizem, z drugimi 
besedami Jugoslavijo za največ
jega sovražnika miru in socializ
ma. Kitajski časopisi so šli še 
dalje in sv obsodili izvenblokov- 
sko politiko kot služabnico im
perializma, načelo aktivnega so
žitja, ki ga Jugoslavija ne le za
govarja, pač pa tudi uresničuje 
v svojih odnosih z drugimi dr
žavami, pa je po njihovem mne
nju beračenje miru od imperia
listov. Take stvari pišejo ne gle
de na to, da so i kitajska i sov
jetska i druge vzhodnoevropske 
vlade neštetokrat izjavljale, da 
je prav načelo aktivnega sožitja 
temelj vse njihove zunanje poli
tike. Kaj še more biti večja ne
doslednost in farizejstvo.

Namen vsega tega je seveda 
jasen. Iz ozkih sebičnih koristi 
morajo očrniti Jugoslavijo, vso 
njeno zunanjo politiko pa progla
siti za službo imperializmu. Prej 
so si na vse kriplje prizadevali, 
da bi dokazali revizionizem v 
programu ZKJ. Ost je bila upir- 
jena hkrati proti socialistični 
Jugoslvaiji in proti vsem tistim 
silam in težnjam pri njih samih, 
ki se niso pustile vkleniti v okle
pe znova vzcvetelega stalinistič
nega birokratizma. Iz podobnih 
pobud zdaj proglašajo za imperi
alistično deklo celotno jugoslo
vansko zunanjo politiko, da bi s 
tem udarili doma in v svetu po 
tistih, ki se zavzemajo za miro
ljubno enakopravno sodelovanje 
med narodi.

Ob takem početju postanejo 
vse svečane deklaracije o enot
nosti boja za mir zgolj prazne 
besede. Kajti njih dejanja gredo 
v drugo smer. Komu v korist? 
Miru in socializmu gotovo ne.

TREBA SE JE SPORAZUMETI 
O MARSIČEM!

Ob sklepu Varnostnega sveta, da skliče 
Generalno skupščino Združenih Narodov na 
izredno zasedanje ~so se vlade velikih za
hodnih sil kar oddahnile.- Sestanka na naj
višji ravni niso marale in ker tega niso 
mogle javno povedati, so mučile, da 
ponudb ne bi odkrito zavrnile, da bi pa 
vedno našle pretvezo za odlašanje. Da bi se 
popolnoma ne razkrinkale so zato zadnje dni 
potočile celo nekoliko krokodilskih solz: 
»Glejte, toliko smo se trudile za sestanek 
najvišjih predstavnikov in vse je bilo zaman, 
sestanek je padel v vodo!«

Dejansko pa ni tako; zamisel je še vedno 
živa in kar se ni posrečilo do danes se bo 
moralo posrečiti jutri, feilo bi zares lepo, če 
bi labko rekli, da se je mednarodni položaj 
že tako popravil, da posebni' ukrepi, novi 
napori in koristne pobude niso več potrebni. 
Resnica je drugačna. Cela vrsta problemov 
je, ki, zahtevajo sporazum med velikimi, se 
pravi najodgovornejšimi državami v korist 
splošne pomiritve. Naj navedemo le enega- 
atomske eksplozije. Strokovnjaki, ki so me
sec dni proučevali v Ženevi možnosti odkri
vanja atomskih poskusov pravkar zaključu
jejo svoje delo. Ugotovili so. da je nadzor
stvo možno, da nihče na svetu ne more delati 
tako tajnih atomskih poskusov, da jih ne bi 
bilo mogoče odkriti. Vsi pogoji so torej tu 
za sporazum o prepovedi atomskih eksplozij 
in o tem se bodo atomske sile končno mo
rale pogovoriti, tako ali drugače, na sestanku 
najvišjih predstavnikov ali pa na drugih 
srečanjih. Morda bi bilo še najboljše, če bi 
sporazum uresničile z posredovanjem ZN.

ZAVREČI NEOKOLONIALIZEM!
Odkrito nezadovoljstvo s sklepom o skli

canju Generalne skupščine so pokazali ediiio 
Francozi, češ da razprava ne bo prinesla no
benih koristi. V Parizu namreč predvidevajo 
celo vrsto govorniških, propagandističnih

dvobojev med vzhodom in zahodom. V resni
ci pa si s tem ne belijo las. Kar jim je 
predvsem neprijetno je gotovost, da se bodo 
predstavniki azijskih in afriških držav in 
verjetno tudi nekaterih drugih med obrav
navanjem položaja na Bližnjem vzhodu ne
ogibno in vsaj posredno dotaknili tudi fran
coskih odnosov s severno Afriko. Francoski 
predstavnik bo tedaj pockočil, kot da hi ga 
nekaj pičilo in bo morda celo zapustil dvo
rano. V vsakem primeru pa bo moral bolj 
skrbeti za svojo obrambo kot za konstruk
tivno sodelovanje v razpravi.

V svetu pa so na splošno, sprejeli predlog 
o sklicanju Generalne skupščine z odobra
vanjem. Jugoslavija je n. pr. od samega za
četka komplikacij na Bližnjem vzhodu pri
poročala naj bi prepustili njihovo reševanje 
ZN. Nobene druge sile namreč ni, ki bi bila 
v zadnjih desetih letih tako uspešno pomir
jevala spore na tem območju. Po vojni med 
Izraelom in Arabci nadzorujejo ZN premir
je, skrbijo za arabske begunce, po napadu na 
Egipt so poslali v Sinajsko puščavo svoje 
čete in njihovi opazovalci so opravili zelo 
koristno delo v Libanonu.

Problem Bližnjega vzhoda seveda ni mo
goče omejiti na zahtevo o evakuaciji ame- 
riškobritanskih čet iz Libanona in Jordana 
ali pa na slepomišenje okrog lažnega vpra
šanja »posrednega napada«. Pred zahodnim! 
silami so še odgovornejše naloge. Zavreči bi 
morale svojo dosedanjo neokolonialisiično 
politiko in postaviti na novo, naprednejšo 
osnovo svoje odnose z arabskimi deželami.

Da začenjajo to resnico razumevati tudi 
v Washingtond se vidi žc iz tega. da je njihov 
odposlanec na Bližnjem vzhodu, Robert 
Murphy, pokopal komaj poldrugo leto staro

»Eisenhowrovo doktrino«, da ne govorimo 
o razočaranju, ki ga doživljajo tam Britanci 
s svojim le malo starejšim Bagdadskim 
paktom. Sedaj se govori o »neutralizaciji« 
Bližnjega vzhoda in o potrebi, da bi pre
nehali z pretiranim oboroževanjem arabskih 
držav. Vojaških paktov so namreč Arabci že 
siti. »Glede naše obrambe, je dejal iraški 
voditelj Kassem, si ne delamo skrbi. Irak je 
polnopravni član ZN in prepričani smo, da 
za našo varnost skrbijo vse članice ZN.« 
Slišati je dalje glasove, ki se zavzemajo za 
internacionalizacijo petrolejskih vrelcev.

drugi spet priporočajo organizacijo izdatne 
gospodarske pomoči brez političnih pogojev 
itd. Danes vsekakor prevladuje mnenje, da 
pri starih odnosih na Bližnjem vzhodu ne bo 
več mogoče ostati.

KJE JE NEVARNOST?
Čudežev od Generalne skupščine seveda 

ni pričakovati. Ta velika svetovna organi
zacija ne more doseči nobenega sporazuma, 
če zanj ni pripravljenosti med njenimi čla
nicami. Ni dovolj, da se skupščna sestane; 
za uspeh zasedanja je potrebna dobra volja 
večine njenih 81 članic.

Sila, ki se na zahodu najbolj zagrizeno 
upira novim, pravičnejšim odnosom na Bliž
njem vzhodu je mednarodni petrolejski mo
nopol. Njegove moči ni podcenjevati, kajti 
tu gre za orjaško organizacijo, za eno izmed 
najbolj dobičkanosnih podjetij kapitalistič
nega sveta. »Arabizacija petrolejskih vrel
cev« je geslo, ki ji poganja strah v kosti. 
Odpora petrolejskih družba ni podcenjevati: 
je izredno močan. Vsemogočen pa ni, o tem 
pričata Združena arabska republika in Irak.

Tudi v vzhodnem taboru so struje, ki ne 
delujejo v smeri pomiritve in aktivn.^ga so
žitja. To potrjuje predvsem njihov odnos do 
Jugoslavije. Ni še dolgo tega, ko je Hruščov 
zagotavljal: »Mi smo za pomiritev, za ne- 
vmešavanje v notranje zadeve drugih držav, 
za medsebojno spoštovanje in enakoprav
nost. Dokaz naše iskrenosti je sprememba 
naših odnosov do Jugoslavije.« To je bilo 
nekoč. Danes bi Hruščov že ne mogel po
noviti teh izjav prav tako kot ne bi mogel 
Cu En Laj ponoviti svojih priseg »petim 
načelom« na katerih so sloneli vsi njegovi 
nastopi na bandunški konferenci in govori 
med obiskom azijskim deželam.

Moskovska »Pravda« je napisala pred 
14 dnevi, »da bi bilo zelo škodljivo, če bi 
razlike v političnih stališčih kdorkoli imel 
za oviro v skupnem boju za mir«. To je 
dobro povedano, toda kakšno vrednost imajo 
te besede, če pomislimo, da ostre kritike s 
katero je Jugoslavija obsodila ameriško- 
britansko intervencijo na Bližnjem vzhodu 
sovjetski in kitajski tisk sploh nista ome
nila. Nasprotno! Napisali so, da se Jugosla
vija »ni drznila obsoditi tega vojaškega 
posega«.

Nekateri sovjetski listi so v posebnih 
rubrikah pod naslovom: »Proti klevetam in 
dezinformacijam« odgovarjali raznim zahod
nim napadom. Toda ali ni čista »kleveta in 

■dezinformacja« tisto, kar pišejo danes ti listi 
o Jugoslaviji? Razume se. da ne gre tu samo 
za Jugoslavijo in ne samo za laži. Na Kitaj
skem izjavljajo odkrito, da je »tako imeno
vana politika aktivnega sožitja vmskozl 
reakcionarna in da nima ničesar skupnega s 
politiko miru, ki jo uveljavljajo socialistične 
dežele«. Take in podobne zjave zbujajo upra
vičen nemir med naprednimi ljudmi zlasti 
danes, ko je bolj kot kdajkoli prej potreben 
skupen nastop vseh tistih, ki sta jim žare« 
pri srcu napredek in utrditev miru.

S. V. ^

Pred Združenimi narodi
«


